
این سوال مطرح است که آیا در شرایط تحریم می شود نرخ ارز را کنترل 
کرد؟

اگر منظور از کنترل بازار ارز، نگه داشــتن مصنوعی و دستوری قیمت ها 
باشــد، بنده هیچ گاه آن را توصیه نکرده ام و توصیه نمی کنم و این کار را 

اصولی و صحیح ارزیابی نمی کنم.
کنتــرل بازار ارز با وجود تفاوت فاحش نرخ بهره و تورم در کشــور ما و 
کشورهای حوزه دلار ، همانند این است که بخواهیم یک رودخانه خروشان 
را که دائم از جاهای مختلف و کوهسارهای مختلف به آن آب وارد می شود، 
کنترل کنیم. اگر حتی چندین سد بر روی آن رودخانه گذاشته شود، با توجه 
به اینکه آب رودخانه دائم در حال ازدیاد است، این سدها شکسته می شود؛ 

مگر اینکه از حجم آبی که به آن رودخانه وارد می شود، کاسته شود.
وقتی در مدت ۴۱ ســال نرخ تورم در کشور به طور متوسط بیش از ۲۱ 
درصد باشد و حجم نقدینگی در همین مدت سالانه بیش از ۲۵ درصد باشد، 
چگونه می شود این رودخانه را آرام کرد؟ حالا چه در تحریم باشیم یا نباشیم.

اتفاقا زمان های نبودن در تحریم کمکی به بهبود اقتصاد کشــور نکرد. 
وقتی تحریم  نبودیم، با وجود درآمدهای هنگفت نفتی، مسوولین اقتصادی 
مغرورتر و غافل تر بودند و معمولاً با تزریق دلارهای نفتی به جامعه و کنترل 
مصنوعی قیمت ها، باعث گمراهی مردم و فعالان اقتصادی کشور  می شدند.

اتفاقا تحریم ها از یک جهت می تواند برای کشور  ما امری مبارک باشد، 
به طوری که می تواند مســئولین اقتصادی کشور را بیدار کند تا چشمشان 
به واقعیت ها بینا شــود و سرمایه های واقعی کشور را ببینند. سرمایه های 
واقعی هر کشور اعتماد مردم آن کشور است. در شرایط تحریمی فعلی هم 
اگر مسئولین اقتصادی بخواهند، می توانند از نیروهای نهفته مردم سود ببرند 

و همه مشکلات را مانند پر کاهی از سر راه بردارند ، 
در همین حالی که من و شــما در حال نوشــتن و خواندن این مطلب 
هســتیم، چندین میلیــارد دلار ارزهای خارجی به صورت اســکناس در 
گاوصنــدوق هــای دفاتر و منازل مردم و در صنــدوق های امانات بانک ها 
وجود دارد که هیچ سودی برای صاحبان آن و برای کشور ایجاد نمی کند و 
 منافع آن فقط به بانک های مرکزی کشورهای صاحب آن ارزها می رسد و

 چندین برابر آن هم ذخایر و اعتبارات و ســرمایه های ایرانیان در خارج از 
کشور هست.

در حالی که اگر مردم به سیستم های بانکی کشور اعتماد داشته باشند، 
آن پول ها وارد چرخه اقتصادی کشور خودمان  می شود و لازم هم نیست که 
حتما تبدیل به ریال شود. در همان حالت ارز هم می تواند باشد و  در خدمت 
فعالیت های اقتصادی در کشــور قرار گیرد و در خدمت رونق فعالیت های 
مختلف از جمله کشاورزی و دامداری و صنعتی و بانکداری کشور قرار گیرد یا 
به عنوان قرض به دولت داده شود، ولی شرط آن بازسازی اعتماد مردم است

متاســفانه در خیلی از موارد به خاطر سودهای مقطعی و کوچک به این 
ســرمایه بزرگ یعنی اعتماد مردم لطمه وارد شده است. گاهی بانک ها این 

ضربه را وارد کرده اند و گاهی هم سایر نهادها. 

 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

علی اصغر سمیعی
رییس اسبق کانون صرافان

بازار ارز چگونه 
آرام می گیرد؟

روزنامه اقتصادی اجتماعی  
چهارشنبه   1399/08/21

2000تومان 
شماره : 947

021-62801 مرکز گمشده و پیدا شده کشور
www.aniyab.ir

تاخت و تاز قیمت ها در بازارتاخت و تاز قیمت ها در بازار
افزایش یک تا ۱۴ میلیون تومانی انوع پژو در یک هفته

به دنبال افزایش نرخ ارز در بازار، قیمت خودرو نیز افزایش یافت؛ این در شرایطی 
است که به دلیل بالا بودن قیمت ها، خرید خودرو تقریبا به صفر رسیده است.

 با افزایش قیمت ارز در بازار، این روزها شــاهد تلاطم قیمت ها در بازار خودرو 
نیز هســتیم. هم اکنون آن طور که در بازار ارز مشــاهده می شود، قیمت دلار به ۳۱ 
هزار تومان افزایش یافته است و همین موضوع، پایه افزایش بیشتر قیمت ها در بازار 

خودرو را گذاشته است.
بررســی  قیمت ها در بازار خودرو نشــان می دهد  در طول یک هفته گذشته با 
افزایش قابل توجهی روبه رو شــده اند. در میان محصولات پژو، قیمت پژو۲۰۶ تیپ 
در یک هفته گذشته با افزایش ۱۱ میلیون تومانی روبه رو شده است؛ به طوری که 
از ۲۳۰ میلیون تومان به ۲۴۱ میلیون تومان افزایش یافته اســت. پژو ۲۰۶ تیپ ۵ 
نیز در بازار رشد ۸ میلیون تومانی را تجربه کرده است. ۱۵ مهرماه پژو۲۰۶ تیپ ۵ 
حدود ۲۹۸ میلیون تومان قیمت داشــت، اما در حال حاضر در بازار با قیمت ۳۰۶ 

میلیون تومان به فروش می رود.
بنا به این گزارش، پژو ۲۰۶ ویSD ۸ در بازار در حال حاضر ۳۰۱ میلیون تومان 
قیمت دارد؛ این در حالی اســت که یک هفته گذشته با قیمت ۲۹۳ میلیون تومان 

دیده می شد. این یعنی قیمت این خودرو ۸ میلیون تومان بالا رفته است.
در ایــن میان، قیمت پژو ۲۰۷ اتوماتیک ۱۴ میلیون تومان و دنده ای ۷ میلیون 
تومان افزایش یافته اســت. در حال حاضر پژو ۲۰۷ اتوماتیک در بازار ۵۰۷ میلیون 

تومان و دنده ای ۴۴۰ میلیون تومان قیمت دارد.
قیمت پژو ۴۰۵ دوگانه سوز نیز در یک هفته گذشته یک میلیون تومان افزایش 
پیدا کرده اســت و با قیمت ۲۲۹ میلیون تومان به فروش می رود. پژو۴۰۵ بنزینی 
نیز افزایش ۱۳ میلیون تومانی قیمت را تجربه کرده است. در حالی که این خودرو 
۱۵ مهرماه ۲۰۹ میلیون تومان قیمت داشــت، امروز با قیمت ۲۲۲ میلیون تومان 

در بازار دیده می شود.

 بــا وجود درخواســت هایی که در رابطــه با اعمال 
دورکاری برای کارکنان در شــرایط موجود کرونا مطرح 
است، همچنان دولت بر بخش نامه قبلی خود در رابطه 
با شــرایط مشــروط تاکید دارد و در ایــن رابطه منعی 

قائل نیست.
از مدتی قبل با شــدت گرفتن شیوع ویروس کرونا و 
موجهای جدید آن چندین بار از ســوی ستاد مبارزه با 
کرونا موضوع دورکاری کارکنان و کاهش رفت و آمد آنها 
مطرح شده است و به طور ویژه ستاد کرونای تهران این 
درخواست را داشته تا با کاهش رفت وآمد تا حدودی به 

بهبود وضعیت موجود کمک کند.
این در حالی است که اخیرا ربیعی سخنگوی دولت هم 
در اظهاراتش به اعمال دورکاری اشاره داشته اما بیانگر 
این که رسما دورکاری و وضعیت جدیدی ابلاغ شده باشد 

نیست، بلکه وی به همان بخشنامه خرداد امسال در رابطه 
با حضور کارکنان و مشروط بودن دورکاری اشاره داشته 
است.این درحالی است که از اسفند سال جاری با شیوع 
ویروس کرونا و الزام کاهش تردد و تجمع ســتاد مقابله 
بــا کرونا تصمیم به کاهش حضور کارکنان گرفت که بر 
این اساس در ابتدا ساعت کاری به ۸ تا ۱۳ تغییر کرد.

دورکاری جدید در کار نیست 
با این حال از خرداد تاکنون بخشنامه جدید یا ابلاغیه 
رسمی از ســوی دولت برای دور کاری و کاهش حضور 
کارکنان مطرح نبوده و هر بار نیز مســئولان دولتی به 
همین بخشــنامه که درآن شــرایط دور کاری بر اساس 
مصوبه هیات وزیران در ســال ۱۳۸۹ اشاره دارد تاکید 
کرده اســت که طبق آن کارکنان می توانند در صورتی 

که زیر ســاخت های دورکاری برای ارائه خدمات فراهم 
باشــد دور کار باشند و در محل کار خود بنابر تشخیص 
مدیران مربوطه حضور نداشته باشند و این هم به صورت 
اولویــت برای مادران دارای کودک یا خانم های باردار و 
همچنین افــراد دارای بیماریهای زمینه ای قرار گرفته 

است و از این نظر منعی ندارد.
با این وجود آخرین موضع سازمان اداری و استخدامی 
نیز به همین موضوع برگشته و تاکید دارد که درمرحله 
اول باید دســتگاه هــای اجرایی تمامــی پروتکل ها را 
رعایت کرده و در راستای توسعه ارائه خدمات به صورت 
الکترونیک حرکــت کند که کمتریــن حضور مراجعه 
کنندگان در سازمان ها و دستگاه ها را با خود به همراه 
داشته باشد ولی در صورت وجود زیر ساخت می توانند 

بنابر تشخیص خود کارکنان را دور کار کنند.

 سید مهدی رحمتی با انتشار پستی در صفحه اینستاگرام 
خود رسما از دنیای فوتبال خداحافظی کرد. رحمتی که در 
فصل گذشته لیگ برتر درون دروازه شهر خودرو ایستاده بود، 
در هفته های پایانی به عنوان سرمربی تیم نیز انتخاب شد تا 
به صورت همزمان بازیکن-مربی تیم مشهدی نام گیرد. دروازه 
بان ۳۹ ساله سابق تیم ملی در فصل جدید لیگ برتر نیز به 
عنوان ســرمربی کارش را ادامه خواهد داد و حالا در پستی 
اینستاگرامی اعلام کرد بعد از ۲۳ سال کفش هایش را آویزان 
خواهد کرد. او در این باره نوشته است: بعد از ۲۳ سال حضور 
در زمین چمن و پوشیدن پیراهن پرافتخار و مقدس »ایران« 
و کسب جام ها و افتخارات مختلف باشگاهی ، لیگ بیستم 
را به لطف خداوند متعال ، با عنایت خاصه حضرت علی ابن 
موسی الرضا)ع( ، حمایت مردم دوست داشتنی مردم مشهد 
و اعتماد هیات مدیره مجموعه بزرگ »شهرخودرو« و در راس 
ان جناب دکتر فرهــاد حمیداوی ، بعنوان مربی در خدمت 

فوتبال خواهم بود .

 شــجاع خلیل زاده که امروز همراه با کاروان تیم ملی به 
تهران برگشت روز ۱۴ مهر با حضور در سازمان لیگ با استناد 
بــه قانون فیفا که به بازیکن اجازه می دهد قرارداد خود را دو 
ماه پس از دریافت نکردن مطالباتش به شکل یکطرفه فسخ 
کند، قرارداد خود با پرسپولیس را فسخ کرده است. سازمان 
لیگ هم یک نســخه از این فســخ را به باشگاه پرسپولیس، 
دبیرکل فدراســیون و کمیته وضعیت ارائه کرده است. نکته 
جالب این است خلیل زاده پس از بازگشت کاروان پرسپولیس 
از قطر و پیش از حضور در اردوی تیم ملی این اقدام را انجام 
داده است. با این شرایط باید دید آیا او در روزهای آتی حاضر 
می شود به تمرینات پرسپولیس بازگردد یا اینکه به یک تیم 

قطری ملحق می شود.

با جدیتی که وریا در تمرینات اختصاصی از خود نشان می 
دهد به نظر می رسد به سرعت به شرایط ایده آل نزدیک و با 
شروع بازی های لیگ برتر آماده حضور در ترکیب ثابت تیم 
آبی شود. کاپیتان امیدوار است فصل جدید به همراه هم تیمی 
هایش روزهای جدیدی را تجربه کند؛ روزهایی که با کسب 
جام همراه باشد. با انگیزه ای که او در تمرینات دارد به نظر 
می رســد جام های از دست رفته را فراموش کرده و به جام 
هایی که در پیش رو اســت فکر می کند. شاید این به خاطر 
تاکید مربی جدید تیم باشــد؛ او از همه شاگردانش خواسته 
ناکامی های گذشته را فراموش و با همه تلاش برای موفقیت 

های جدید آماده شوند.

 مهدی رحمتی از فوتبال 
خداحافظی کرد

 فسخ یک طرفه شجاع
 با پرسپولیس

 اتفاق خوب در تیم آبی
 وریا می رسد

دورکاری جدید در راه است؟
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 تشــدید نظارت پلیس بر رعایت پروتکل های کرونایی از سوی 
شهروندان

فرمانــده انتظامــی تهــران بــزرگ از تشــدید نظارت هــا بــر رعایــت 
ــر داد.  پروتکل هــای بهداشــتی و اســتفاده از ماســک در ســطح پایتخــت خب
ــا حضــور معــاون  ســردار حســین رحیمــی در حاشــیه جلســه  ای  کــه ب
ــا در اســتان تهــران برگــزار  ــا کرون وزیــر بهداشــت و رییــس ســتاد مقابلــه ب
ــر  ــا مبنــی ب ــا کرون ــه دنبــال مصوبــات ســتاد ملــی مقابلــه ب شــد، گفــت:  ب
ــرای رعایــت  ــوان تمــام ســازمان هــا و دســتگاه هــا ب ضــرورت اســتفاده از ت
ــه  ــروز در جلس ــک،  ام ــوص زدن ماس ــه خص ــتی و ب ــای بهداش ــکل ه پروت
ای بــر چگونگــی هــر چــه بهتــر اجــرا شــدن ایــن مصوبــات بحــث و تبــادل 

نظــر شــد.
وی بــا بیــان اینکــه نیــروی انتظامــی همــگام و همــراه مدافعــان ســلامت 
ــا در  ــا کرون ــه ب ــی مقابل ــات ســتاد مل ــه مصوب ــا توجــه ب ــه داد: ب اســت، ادام
خصــوص لــزوم تشــدید نظــارت بــر پروتــکل هــا کــه در تهــران قــرار اســت 
بصــورت پایلــوت بــه اجــرا گذاشــته شــود، بــا تمــام تــوان و بســیج امکانــات 
در ســطح پلیــس هــای تخصصــی پــای کار خواهیــم آمــد و در ایــن رابطــه 
در ســطح شــهر از ظرفیــت پلیــس هــای پیشــگیری و کلانتــری هــا و پلیــس 

راهنمایــی و رانندگــی بهــره خواهیــم گرفــت.
 رییــس پلیــس پایتخــت بــا اشــاره بــه اینکــه از امــروز بــه کســانی کــه از 
ماســک اســتفاده نمــی کننــد و ضوابــط و پروتــکل هــای بهداشــتی را رعایــت 
نمــی کننــد تذکــر داده خواهــد شــد، گفــت: پلیــس اماکــن در ســطح اصنــاف 
و بــازار، پاســاژها و مــال هــای بــزرگ حضــور پیــدا خواهــد شــد و در چنــد روز 
ابتدایــی طــرح،  تذکــر شــفاهی داده خواهــد شــد و بعــد از آن برخــورد ســلبی 
و جریمــه افــرادی کــه ضوابــط و پروتــکل هــا را رعایــت نمــی کننــد، اعمــال 
خواهــد شــد.  وی افــزود: هیــچ فــردی بــدون اســتفاده از ماســک نمــی توانــد 
بــه متــرو وارد شــود و همــه کســانی کــه از متــرو مــی خواهنــد اســتفاده کنند 

بایــد از ماســک اســتفاده کننــد.
رحیمــی بــا اشــاره بــه اینکــه پلیــس در کنــار ســتاد ملــی کرونــا بــا تمــام 
امکانــات پــای کار آمــده اســت و همــه امکانــات خــود را  بــرای ســلامت مــردم 
ــا  ــی کرون ــراه ســتاد مل ــار و هم ــس در کن ــت: پلی ــرد، گف ــد ک بســیج خواه
اســت تــا بتوانیــم وضعیــت کنونــی و افزایــش مبتلایــان بــه ایــن ویــروس را 

ســاماندهی کنیــم.

ــان  ــد، کادر درم ــال باش ــکل فع ــه ش ــد ب ــا بای ــرل کرون  کنت
ــته است خس

ــت  ــر جه ــزوم تدبی ــر ل ــد ب ــا تاکی ــام پزشــکی ب ــازمان نظ ــس کل س ریی
ــان خســته شــده  ــه کادر درم ــان اینک ــا بی ــا و ب ــاری کرون پیشــگیری از بیم
ــا بایــد بــه صــورت علمــی  اســت، گفــت: علــت مــرگ و میــر ناشــی از کرون
کنتــرل شــود و روش هــای فعــال بــرای کنتــرل بیمــاری در نظــر گرفته شــود. 
دکتــر محمــد رضــا ظفرقنــدی در نشســت روز جهانــی  بیهوشــی ضمــن 
ــر  ــون اگ ــته های دور تاکن ــت: از گذش ــان گف ــات کادر درم ــر از زحم تقدی
ــش  ــی پی ــای تیم ــیاری از کاره ــد بس ــی نبودن ــص بیهوش ــکاران متخص هم
ــته های دور  ــن کادر از گذش ــمند ای ــات ارزش ــاهد خدم ــده ش ــت. بن نمی رف
بــودم. در روزهــای دفــاع مقــدس همــکاران بیهوشــی مــا بــا تعداد کمــی ده ها 
اتــاق عمــل را اداره می کردنــد. آن چــه کــه دســت شــهدای مدافــع ســلامت 

ــاران اســت. ــه بیم ــا ب ــت آنه ــرد، خدم را می گی
وی افــزود: مســوولان بایــد قــدردان زحمــات پزشــکان باشــند. امــا هنــوز 
مظلومیــت و از خودگذشــتگی آنهــا بــه شــکلی کــه بایــد دیــده نشــده اســت. 
از لحظــه اول شــروع بیمــاری کرونــا در بیمارســتان ها متخصصــان بیهوشــی 
در بخــش هــای آی ســی یــو فعــال بودنــد. مــن بــه عنــوان نماینــده جامعــه 
پزشــکی وظیفــه دارم ایــن زحمــات را ذکــر کــرده و از آنهــا قدردانــی کنــم. 

درمــان کرونــا مقابلــه بــا آن بــه شــکل پیشــگیری اســت.
وی بــا اشــاره بــه ایــن کــه بیمــاری کرونــا یــک بیمــاری جهانــی اســت، 
گفــت: امــا آمــار مــرگ و میــر در میــان مــردم و کادر درمــان در کشــور قابــل 
قبــول نیســت و ایــن موضــوع بایــد از پیــش چــاره اندیشــی می شــد. تذکــرات 
ــن موضــوع  ــای از گفتــن ای ــه آنهــا نشــد. اب ــا توجهــی ب کافــی داده شــد ام
ــه شــکل فعــال باشــد کــه اگــر انجــام  ــد ب نداریــم کــه کنتــرل بیمــاری بای
ــدی  ــت. ظفرقن ــد داش ــش خواه ــن افزای ــش از ای ــا بی ــرگ و میره ــود م نش
دربــاره لــزوم بررســی علمــی میــزان آمــار در ابتــلا و مــرگ و میــر ناشــی از 
کرونــا در کشــورمان گفــت: در هیــچ جــای دنیــا بــدون برخــورد فعــال امــکان 
ــه شــکل  ــات ب ــدارد. برخــی تصمیم ــر وجــود ن ــرگ و می ــلا و م ــرل ابت کنت
ــزام حضــوری  ــا شــکل ال ــدارس ب ــه نشــد مثــل آن کــه م کارشناســی گرفت
ــرای  ــی ب ــه الزام ــی اعــلام شــد ک ــا پروتکل های ــودن بازگشــایی شــدند و ی ب
رعایــت آن وجــود نداشــت. مگــر می تــوان در خیابانــی چــراغ قرمــز گذاشــت 

و شــاهد عبــور و مــرور افــراد از آن بــود؟
ــده  ــرار ش ــرا ق ــا اخی ــال پروتکل ه ــا از اعم ــس از مدته ــه داد: پ وی ادام
اســت جریمــه بــرای متخلفــان در نظــر گرفتــه شــود. کادر درمانــی خســته 
شــده اند. مــا از اســفند خواهــش کردیــم کــه بــه فکــر دنبــال کــردن بیمــاری 
باشــیم. درمــان کرونــا در آی ســی یــو امــکان پذیــر نیســت. بلکــه بایــد بــه 
فکــر پیشــگیری بــود. علــت مــرگ و میــر بــه صــورت علمــی کنتــرل شــود و 

روش هــای فعــال بــرای کنتــرل بیمــاری در نظــر بگیریــم.

ــی  ــت های واقع ــد در پیوس ــان بای ــویق کادر درم ــی: تش  زال
ــدار شــود پدی

فرمانــده ســتاد مقابلــه بــا کرونــای اســتان تهــران بــا اشــاره بــه شــهادت 
۲۰۰ تــن از جامعــه پزشــکی در عرصــه مبــارزه بــا کرونــا، گفــت: مهمتریــن 
درخواســت امــروز مــا از مــردم رعایــت پروتکل هــای بهداشــتی اســت تــا کادر 

درمــان بتوانــد فرصتــی بــرای اســتراحت داشــته باشــند. 
ــن  ــی ضم ــی بیهوش ــت روز جهان ــم نشس ــی در مراس ــا زال ــر علیرض دکت
پاسداشــت ایــن روز گفــت: طــی ســالیان گذشــته شــاهد پیشــرفت های قابــل 
توجــه همکارانمــان در کادر بیهوشــی بوده ایــم. در صورتــی کــه ایــن عزیــزان 
نبودنــد هــر روز در نقــاط مختلفــی از کشــور بــه مشــکل برمی خوردیــم. امــروز 
ــز  ــت آمی ــای وجاه ــن رتبه ه ــران در بالاتری ــار بیهوشــی ای ــر افتخ ــه پ جامع

علمــی خــود قــرار دارد.
ــن  ــای آغازی ــات ســازمان نظــام پزشــکی از روزه ــه اقدام ــا اشــاره ب وی ب
شــیوع کرونــا در کشــور گفــت: بخــش اصلــی مقابلــه با کرونــا جامعه پزشــکی 
ــون  ــد. تاکن ــا زده ان ــش کرون ــر آت ــن ب ــا رشــادت های خــود ت ــه ب هســتند ک
حــدودا ۲۰۰ شــهید از جامعــه پزشــکی داشــته ایم کــه گــروه قابــل توجهــی 
از آنهــا از گــروه بیهوشــی بودنــد زیــرا متخصصــان بیهوشــی در شــرایط پــر 
التهــاب در آی ســی یــو بــا بیمــاران شــدید  کرونــا در ارتباط هســتند و شــغل 

آنهــا یکــی از پــر ریســک تریــن مشــاغل گــروه پزشــکی اســت.
فرمانــده ســتاد مقابلــه بــا کرونــای اســتان تهــران ادامــه داد: امــروز اذهــان 
مــردم پذیرفتــه اســت کــه پیونــدی میــان خاکــی پوشــان دفــاع مقــدس و 
ســفید پوشــان عرصــه ســلامت وجــود دارد و همــان نــگاه مهرورزانــه ســالیان 
قبــل خــود را نثــار جامعــه پزشــکی می کنــد. کادر درمــان در حــال جنــگ 
ــروز  ــن درخواســت ام ــا هســتند. مهمتری ــروس منحــوس کرون ــا وی ــر ب نابراب
ــد  ــان بتوان ــا کادر درم ــت پروتکل هــای بهداشــتی اســت ت ــردم رعای ــا از م م

فرصتــی بــرای اســتراحت داشــته باشــند.

سعیده محمد  - سردبیر  | مدیرکل دفتر 
بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت با اشاره 
به آمار حدود پنج درصدی ناامنی غذایی در 
کشــور، در عین حال از کاهش بیش از ۷۵ 
درصدی ســوء تغذیه در کــودکان زیر پنج 
سال به دنبال اقدامات انجام شده، خبر داد. 
 دکتر زهرا عبداللهی با اشاره به روز جهانی 
غذا که در ۲۴ مهر ماه برگزار می شود، گفت: 
از آنجایی که اکنون در شرایط بحران بیماری 
کووید-۱۹ به ســر می بریم و شیوع بیماری 
روزبروز در جهان در حال افزایش است،   نقش 
تغذیه و اصلاح الگوی غذایی در پیشگیری از 
ابتلا به کرونا، کاهش شدت بیماری و کاهش 
مرگ و میر بسیار مهم است. به این مناسبت 
ســازمان فائو و سازمان بهداشتی جهانی به 
همه کشــورها هشدار دادند که در شرایطی 
که به دلیل تبعات اقتصادی کرونا، احتمال 
افزایش خطر ناامنی غذایی و بروز کمبودهای 
تغذیه ای وجود دارد، لازم است که اقدامات 
از کمبودهای  برای جلوگیری  پیشــگیرانه 

تغذیه ای در سطح جامعه انجام شود.

 چاقی و لاغــری و خطر تضعیف 
سیستم ایمنی بدن

وی افزود: خوشبختانه در کشو ما اقدامات 
خوبی از سوی دولت برای پیشگیری از بروز 
ســوءتغذیه و کمبودهای تغذیه ای ناشــی 
از کرونا در حال انجام اســت که مهمترین 
بحث، کنترل قیمت مواد غذایی و نظارت بر 
قیمت هاست تا مردم به مواد غذایی اساسی 
با قیمت مناسب دسترســی داشته باشند. 
اصولا الگوی غذایی صحیح به معنای رعایت 
تعادل و تنوع است و حتی با بودجه اندک و 
با منابع موجود به نحو بهینه استفاده کردن،   
برای اینکه دچار سوءتغذیه چه از نوع لاغری 
و چاقی نشوند، مهم است. زیرا هر دو این ها 
می تواند با تضعیف سیستم ایمنی بدن شده 
و شانس ابتلا به کرونا را افزایش داده و حتی 

شدت بیماری را افزایش دهد.  

 حبوبات؛ منابعی ارزانتر برای تامین 
پروتئین

عبدالهی ادامه داد: توصیه های تغذیه ای 
بسیار ساده و کاربردی هستند و واقعا با هر 
بودجه و منابع مالی می توان با اســتفاده از 
جایگزین هــای گروه های غذایــی اصلی به 
گونه ای برنامه ریزی کرد که نیازهای تغذیه ای 
تامین شود و مردم دچار کمبودهای تغذیه ای 
نشوند. وقتی از جایگزین ها صحبت می کنیم،   
مثلا در انواع منابــع پروتئینی که پروتئین 
حیوانــی و گیاهی را داریــم، حبوبات یک 
منبع جایگزین بسیار مناسب پروتئین است 
که ارزان تر است و نیاز به پروتئین را برطرف 
می کنــد، یا هر نوع ســبزی، میوه و صیفی 
اگر روزانه مصرف شــود،   آنتی اکسیدان ها 
و ویتامین های لازم را که در پیشــگیری از 
کرونا نقش دارند، دارا بوده و بســیار کمک 

کننده  است.

 ارایه رایگان مکملها و ریزمغذیها 
به گروه های آسیب پذیر

وی افزود: یکی از مسائلی که ممکن است 
مطرح شود،   افزایش قیمت مواد غذایی است. 
طبعا کرونا نه تنها در ایران، بلکه در کل جهان 
به دلیل تبعات اقتصادی که داشــته، منجر 
به افزایش قیمت مواد غذایی شــده اســت 

و نهایتا کشــورها باید اقدامات پیشــگیرانه 
انجام دهند. خوشــبختانه اکنون در کشور 
ما علاوه بر تشــدید نظارت بر کنترل مواد 
غذایی که به دستور رییس جمهور در حال 
انجام است،   اقداماتی در کشور انجام می شود 
که از جمله آن شناســایی مــادران باردار و 
کودکان زیر پنج ســال مبتلا به سوءتغذیه 
که وزارت بهداشــت با شناســایی این افراد 
به ســازمان های حمایتی،  و معرفی شــان 
تحت پوشش ســبد غذایی قرار می گیرند. 
مکمل ها و ریزمغذی ها به صورت رایگان در 
وزارت بهداشــت تامین شده و در دسترس 
گروه های آسیب پذیر قرار می گیرد.  در حال 
حاضر در مناطق آســیب پذیر برای حفاظت 
از کودکان دو تا پنج سال برای پیشگیری از 
ابتلا به کرونا و عفونت های تنفسی، مگادوز 
۲۰۰ هزار واحدی ویتامین آ،   داده می شود.  
نهایتا با این اقدامات ســعی بر این است که 
از بروز  مشــکلات تغذیه ای به دلیل کرونا 

جلوگیری شود.

 ناامنی غذایی در کمتر از ۵ درصد 
جمعیت کشور

رییس دفتر بهبــود تغذیه جامعه وزارت 
بهداشــت در پاسخ به ســوال ایسنا، درباره 
وضعیت ناامنی غذایی در کشــور، گفت: بر 
اســاس آخرین اطلاعاتی کــه وجود دارد، 
ایران جزو کشورهایی است که از نظر ناامنی 
غذایی در حالت پایین و کمتر از پنج درصد 
قرار دارد. بر این اســاس کمتر از پنج درصد 
جمعیت کشور ما دچار ناامنی غذایی هستند 
که این ناامنی خودش را در برخی استان ها 
و مناطق کم برخوردار بیشتر نشان می دهد. 
اما نکته مهم این اســت که حتی در مناطق 
کم برخوردار طی ۲۵ سال گذشته و به ویژه 
در سال های اخیر بعد از طرح تحول سلامت 
با اقدامات و مداخلاتی که از سوســی بخش 
بهداشــت و ســایر بخش های دخیل انجام 
شــده،   کاهش قابل ملاحظه سوءتغذیه را 
در کودکان زیر پنج ســال شاهد بودیم. این 
سوءتغذیه کودکان یک شاخص بین المللی 
در حوزه ناامنی غذایی است و از طریق این 
شــاخص وضعیت امنیت غذایی کشورها را 

تخمین می زنند.

 نگرانی برای مناطق کم برخوردار
وی در این باره ادامه داد: در کشور ما به 
دلیل اقداماتی که طی دو دهه گذشته انجام 
شــده،   بیش از ۷۵ درصد میزان سوءتغذیه 
در کودکان زیر پنج ســال مان کاهش پیدا 

کــرده اســت. در عین حــال همچنان این 
نگرانی را در مناطق کم برخوردار داریم. زیرا 
نسبت به متوسط کشوری سوءتغذیه در این 
مناطق مقداری بیشتر ست. در کشور نامنی 
غذایی کمتر از پنج درصد است. در مناطق 
کم برخوردار مقداری بیشتر است و شاید تا 
۱۰ درصد هم باشــد که در مقایسه با سایر 

کشورها، عدد بالایی نیست.

 معضل روند رو به رشــد چاقی و 
اضافه وزن در کشور

عبداللهــی افــزود: به عنــوان مثال اگر 
سوءتغذیه مزمن در کشور حدود چهار درصد 
اســت، این عدد در مناطق کم برخوردار دو 
برابر متوســط کشوری اســت. هرچند که 
در همیــن مناطق در دو دهه گذشــته ۲۰ 
تا ۳۰ درصد و گاهی در مناطق روســتایی 
تا ۴۰ درصد ســوءتغذیه مزمن را داشــتیم 
کــه اکنون کاهش یافته اســت. بنابراین ما 
مانند کشورهای آفریقایی و یا جنوب آسیا،   
مشکلی برای ناامنی غذایی نداریم و زیر پنج 
درصد است. مشکلی که در حال حاضر با آن 
مواجهیم،   بحث اضافه وزن و چاقی اســت 
که روزبروز در حال افزایش است. بر اساس 
آخرین مطالعاتی که انجام شده،   حدود ۵۹ تا 
۶۰ درصد جمعیت بالای ۱۸ سال دچار اضافه 
وزن یا چاقی هستند و حتی دانش آموزان مان 
رونــد افزایش چاقی را نشــان می دهند. به 
طوری که در دوره کرونا که دانش آموزان در 
منزل هســتند،   مقداری الگوی غذایی شان 
تفاوت کرده، تنقلات بیشــتری می خورند و 
تحرک کمتــری دارند و ما با افزایش چاقی 

در بچه ها مواجهیم. 
وی گفت: باید توجه کرد که ناامنی غذایی 
به دو شــکل تعریف می شــود؛   یکی بحث 
گرسنکی اســت و یکی بحث سوءتغذیه. ما 
بحث گرســنگی را آنطور که در کشورهای 
آفریقایی وجود دارد،  نداریم، اما با مشــکل 
ســوءتغذیه به صورت بدخــوری مواجهیم. 
هر گونه بدخوری نوعی ناامنی غذایی دارد. 
یعنی چه کمبود منابع غذایی و چه کســی 
که بیشــخواری دارد و چاق می شود، شامل 

سوءتغذیه و ناامنی غذایی است.

 آمار ۳۰ درصدی ضایعات غذایی 
در ایران

عبداللهــی درباره وضعیــت دور ریز غذا 
در کشــور نیز گفت: یکی از مشکلات ما در 
کشــور بحث ضایعات مواد غذایی است که 
البته یک مشــکل جهانی است و در نتیجه 

ســازمان های بین المللی بر کاهش ضایعات 
مــواد غذایی تاکیــد دارند. اگر قرار باشــد 
در جهان امنیت غذایی برقرار شــود،   باید 
ضایعات مواد غذایــی کاهش یابد. در ایران 
میزان ضایعات از مزرعه تا سفره زیاد است و 
حدود ۳۰ درصد ضایعات مواد غذایی داریم 
که اگر از آن جلوگیری شود، می توان تغذیه 
۱۵ میلیــون نفر از مردم را تامین کرد.  این 
موضــوع به خانواده برمی گردد و در خانواده 

دورریز مواد غذایی زیاد است.

 پیگیری یارانه شیر و لبنیات برای 
دهکهای پایین درآمدی

عبداللهی در پاسخ به سوالی درباره میزان 
مصرف شــیر در کشــور با توجه به افزایش 
قیمت آن، گفت: به طور کلی شیر و لبنیات 
از گروه هــای غذایی اصلی هســتند که ما 
همیشــه  مصرف سرانه مان در این گروه به 
ویژه در شیر، کم بوده است. یک علت اصلی 
آن فرهنگ و رفتارهای غذایی است که مردم 
خیلی عادت به خوردن شیر به صورت روزانه 
ندارند و یک بحث هم موضوع قیمت است که 
وقتی قیمت شیر و لبینیات افزایش می یابد، 
دهک های پایین و اقشار آسیب پذیر جامعه 
قدرت خرید آن را نخواهند داشت. بنابراین 
یکی از موضوعاتی را که دنبال می کنیم، این 
است که برای اقشار آسیب پذیر و دهک های 
درآمدی پایین به طریقی یارانه در نظر گرفته 
شود تا بتوانند شیر و لبنیات را مصرف کنند. 
البته این برنامه را در قالب حمایت تغذیه ای 
برای مادران باردار و کودکان زیر پنج ســال 
دچار ســوءتغذیه انجام می دهیم که ســبد 
غذایی دریافت می کنند و شیر و لبنیات در 

آن سبد غذایی وجود دارد.

 مردم آنقدر که نوشابه می خورند، 
شیر نمی خورند

وی افزود: در عین حال پیشنهادی برای 
دولت داریم که بخشی از یارانه ای که به قند، 
شــکر و روغن داده می شود،   به سمت شیر 
و لبنیات ســوق داده شود. زیرا ما هم شیوع 
بیماری هــای دیابت،   چاقــی و... را داریم و 
می توان یارانه ای را که به شکر یا روغن داده 
می شــود،   برای دهک های درآمدی پایین 
حفظ و برای دهک های درآمدی بالا حذف 
شــود و یا به طریقی مکانیزمی پیدا شــود 
که بخشــی از آن یارانه را به ســمت منابع 
پروتئنی و ریزمغذی ها ســوق دهند؛ مانند 
گوشــت،   تخم مرغ، لبنیــات و ... . در عین 
حال بحث آموزش و فرهنگسازی هم بسیار 

مهم است. زیرا ما در دهک های درآمدی بالا 
هم متاسفانه شیر کم مصرف می شود. آنقدر 
که مردم نوشانه می خورند، شیر نمی خورند. 
فقط زمانیکه دچار بیماری می شــوند شیر 
می خورند یا فقط به کودکان شیر می دهند 
که در این زمینه نقش رسانه و فرهنگ سازی 

بسیار مهم است.

 در دوران کرونا، افزایشی در سوء 
تغذیه نداشتیم

عبداللهــی در پاســخ به ســوالی درباره 
وضعیت سوءتغذیه و تاثیر کرونا بر آن،   گفت: 
سوءتغذیه هم شــامل لاغری، کوتاه قدی و 
کم وزنی می شود. در کودکان زیر پنج سال 
حــدود ۳.۸  درصد کم وزنــی وجود دارد و 
حدود چهار درصد کوتاه قدی وجود دارد. در 
میانسالان و جوانان )بزرگسال( سوءتغذیه از 
نوع لاغری چهار درصد است و خوشبختانه 
از آنجایی که سامانه سیب را داریم،  آماری 
را که در شــرایط کرونا می بینیم در مقایسه 
با سال قبل افزایش در سوءتغذیه نداشتیم. 
اما در چاقی شاهد افزایش آمار هستیم.  به 
طوری که کودکان زیر پنج سال و نوجوانان 
حــدود ۲۳ درصد چاق هســتند و در حال 
حاضر شاهدیم که میزان چاقی در این گروه 
حدود پنج تا ۱۰ درصد در حال افزایش است. 
در بزرگسالان هم حالت افزایشی همچنان 

مشاهده  می شود.
وی گفت: بیماری کووید-۱۹ هم می تواند 
چاقی را زیادتر کند و هم ســوءتغذیه ناشی 
از کم خوری را. چرا چاقی را بیشتر می کند؟. 
زیــرا تبعات اقتصادی،   بر روی تغذیه مردم 

موثر است.
 احتمــالا مــردم مــواد نشاســته ای و 
کربوهیدراتــی را به دلیل گران بودن منابع 
پروتئن حیوانی بیشــتر می خورند و تحرک 

هم ندارند و به همین دلیل چاق می شوند.

 مکملهای ورزشی تقلبی در بازار
عبداللهی در پاسخ به سوالی درباره مصرف 
مکمل های ورزشــی، گفت: متاسفانه موارد 
تقلبــی مکمل های ورزشــی در بازار وجود 
دارد که ســازمان غــذا و دارو اداره نظارت 
بر مکمل هــا، وظیفه پایش و نظارت بر این 
حوزه را برعهــده دارد که فعالیت می کنند. 
اصولا مکمل های ورزشی، مکمل هایی هستند 
که نباید خودسرانه مصرف شود و هر کسی 
مجاز به تجویز مکمل های ورزشــی نیست،   
بلکه بایــد حتما زیر نظر یک کارشــناس 
تغذیه و متخصص تغذیه با توجه به شرایط 
بدنی آن فرد تجویز شــود و توصیه و تاکید 
می کنــم که افراد به صورت خودســرانه به 
دنبال مکمل ورزشی نروند. در عین حال از 
مجوزهای بهداشتی و استاندارد مکمل هایی 
که می خواهند بخرند، اطمینان حاصل کنند. 
اصولا لیســت مکمل هــای دارای مجوز در 

سایت سازمان غذا و دارو وجود دارد.
وی با اشاره به بازدیدش از مرکز نوآوری 
صنایع غذایی نیز گفت: به نظر من کار بسیار 
موثر و باارزشــی اســت و ما به عنوان دفتر 
بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، با توجه 
به الگوی ســلامت و بیماری در کشور و نوع 
مشکلات تغذیه ای که در کشور وجود دارد 
و اینکه در حال حاضر به چه نوع محصولات 
غذایی در بازار نیاز است،   متناسب با نیازهای 
جامعه، آمادگی حمایت از این مراکز را داریم.

در آستانه روز جهانی غذا اعلام شد

 پیگیری یارانه شیر و لبنیات برای دهکهای پایین درآمدی 

  خبرخبر

آغاز مکمل یاری رایگان »مگادوز ویتامینA« در کودکان برای پیشگیری از کرونا و آنفلوآنزا
مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت با 
اشــاره به نقش موثر ویتامین A در پیشگیری از ابتلا به 
بیماری های تنفســی، گفت: از آنجایی که کودکان گروه 
آسیب پذیری هستند و منابع غذایی ویتامین Aکمتر در 
 A برنامه غذایی آنها اســت، مکمل یاری مگادوز ویتامین

سالی دوبار برایشان صورت می گیرد. 
دکتــر زهــرا عبداللهی گفــت: ویتامیــن A یکی از 
ویتامین های محلول در چربی اســت که برای سیستم 
ایمنــی و تقویــت آن ضروری اســت. ویتامین A برای 
پیشــگیری از ابتلا به بیماری های تنفســی و کووید۱۹ 

بسیار موثر است.
 وی افزود: یکی از برنامه های اصلی ما تامین مگادوز 
ویتامین A اســت؛ مگادوز این ویتامین، دوزی۲۰۰ هزار 
واحدی اســت که برای کودکان ۲ تا ۵ ســال به شکل 
رایگان در برخی مناطق کشــور ارائه می شود. کودکانی 
که مطابق با پروتکل های بهداشتی به خانه های بهداشت 

یا پایگاه های ســلامت مراجعه می کننــد قطره مگادوز 
ویتامین A را دریافت می کنند. این مگادوز تا شــش ماه 
سبب تقویت سیستم ایمنی بدن می شود و ویتامین مورد 

نیاز بدن کودک را برای این مدت تامین می کند.
وی با اشاره به اینکه ارائه مگادوز ویتامین A به کودکان 
توصیه ای جهانی است، اظهار کرد: برای اینکه بتوانیم به 
پیشگیری و کنترل بیماری کرونا و حتی سرماخوردگی 
و آنفلوآنــزا در میــان کودکان کمک کنیــم این برنامه 
مداخلــه ای را انجام می دهیم. در کنار این اقدام آموزش 
مادران نیز موثر اســت تا ویتامیــن A را از برنامه غذایی 
روزانه خود دریافت کنند. منابع گیاهی ویتامین A هویج 
و کدوحلوایی است که منابعی ارزان و دردسترس هستند.
 عبدللهی افزود: برنامه مکمل یاری با مگادوز ویتامین

A در فاز اول در ۱۱ دانشــگاه علوم پزشکی اجرا می شود 
و در فاز دوم در ســایر دانشــگاه ها اجرایی خواهد شد. 
مکمل یاری ویتامین A دو بار در ســال و هر شــش ماه 

یکبار تکرار می شــود. این برنامه هیــچ عوارض جانبی 
ندارد و سالیان گذشته در چند روستای کمتر برخوردار 

کشور اجرا کردیم.
 وی دربــاره چرایی عدم اجرای این برنامه برای گروه 
بزرگســالان، تصریح کرد: کودکان گروهی آســیب پذیر 
هستند. این آسیب پذیری در مقابل بیماری های تنفسی 
تشــدید می شــود؛ در فصل پاییــز بیماری هایی مثل 
ســرماخوردگی، آنفلوآنزا و کرونا خطری برای کودکان 
است که آن ها را آسیب پذیر می کند. از سوی دیگر ممکن 
است دریافت ویتامین A توسط کودک از منابع غذایی به 
اندازه کافی نباشد. برای بزرگسالان اصلاح الگوی غذایی و 
تنوع در غذای روزانه کافی است. مکمل ۲۰۰ هزارواحدی 
ویتامین A با حمایت یونیســف برای کودکان تهیه شده 
است و سایر افراد با رعایت نکات تغذیه ای درست نیاز به 
 D مصرف هیچ مکملی ندارند و تنها باید مکمل ویتامین
مطابق بخشنامه های وزارت بهداشت هر ماه در دوز ۵۰ 

هزار واحد مصرف شود؛ زیرا این ویتامین در برنامه غذایی 
نیست.  وی با تاکید بر عدم مصرف خودسرانه مکمل های 
دارویی، گفت: استفاده از ویتامین ها بدون مشورت پزشک 
نه تنها ســود ندارد بلکه می تواند ضرر داشته باشد زیرا 
تعادل بین مواد مغذی در بدن بهم می ریزد و مشــکلات 

دیگری به وجود می آورد.
 وی با اشــاره به اقدامــات حمایتی صورت گرفته در 
خصوص تغذیه ســالم برای افراد کمتربرخوردار، گفت: 
بسته های کمکی برای اقشار کم درآمد و برنامه های کمک  
معیشــتی با همکاری وزارت رفاه صورت گرفته است که 
ماهانه مبلغی به حساب سرپرست خانوار واریز می شود. 
با حمایــت دولت و کمیته امداد کمک غذایی با نظارت 
بر ترکیب اجزا به مادران باردار و کودکان زیر ۵ سال که 
دچار سوء تغذیه هستند برای پیشگیری از ابتلا به بیماری 
کرونا ارائه می شود. علاوه بر دولت، خیرین نیز در ایفای 

این مسئولیت مهم ما را یاری می کنند.
  خبرخبر

ابتلای ۲۲۰ تن از پرسنل یک بیمارستان پایتخت به کرونا تا کنون
مدیر بیمارستان مدرس تهران با اشاره به تکمیل تخت های اختصاص داده 
شده به بیماران کرونایی در بخش  مراقبت های ویژه و بخش های عادی، گفت: 
یکــی دیگر از نگرانی های ما افزایش نرخ ابتلا در بین کادر درمان و پرســنل 
بیمارســتانی اســت به گونه ای که همواره حدود ۳۰ نفر از همکاران به دلیل 
ابتلا در مرخصی استعلاجی به سر می برند، که این مساله در کنار کمبود نیرو 

و حجم بالای کار، چالش بزرگی برای بیمارستان ایجاد کرده است. 
دکتر حسین بدخشان - مدیر بیمارستان مدرس با بیان اینکه از اوایل مهرماه 
و آغاز پیک سوم کرونا آمار مراجعه و بستری بیماران کرونایی در بیمارستان به 
صورت ناگهانی افزایش یافته، عنوان کرد: همانطور که از آمار مشخص است، 
تهران از نظر آمار ابتلا وضعیت خوبی ندارد، البته هدف ترساندن مردم نیست 
ولی حداقل طی ۲۰ روز گذشــته شدت مراجعات به اورژانس بیمارستان به 
صورت تصاعدی افزایش یافته است. وی با بیان اینکه تمامی تخت های اختصاص 

داده شده به بیماران کرونایی چه در بخش عادی و چه بخش ویژه تکمیل شده 
است،  اظهار کرد: حتی تعدادی تخت اضافی در کنار تخت های معمولی در نظر 
گرفته بودیم که آنها نیز پر شده و به غیر از آن مراجعات سرپایی نیز به گونه ای 
اســت که همواره بین  ۲۵ تا ۳۰ بیمار در اورژانس در انتظار جایگزین شدن 
با بیماران ترخیصی هستند. وی با بیان اینکه حتی در ابتدای شیوع کرونا در 
اســفند ماه نیز با این حجم از ابتلا و مراجعین در بیمارستان مواجه نبودیم، 
بیان کرد: در حال حاضر دو بخش مراقبت های ویژه در اختیار بیماران کرونایی 
قرار گرفته و حدود ۸۰ تخت معمولی نیز در بخش های معمولی توسط بیماران 
کرونایی اشغال شده است.  وی با بیان اینکه طی دو هفته گذشته دایما تخت ها 
پر بوده و در حال جابجایی با بیماران جدید اســت، ادامه داد:  مســاله نگران 
کننده بعدی طولانی شدن سیر اپیدمی و خستگی مفرط پرسنل بیمارستان، 
پزشکان، نیروهای پرستاری، نیروهای خدمات و سایر گروه های مختلف درگیر 

در این بحران بوده که شرایط را بیش از پیش دشوار کرده است. بدخشان با 
بیان اینکه تا به امروز قریب به ۲۲۰ نفر از کادر درمان و نیروهای پشتیبانی ما 
درگیر کرونا شده اند، عنوان کرد: متاسفانه طی این مدت چند نفر از همکاران 
خدوم بیمارســتان نیز جان خود را از دست دادند و علاوه بر مشکلات روحی 
این مساله، همواره حدود ۳۰ نفر از نیروها و کادر درمان بیمارستان به دلیل 
ابتلا در مرخصی استعلاجی به سر می برند، که این مساله در کنار کمبود نیرو 

و حجم بالای کار، چالش بزرگی برای بیمارستان ایجاد کرده است.
اکیدا توصیه می شود مردم قدر سلامت خود را بدانند، پروتکل های بهداشتی، 
پوشش ماسک و فاصله گذاری های فیزیکی را رعایت کنند،   چراکه در شرایط 
کنونی و در موقعیتی که هنوز دارو و واکســن قطعی و موثری برای بیماری 
تولید نشــده، تنها و سهل الوصول ترین راه پیشگیری و کنترل بحران همین 

رعایت کردن هاست.



۳

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/08/21

شماره : 947

روز گذشته انتشــار خبر امیدوارکننده 
ساخت و تولید واکسن کرونا، موج مثبتی را 
در بازارهای جهانی ایجاد کرد و قیمت انس 
جهانی طلا در کمتر از دو ســاعت ۹۰ دلار 
سقوط کرد. اما چگونگی واکنش بازار طلای 
داخلی و همچنین بازار ارز نســبت به این 
خبر، موضوعی است که گمانه های مختلفی 
را ایجاد کرده که با فعال شدن معاملات امروز 

بازار نتیجه آن مشخص خواهد شد.
در حالی که بازارهای جهانی در روزهای 
اخیر متناســب با اخبــار و نتیجه انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا، در روندهای خود 
اصلاح ایجاد می کردند، اما شــب گذشته، 
انتشــار خبری در حوزه بهداشت و درمان، 
همه معادلات را به صورت جدی تحت تاثیر 
خــود قرار داد. کوتاه زمانی پس از انتشــار 
و اعلام خبر کشــف و تولید واکســن کرونا 
توســط یک شرکت دارویی، از سوی برخی 
بازارهای سرمایه  رسانه های معتبر جهانی، 
همگی واکنش نشان دادند و در بازار جهانی 
طلا هم قیمت انس طلا، بلافاصله حدود ۹۰ 

دلار کاهش یافت.

 روند بازار طلا و سکه در سه هفته 
گذشته

این درحالی اســت کــه از ده روز پیش 
قیمت انــس جهانی طلا همزمان با نزدیک 
شــدن به روز برگــزاری انتخابات آمریکا از 
محدود ۱۸۷۰ دلار روند افزایشــی خود را 
آغــاز کرده بود و با اعلام پیروزی جو بایدن 
در ایــن انتخابات به یکباره شــاهد افزایش 
قیمت بیــش از ۵۰ دلاری بود و به قیمت 
۱۹۵۰ دلار رسید. این روند افزایشی به نحوی 
بود که عموم کارشناسان پیش بینی ها گذر 
مجدد قیمت انس طــلا از مرز ۲۰۰۰ دلار 
را داشــتند. اما حالا با انتشــار خبر ساخت 
واکســن کرونا، تمام تاثیرات ده روز گذشته 
در کمتر از دو ساعت از میان رفت و قیمت 
انس جهانی که دیروز )دوشــنبه( به ۱۹۶۵ 

دلار هم رسیده بود، به قیمت ده روز پیش 
خود یعنی محدوده ۱۸۷۰ دلار بازگشت.

رونــد افزایش قیمت طلا در بازار داخلی 
ایران اما طی ده روز گذشته، نسبت به بازار 
جهانی معکوس عمل کرده بود که علت این 
رفتار متناقض به تحولات بازار ارز ایران باز 
می گــردد. بازار ارز در ایــران طی ماه های 
شــهریور و مهر بــا موج ناشــی از افزایش 
انتظارات تورمی همراه شــد که این مسئله 
قیمت هــر دلار آمریکا را تا ۳۲ هزار تومان 
نیز افزایش داد. بنابراین قیمت در بازار طلا 
و ســکه نیز که به طور مستقیم تحت تاثیر 
قیمت بازار ارز قرار دارد، پیرو این انتظارات 

تورمی، با افزایش شدید همراه بود.
البته در این بازه زمانی روند هجوم تقاضا 
به این بازار به نحوی بود که در بخش سکه، 
قیمت ها حتی از بازار ارز هم پیشــی گرفته 
بودند و شاهد تشکیل حباب هایی بزرگی در 
این بخش بودیم. تا جایی که در میانه مهرماه 
سکه تمام بهار آزادی در حالی که قیمت دلار 
در بــازار آزاد ۳۲ هزار تومان بود، مطابق با 
دلار ۳۶ هزارتومانی قیمت گذاری می شد و 

نیم ســکه مطابق با دلار ۳۹ هزار تومانی و  
ربع سکه که گوی سبقت را از همگان ربوده 
بود معادل با قیمت دلار ۵۲ هزار تومانی در 

بازار معامله می شد.
اما این روند افزایشــی از اواخر مهرماه با 
اقدامــات جدید بانک مرکــزی در بازار ارز، 
متوقف شد. در همان ایام عبدالناصر همتی، 
رئیس کل بانک مرکزی، در مصاحبه ای تاکید 
کرد فشار حداکثری برای دمیدن بر انتظارات 
تورمی جامعه در روزهای پایانی خود است 
و به عموم مردم هشدار داد که ریسک بازار 
ارز بسیار بالاست. پس از این تحولات، بازار 
ارز و پیرو آن بازار سکه و طلا، روند کاهشی 
به خود گرفت. البته این روند با رســیدن به 
موعد برگزاری انتخابات آمریکا و مشــخص 
شــدن نتیجــه آن با شــوک روانی آن هم 
مواجه شــد و در حالی که دلار بازار آزاد در 
هفته گذشــته در محدوده ۳۰ هزار تومانی 
معامله می شــد، در هفته جاری قیمت دلار 
در صرافی های بانکی در کانال ۲۳ و ۲۴ هزار 
تومان به فروش می رود و در بازار آزاد هم از 
کانــال ۲۲ هزار تومان تا ۲۷ هزار تومان در 

نوسان قیمتی قرار گرفته است.
بنابرایــن بازار طلا و ســکه هــم با آغاز 
آبان ماه، روند کاهشــی خــود را حفظ کرد 
و در روز ابتدایی هفته جاری قیمت ســکه 
تمام بهار آزادی در کف قیمتی دو ماه اخیر 
قرار گرفت و ۱۱ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان 
معامله شــد. در این روز هر گرم طلای خام 
۱۸ عیار نیز حدود یک میلیون و ۱۴۰ هزار 
تومان به فروش رســید. البتــه در روزهای 
یکشنبه و دوشنبه قیمت ها روندی صعودی 
به خود گرفته بودند، اما از بعدازظهر دیروز با 
اعلام خبر تولید واکسن کرونا، معادلات بازار 

به کل متحول شده است.

 واکســن کرونا؛ تحول واقعی در 
روندهای بازار

پیش بینــی می شــود همانطــور که در 
بازارهای جهانی پس از انتشــار این خبر و 
تایید سازمان جهانی بهداشت مبنی بر بسیار 
مثبت ارزیابی شدن تاثیر این واکسن، تمامی 
عامل های دیگر موثر بر بازار در حاشیه قرار 
گرفته اند، بازارهــای داخلی نیز از این روند 

متاثر شــوند. روز گذشــته خبر تولید این 
واکسن در ســاعاتی اعلام شد که بازارهای 
داخلــی در حال تعطیلــی  بودند، بنابراین 
تاثیر جدی بر قیمت معاملات روز گذشــته 
مشــاهده نشد، اما امروز  باید منتظر ماند و 
دید این خبر خوشــحال کننده، چه تحولی 

ایجاد خواهد کرد؟
به اعتقاد کارشناسان پولی و بانکی از آنجا 
که قیمت انس جهانی طلا از شــب گذشته 
با شیب زیادی در حال کاهش است، انتظار 
می رود امروز در بازار طلا و ســکه ایران هم 
شــاهد کاهش قابل توجه قیمت ها باشیم. 
امری که تحقق کامل آن وابسته به واکنش 
بازار ارز است. این بازار دیشب در معاملات 
شبانه کانال های مجازی خود، در مقابل اعلام 
این خبر مقاومت نشان داد و هرچند روند رو 
به افزایش آن متوقف شــد؛  اما واکنشی که 
متناسب با واکنش بازارهای جهانی نسبت 
به این خبر باشــد، در این معاملات فردایی 
وجود نداشت.به گفته کارشناسان این بازار، 
چنین واکنش چندان عجیب نیست و دلالان 
و ســفته بازان بازار ارز، در روزهای اخیر نیز 
که در بازار ارز تحت تاثیر اقدامات مدیریتی 
بازارساز و تحولات بین المللی، انتظار کاهشی 
قیمت ها قوی بود نیز با ســاخت و انتشــار 
شایعات متعددی مانند تعیین نرخ کف دلار 
از ســوی بانک مرکزی یا کاهش نرخ سود 
ســپرده های بانکی، سعی در برهم خوردن 
روند کاهشی قیمت ها داشتند، بنابراین دور 
از انتظار نیســت تا با تمــام توان در مقابل 
پیامدهای مثبت ســاخت واکسن کرونا نیز 

مقاومت کنند.
به هر ترتیب باید منتظر ماند و دید امروز 
با آغاز معاملات در بخش حقیقی بازار طلا و 
همچنین ارز، آیا همچنان دلالان این بازارها 
می توانند، در مقابل واکنش مثبت بازارهای 
جهانی درباره خبر مهم تولید واکسن کرونا، 
مقاومت کنند یا این کــه بازارهای داخلی 
ایران نیز همپــای بازارهای جهانی واکنش 
مثبت نسبت به این خبر امیدوارکننده نشان 

خواهند داد؟

واکنش بازار طلا و ارز نسبت به خبر واکسن کرونا چه خواهد بود؟

 بررسی روند پرداخت بیمه بیکاری در سال های ۹۷ و ۹۸ نشان می دهد که 
سیاست حفظ اشتغال موجود، موثر بوده و ۱۷.۲ درصد از تعداد مقرری بگیران 
جدید کم شده است.وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد: در شرایط 
کنونی کشور، رویکرد ایجاد اشتغال جدید ندارد بلکه به دنبال توسعه فرصت ها و 
زمینه های اشتغال موجود است.بررسی تعداد مقرری بگیران جدید بیمه بیکاری 
می تواند در ارزیابی میزان موفقیت این وزارتخانه در اجرای سیاست های اشتغال 
کمک کند. هم اکنون رویکرد جهانی نیز کاهش تعداد مقرری بگیران با تاکید 
بر حفظ اشتغال است، زیرا افزایش تعداد این افراد می تواند بیانگر مشکلات 
اقتصادی کارگاه ها و تعطیلی آنها باشد.مرکز آمار و اطلاعات راهبردی وزارت 
تعاون گزارشی از وضعیت مقرری بگیران جدید بیمه بیکاری در سال های ۹۷ 
و ۹۸ منتشر کرده است. بر اساس این گزارش در حالی که تعداد مقرری بگیران 
جدید بیمه بیکاری در سال ۹۷، ۲۵۹ هزار و ۲۸۶ نفر بوده است، این میزان 
در سال گذشته به ۲۲۱ هزار و ۲۲۹ نفر رسیده و ۳۸ هزار و ۵۷ نفر )۱۷.۲ 
درصد( از تعداد آنان کم شده است. از بین مقرری بگیران جدید بیمه بیکاری 
در سال گذشته ۱۸۵ هزار و ۱۲۰ نفر متاهل بودند. تهران با ۵۲ هزار و ۲۷ 
نفر بیشترین و کهگیلویه و بویراحمد با ۶۷۰ نفر کمترین مقرری بگیر جدید 

را به نام خود در سال گذشته ثبت کردند.

 به چه کسی بیکار می گویند؟
 از نظر قانون بیمه بیکاری، بی کار به شخص بیمه شده ای اطلاق می شود 
که بدون میل و اراده خود بیکار شــده و اکنون آماده به کار است و می تواند 

در محیط کار جدید فعالیت خود را آغاز کند.
براساس قانون، اگر فرد بیمه شده به علت تغییرات ساختار اقتصادیِ محل 
کار و بنا به تشخیص وزارتخانه مربوطه و تایید شورای عالی کار، شغل خود را از 
دست دهد، »بیکار موقت« شناخته می شود و مشمول قانون بیمه بیکاری است. 

این قانون در مورد بیمه شدگانی که به خاطر حوادث غیرمترقبه مانند سیل، 
زلزله، جنگ و آتش سوزی شغل خود را از دست می دهند نیز صدق می کند.

ارادی یا غیرارادی بودن بیکاریِ فرد، به تشــخیص کمیته ای متشکل از 
نمایندگانِ سازمان تامین اجتماعی و اداره کار و امور اجتماعی محل اشتغال 

بیمه شده بستگی دارد.

 بیش از ۳2 هزار نفر از بیکار شدگان مهارت نداشتند
براساس اعلام مرکز آمار وزارت تعاون، ۶ هزار و ۶۸۸ نفر از بیکارشدگان 

هیچ مهارتی نداشتند و ۲۶ هزار و ۹۸ نفر دیگر نیز تقریبا نیمه ماهر بودند. 
متولیان اجــرای قانون بیمه بیکاری موظف هســتند دوره های مهارت 
آموزشــی به بیکارشــدگان مقرری بگیر ارائه دهند و در این راستا کارگران 
بیکار شــده از روزی که مشــمول دریافت مقرری بیمه بیکاری می شوند، 
برای یادگیری مهارت به سازمان آموزش فنی و حرفه ای معرفی می شوند و 
 دوره های بازآموزی و ارتقای مهارت آموزی را به طور رایگان در سازمان فنی و 

حرفه ای طی می کنند.
براســاس این گزارش، سال گذشــته ۷۲۷ نفر از بیکارشدگان به نهضت 
ســوادآموزی و ۲۸ هزار و ۲۴۸ نفر به سازمان آموزش فنی و حرفه ای برای 

افزایش سطح سواد و مهارت معرفی شدند.

 ملاک پرداخت مقرری بیمه بیکاری چیست؟
براساس قانون، پرداخت مقرری بیمه بیکاری به کسانی انجام می شود که 
به طور غیرارادی و به علت حوادث غیرمترقبه مانند سیل، زلزله، آتش سوزی 

و مواردی همچون کرونا بیکار شده باشند.
مطابق ماده ۶ قانون بیمه بیکاری، افراد بیکار شــده موظفند حداکثر در 
مدت ۳۰ روز مراتب بیکاری خود را به اداره های کار اســتان محل سکونت 

خود اعلام کنند. مجردین دست کم ۶ ماه و حداکثر ۳۶ ماه و کارگران متاهل 
حداقل ۱۲ ماه و حداکثر ۵۰ ماه با داشتن سابقه پرداخت حق بیمه می توانند 

از حمایت اجتماعی بیمه بیکاری برخوردار شوند.

 مبلغ بیمه بیکاری چقدر است؟
طبق قانون، مقرری روزانه بیمه بیکاری ۵۵ درصد متوسط دستمزد، حقوق 
یا کارمزد روزانه فرد بیمه شده است. برای افراد متاهل و متکفل، به ازای هر 
یک از افراد تحت تکفل )حداکثر تا چهار نفر( ۱۰ درصد حداقل دســتمزد 
زمان شروع بیکاری به این مبلغ اضافه می شود، اما در هر صورت مبلغ کلی 
آن نباید از حداقل دستمزد تعیین شده برای هر سال کمتر، یا از ۸۰ درصد 

متوسط دستمزد یا حقوق بیمه شده بیشتر باشد.

 دلایل قطع مقرری بیمه بیکاری
کارگرانی که از مقرری بیمه بیکاری استفاده می کنند، در صورت اشتغال 
مجدد،  مقرری بیمه بیکاری آنان قطع می شود. چنان چه مدت پرداخت بیمه 
بیکاری تمام شود یا اینکه فرد به کار جدیدی مشغول شود یا در صورت پیدا 
شدن کار تخصصی اش از قبول آن خودداری کند، همچنین اینکه مشمول 
دریافت مستمری بازنشستگی و از کارافتادگی کلی شود، دیگر نمی تواند از 

مقرری بیمه بیکاری استفاده کند.
براساس اعلام مرکز آمار وزارت تعاون، سال گذشته مقرری ۲۴۱ هزار و ۵۶۰ 
نفر قطع شده است که ۲۲ هزار و ۴۴۵ نفر از آنها شغل جدید پیدا کردند. ۱۷ 
هزار و ۸۹۱ نفر نیز به صورت پنهان مشغول به کار بودند و همزمان مقرری 
بیکاری دریافت می کردند که سازمان تامین اجتماعی متوجه شد و مقرری 
آنانها را قطع کرد. دوره دریافت استحقاق مقرری ۱۸۶ هزار و ۶۸۲ نفر هم در 

سال گذشته به پایان رسید و مقرری آنان قطع شد.

کاهش ۱۷.۲ درصدی مقرری بگیران جدید در سال ۹۸ 

حمید فلاح 

رییس کل گمــرک ایران گفت: در راســتای اجرای 
تصمیمات ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت، در ۳۷ روز 
گذشته بیش از نیمی از کالاهای اساسی از گمرکات کشور 

ترخیص شده است.
»مهدی میراشرفی« افزود: در پی افزایش موجودی کالا 
در گمرکات و بنادر کشــور از چهار ماه پیش، تصمیمات 
اتخاذ شده در ستاد هماهنگی اقتصادی دولت و همچنین 
مصوبه سفر معاون اول رییس جمهوری به استان هرمزگان، 
از یازدهم مهرماه  جاری تا ۱۸ آبان ماه، در مجموع دو میلیون 
و ۲۸۲ هزار تن از مجموع چهار میلیون تن کالاهایی اساسی 
ترخیص شده است که یک میلیون و ۴۵۰ هزار تن آنها را 

نهاده های دامی تشکیل می دهد.
وی گفت: ۱۲۲ هزار تن روغن، ۳۱۱ هزار تن دانه های 
روغنی، ۹۱ هزار تن برنج، چهار هزار تن گوشــت، ۹ هزار 
تن لاســتیک وسایل نقلیه سنگین و یک هزار و ۱۶۵ تن 

دارو نیز در این مدت ترخیص شده است.

 ترخیص ۶ قلم کالای اساسی با ارز ترجیحی 
و بدون کد رهگیری

رییس کل گمرک ایران اظهار داشت: پیرو تاکیدات رهبر 
معظم انقلاب مبنی بر تســریع و تسهیل ترخیص کالا از 
گمرکات و ابلاغ آخرین مصوبه ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت از طریق وزارت صنعت، معدن و تجارت به گمرک، 

در ابتدای هفته جاری بخشنامه ای به گمرکات ابلاغ شد 
که ناظر بر دو بخش شــامل کالاهای اساسی و کالاهای 

مرتبط با تولید است.
وی خاطرنشان کرد: کالاهای اساسی مشتمل بر ۶ قلم 
که ارز ترجیحی بــه آنها تعلق می گیرد، می توانند بدون 
ارائه کد رهگیــری به صورت تعهدی از گمرک ترخیص 
شوند و افرادی که نمی خواهند به این شکل کالاهای خود 
را ترخیص کنند، می توانند تا ۹۰ درصد کالاهای خود را 

به صورت اعتباری از گمــرک ترخیص کرده و در نوبت 
تامین ارز قرار گیرند.

میراشرفی ادامه داد: برای کالاهای مرتبط با تولید نیز 
تمهیداتی در نظر گرفته شده تا افرادی که در انتظار تامین 
ارز نیمایی هستند ۹۰ درصد کالا را بدون ارائه کد رهگیری 
از گمــرک ترخیص کنند، در غیــر این صورت صاحبان 
کالاهای مرتبط با تولید که اولویت آنها را وزارت صنعت 
تعیین و به گمرک ابلاغ می کند، می توانند با ارز متقاضی 

و ارز واردات در برابر صادرات کالاها را ترخیص کنند.
رییــس کل گمرک ایران ابراز امیدواری کرد با ابلاغ و 
اجرای این مصوبه طی روزها و هفته های آینده شاهد تسریع 
و تسهیل ترخیص کالاها در گمرک باشیم تا هم بازار به 
وضعیت پایدارتری برسد و هم ماندگاری کالا در گمرک به 
حداقل برسد.معاون وزیر اقتصاد تصریح کرد: این مصوبه ناظر 
بر همه کالاها نیست و فقط مربوط بر آن بخش از کالاهایی 
است که اولویت آنها توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت 

تعیین می شود و فقط مرتبط با تولید است.
بــه گفته وی، در صورتی که مدت ماندگاری این گونه 
کالاها در گمرک از مدت مقرر بگذرد و کالاهای غیرضروری 
وارد شده باشد به طور حتم متروکه شده و تشریفات متروکه 

در مورد آنها اعمال خواهد شد.
ماه های گذشــته اعلام شده بود که نزدیک به هشت 
میلیون تن کالا در گمرک و بنادر کشــور دپو شده است 
که از این میزان، بیش سه میلیون و ۵۰۰ هزار تن کالای 
اساسی و برابر همین میزان کالای غیر اساسی است و ۸۰ 
درصد این اقلام مربوط به نهادهای تولیدی و پروژه های 
راهبردی اســت.همچنین روز گذشته »روح اله لطیفی« 
ســخنگوی گمرک نیز گفت: به شــرط هماهنگی همه 
دستگاه های مربوطه ،طی دو هفته آینده ۵۰ تا ۷۰درصد 
معادل چهار یا پنج میلیون تن کالای اساســی و ضروری 

غیر اساسی ترخیص می شود.

نیمی از کالاهای اساسی در ۴۰ روز گذشته از گمرکات ترخیص شد

 وضعیت نامناسب استان مرکزی در شاخص نرخ بیکاری زنان تحصیلکرده
معاون سیاسی و اجتماعی استاندار مرکزی گفت: وضعیت استان در نرخ بیکاری زنان تحصیلکرده مناسب نیست و باید این عقب ماندگی در قالب یک برنامه ریزی عملیاتی جبران شود.

بهروز اکرمی در نشست با مشاورین بانوان دستگاه های اجرایی استان بیان کرد: یقینا وجود سندی در حوزه بانوان و خانواده بهتر از نبود آن است، چون بدون سند، دستگاه ها نمی دانند چه کنند، به همین دلیل کارهای روزمره و انفرادی 
انجام می دهند، اما وجود سند باعث تکمیل کارها می شود.وی با تاکید بر به روز شدن مستمر و مکرر سند ارتقای وضعیت زنان و خانواده در استان بیان کرد: سازمان ملی جوانان چند سال است که وجود خارجی ندارد، اما در این سند 
دارای وظیفه است و مسلما در این شرایط باید مشخص شود که وظایف موجود در سند باید توسط کدام دستگاه ها اجرایی شود به همین دلیل بعد از تدوین سند، بحث بومی کردن و به روز کردن سند نکته مهمی است، چراکه اگر سند 
روزآمد نباشد نمی توان توقع اثربخشی را داشت.اکرمی اظهار کرد: دستگاه های متولی امر باید وظایف خود را انجام دهد و متولیان یک برنامه عملیاتی برای تحقق سند داشته باشند.وی با اشاره به تعویق برنامه ها و اقدامات به دلیل شیوع 
ویروس کرونا، گفت: روزآمد شدن سند به اجرای برنامه ها کمک شایانی می کند، شاید تا دو سال دیگر درگیر ویروس کرونا باشیم، در این شرایط تکلیف سند چه می شود؟ هشت ماه است که با کرونا مواجه هستیم و این یعنی طی هشت 

ماه اخیر موفق به اجرای بخشی از سند نشده ایم. بر این اساس حتما باید برای شرایط خاص نسخه مشخصی برای عملیاتی شدن سند داشته و منتظر پایان کرونا نباشیم تا سند را عملیاتی کنیم.

 شرکت های بزرگ برای ورود قدرتمند به بازارهای جهانی تشکیل 
شود

وزیــر صنعت، معــدن و تجارت بر اســتفاده از نوآوری های روز جهان برای 
تولید محصولات متنوع و باکیفیت تاکید کرد و تجمیع کارخانه ها و تشــکیل 
شــرکت های بزرگ و فعال برای برندســازی و رقابــت در بازارهای جهانی را 

خواستار شد.
بــه  گــزارش وزارت صنعت، معــدن و تجارت، »علیرضا رزم حســینی« در 
نشســتی با اعضای انجمن صنعت موتورسیکلت ایران، افزود: تنوع در بازارهای 
جهانی نیازمند ورود شــرکت های بزرگی از کشــورمان اســت و همه تلاش  بر 
 پرهیــز از شــتاب زدگی در وضع مقررات باید متمرکز شــود و در این ارتباط، 
استفاده از نظر انجمن ها، تشکل ها و فعالان بخش خصوصی همواره در دستور 

کار قرار خواهد داشت.
وی بر کاهش بروکراســی اداری برای کمک بــه فعالان بخش خصوصی و 
تســهیل در امور تولید تاکید کرد و از تولیدکنندگان خواست: ضمن گسترش 
ارتباطات خود در امر صادرات و افزایش سهم صادراتی مبادرت ورزند.رزم حسینی 
همچنین بر استفاده از ظرفیت های صادراتی کشورهای همسایه به ویژه منطقه 

اوراسیا تاکید کرد.
اکنون چهار واحد تولیدکننده در حوزه تولید موتورســیکلت فعالیت دارند.

در یک دهه گذشــته، سالیانه بین ۵۰۰ تا ۸۰۰ هزار دستگاه موتورسیکلت در 
کشــور تولید  شد که از سال ۸۶ به ســالیانه ۱۳۰ هزار دستگاه کاهش یافت، 
پیشتر انجمن تولیدکنندگان موتورســیکلت اعلام کرد: توان تولید انواع موتور 
برقی در کشــور ایجاد شــده و اکنون ۱۵ هزار دستگاه موتورسیکلت برقی در 

انبار کارخانه ها موجود است.

 تشخیص زودهنگام بیماری با اینترنت اشیا
محققان دانشــگاه صنعتی امیرکبیر موفق به بهبود کارایی روش های حفظ 
حریم خصوصی در حوزه ســلامت محور مبتنی بر فناوری اینترنت اشیا شدند 

که به گفته آنها می توان از آن برای تشخیص زودهنگام بیماری بهره برد.
محمد مشــایخ، فارغ التحصیل دانشــگاه صنعتی امیرکبیر با بیان اینکه این 
پــروژه با عنوان »بهبود کارایی روش های حفظ حریم خصوصی در کاربردهای 
مراقب ســلامت مبتنی بر اینترنت اشیاء« اجرایی شده است، گفت: با توجه به 
کمبــود منابع و مقالات داخلی در این حــوزه، تصمیم به مطالعه و تحقیق به 
منظور ساماندهی و یکپارچه کردن اطلاعات بیماران گرفتیم، از این رو در این 
طرح یک راهکار برای اســتفاده امن از یک سیســتم یکپارچه پزشکی با حفظ 

حریم خصوصی ارائه شده است.
وی با بیان اینکه در این طرح کاربران فارغ از اینکه در چه منطقه  جغرافیایی  
حضور دارند و تحت پوشش چه بیمه درمانی  هستند، می توانند از خدمات ارائه 
شده توسط این مرکز یکپارچه استقاده کنند، یادآور شد: همچنین با ارائه یک 
پروتکل جدید به نام توافق کلید )که مســئول برقراری ارتباط امن بین کاربر و 
مرکز ابری ارائه دهنده خدمات پزشــکی است( سربار محاسباتی حاصل نسبت 

به طرح های مشابه موجود کاهش یافت.  
مشایخ با اشاره به روش کار خود در این پروژه گفت: در طرح ارائه شده در 
این تحقیق یک مرکز واحد در کل کشور در نظر گرفته شده است که مسوولیت 
کل سامانه را برعهده دارد. وظیفه این مرکز مدیریت واحدهای درمانی در اقصی 

نقاط کشور است. 

مانع سوم صادرات را بردارید
روز ملی صادرات در تقویم شمسی نمادی است که ضرورت توجه به بالاترین 
اولویت اقتصاد ایران را گوشزد می کند. اقتصاددانان و اقتصادگردانان با یکدیگر 
بر ســر این موضوع اتفاق نظر دارند که صادرات غیرنفتی مهم ترین مسیر برای 
رسیدن به توسعه اقتصادی است. جهش تولید که مورد تأکید مقام معظم رهبری 
قرار دارد، در سایه رونق بخشی به صادرات امکان پذیر خواهد شد؛ چراکه رونق 

صادرات از دو جهت، مسیر را برای رونق تولید فراهم خواهد کرد.
 از یک طرف با افزایش ارزآوری شرایط برای واردات تکنولوژی، ماشین آلات 
و مواداولیه مورد نیاز تولید مهیا می شــود؛ از سوی دیگر تقاضای خارجی برای 
کالاهای تولید داخل افزایــش می یابد که بهترین نوع برای بالارفتن تقاضا در 

اقتصاد به شمار می آید.
در کنــار این مفاهیم پایه ای در اقتصاد باید تأکید کنم که اهمیت صادرات 
در شــرایط فعلی فراتر از تعریف های کلاسیک آن قرار دارد. مسئله کمبود ارز 
به واسطه اعمال سخت ترین تحریم های اقتصادی، برای پول ملی و اقتصاد ایران 
دردسرســاز شــده است. در این شــرایط که صادرات نفت به حداقل رسیده و 
جابه جایی وجوه ارزی محدودیت های فراوانی را تجربه می کند، بار اصلی تامین 

منابع ارزی بر دوش صادرات غیرنفتی افتاده است.
از اواخر ســال گذشــته در کنار مســئله تحریم، مانع دیگری نیز ســد راه 
صادرکننــدگان قرار گرفت. شــیوع ویروس کرونا به کاهــش تقاضای جهانی 
منجر شــد تا دشــواری های فتح بازارهــای صادراتی برای فعــالان اقتصادی 
دوچندان شــده باشــد. با وجــود این می تــوان پذیرفت که ایــن دو مانع از 
اختیارمان خارج اســت اما ایجاد مانع سوم از طریق اعمال سیاست های داخلی 
 بــرای فعــالان اقتصادی غیرقابل پذیرش اســت. آنچه فعــالان صادراتی طی

 ماه های گذشته با آن مواجه شده اند، موانعی است که از تصمیمات یکجانبه و 
خلق الساعه ناشی می شود.

با شرایط جاری اقتصاد ایران، انتظار می رود بخش صادرات در بالاترین اولویت 
اقتصادی کشــور به لحاظ حمایت و تصمیم سازی های مؤثر قرار بگیرد؛ چراکه 
عبور از چالش تأمین ارز و در ادامه فراهم سازی مواداولیه موردنیاز بخش تولید 
و تأمین کالاهای اساســی، در گرو توجه و سیاستگذاری شایسته در این بخش 
است. با وجود این اما سیاستگذاران ارزی مسیر معکوسی را در پیش گرفته اند 
و فشــار بر صادرکنندگان به قــدری افزایش یافته که میزان صادرات غیرنفتی 
در نیمه نخســت امسال افت ۳۵درصدی را نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
تجربه کرده است. طی ۲سال گذشته که سیاست رفع تعهد ارزی با روش های 
غیرمعمول، ابلاغ و اجرا شــده است، بارها نسبت به خطر خروج صادرکنندگان 

خوشنام از چرخه فعالیت، هشدار داده شد.
فعــالان بخــش خصوصی در اتــاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی 
ایران با تشــکیل کمیتــه ارزی از همــان روزهای ابتدایی اعمــال تحریم ها، 
مباحث مربوط به بازگشــت ارز حاصل از صــادرات را مورد واکاوی قرار دادند 
و پیشــنهادهای مدونی برای اصلاح سیاستگذاری در این بخش به دولت ارائه 
کردند اما تصمیمات در این زمینه پشــت درهای بســته و بدون مشــورت با 
بازیگــران اصلی حوزه صادرات اتخاذ شــد. جای گلایــه دارد که حتی همین 
تصمیمــات در مقاطع مختلف تغییر کرد و مصوبات جدید که تناقض زیادی با 
 بخشــنامه های قبلی داشت، عطف به ماسبق شد تا صادرکنندگان را که رئیس

 جمهور آنها را سرداران مبارزه با تروریسم اقتصادی لقب داده است، سرگردان 
و گرفتار کند.

صادرکنندگانی که بار اصلی ارزآوری به کشور را در شرایط دشوار ارزی به دوش 
گرفته اند، امروز تحت فشارهایی قرار دارند که ناشی از رویکردهای فراتحریمی 
و فراکرونایی است. انتظار می رود مانع سوم صادرات از میان برداشته شود تا به 
مناسبت روز ملی صادرات، پیام امیدوارکننده ای به جامعه اقتصادی مخابره شود. 
همانطور که دولت محترم برای نخستین بار مسئولیت انتخاب صادرکنندگان نمونه 
و ممتاز کشور را بر عهده اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران به عنوان 
 پارلمان بخش خصوصی کشــور گذاشته اســت، انتظار می رود مطابق با قانون

 بهبــود مســتمر محیــط کســب وکار، شــرایط را بــرای مشــارکت فعالان 
 بخــش  خصوصــی در تصمیمــات و بخشــنامه هایی کــه بــر سرنوشــت

 آنها اثرگذار است، فراهم کند.
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رشد ۲۳ درصدی نرخ تورم تولید زراعت، باغداری و دامداری سنتی
نتایج بافته های آماری مرکز آمار نشــان 
می دهد که نرخ تورم تولید زراعت، باغداری 
و دامداری ســنتی در تابستان ۹۹ نسبت به 
فصل مشــابه سال قبل ۲۳.۱ درصد افزایش 

یافته است.
مرکــز آمار در پایان هــر فصل نرخ تورم 
تولید در بخش های مختلف تولیدی، صنعتی و 
خدمات را منتشر می کند. این مرکز در آخرین 
گزارش خود نرخ تورم تولید زراعت، باغداری 
و دامداری سنتی در فصل گذشته )تابستان 

۹۹( را منتشر کرد. 

 رشد ۳۵ درصدی شاخص زراعت 
و باغداری

براســاس این گزارش شاخص »زراعت و 
باغداری« در تابســتان ۱۳۹۹ برابر با ۶۴۹.۸ 
است که نسبت به فصل مشابه سال قبل ۳۵.۷  

درصد افزایش یافته است.
میــزان تغییرات چهــار فصل منتهی به 
فصل جاری نسبت به دوره مشابه سال قبل 
)نرخ تورم ســالانه( نیز معادل ۱۳.۲ درصد 

افزایش است.
قیمت تولید در گروه »غلات« در تابستان 
امسال نسبت به تابستان سال گذشته ۳۷.۱ 
درصد رشد داشته اســت همچنین در این 
بخش میزان تغییــرات نرخ تو م تولیدچهار 
فصل منتهی به فصل جاری نسبت به دوره 
مشابه سال قبل )نرخ تورم سالانه( نیز برابر با 

۲۰.۵ درصد افزایش است.
همچنین در شاخص گروه »میوه ها و میوه 
های آجیلی« در تابستان سال ۱۳۹۹ برابر با 
۶۸۰.۳ است که نسبت به فصل مشابه سال 
قبل ۴۷.۹ درصد افزایش یافت. میزان تغییرات 
چهار فصل منتهی به فصل جاری نسبت به 
دوره مشابه سال قبل )نرخ تورم سالانه( نیز 

برابر با ۱۲ درصد افزایش یافت.
میزان  نرخ تورم تولید گروه »سبزیجات« 
در تابستان سال ۱۳۹۹ کاهش ۳.۸ درصدی 
ثبت کرد، میزان تغییرات چهار فصل منتهی 
به فصل جاری نســبت به دوره مشابه سال 
قبل )نرخ تورم سالانه( نیز برابر با ۳.۶  درصد 

کاهش داشت.

 شاخص دامداری سنتی
مرکز آمار شاخص »دامداری سنتی« در 
فصل تابســتان سال ۱۳۹۹ را ۵۸۹.۳  اعلام 
کرد که نسبت به فصل مشابه سال قبل یک 
درصد افزایش یافــت. میزان تغییرات چهار 
فصل منتهی به فصل جاری نسبت به دوره 
مشابه سال قبل )نرخ تورم سالانه( نیز برابر با 

۶.۸ درصد افزایش است.نرخ تورم تولید سنتی 
در گروه های »پــرورش بز و بزغاله«، »گاو و 
گوساله« و »گوشفند و بره« در تابستان ۹۹ 
نسبت به تابستان سال قبل به ترتیب ۰.۱ ، 

۹.۴ و چهار درصد کاهش یافته است. 
نتایج بررســی های آماری نشان می دهد 
نرخ تورم تولید  »سایر محصولات حیوانی« 
در تابستان سال ۱۳۹۹ نسبت به فصل مشابه 

سال قبل ۲۸ درصد افزایش یافته است.
نرخ تــورم تولیدکننده )شــاخص بهای 
تولیدکننده( از جمله شــاخص های قیمتی 
است که در بررسی روند سطح قیمت ها بررسی 
می شــود و یکی از معیارهایی است که برای 
سنجش عملکرد اقتصادی، از سطح عمومی 
قیمت ها محاسبه و منتشر می شود. از این رو، 
تاثیر قابل توجهی بر تصمیم گیری صاحبان 
صنایع، سرمایه گذاران و حتی سیاستگذاران 

خواهد داشت.
هدف از محاســبه نرخ تورم تولیدکننده، 
اندازه گیری تغییرات قیمت هایی اســت که 
تولیدکننــدگان در ازای فــروش کالاهــا و 
خدمــات خود دریافت می کنند و  به عبارت 
دیگر می توان گفت: این شاخص، قیمت کالاها 
در کارخانه و مبدا تولید را در نظر می گیرد. 
بررســی این شاخص می توان از سطح تغییر 
قیمت ها در بــازار کالا و خدمات مصرفی یا 
تورم اطلاع کسب کرد. هر افزایش یا کاهش 
قیمت در شــاخص بهای تولیدکننده با یک 
وقفه زمانی در شــاخص بهای مصرف کننده 

نیز مشاهده می شود.

افسانه عباس زاده 

۱۱۰ دهکده الگویی کشاورزی در مازندران امسال راه اندازی شد

خرید حمایتی زعفران توسط دولت با هدف حمایت از تولیدکنندگان

مدیر هماهنگی ترویج کشــاورزی ســازمان جهاد کشاورزی مازندران از 
راه اندازی ۱۱۰ دهکده الگویی در بخش های زراعی و باغی اســتان در سال 

جاری خبر داد.
علی طاهری امیری با اعلام این که پارسال ۸۰ دهکده الگویی در استان 
راه اندازی شده بود ، گفت : فعالیت های آموزشی ترویجی در قالب دهکده 
های الگویی از روش های مهم برای رسیدن به هدف ارتقاء انتقال یافته های 

فنی کشاورزی و بالا بردن ضریب پذیرش بهره برداران است.
وی افزود: در این طرح  پس از  بررســی دقیق ســیمای کشــاورزی هر 
روســتا و مشکلات موجود ،  برنامه آموزشی متناسب با نیاز آن روستا تهیه 

و تدوین می شود.
طاهری امیری با اعلام این که دهکده الگویی در همه روستاهای مازندران 
قابل راه اندازی است ، توضیح داد : طبق تفاهم نامه بین سازمان جهاد کشاورزی 
مازندران و اداره کل امور روستایی و شوراهای استانداری ، به درخواست دهیاران 

هر روستا این دهکده الگویی می تواند راه اندازی شود.
وی افزایش آگاهی کشاورزان و بهره برداران بخش کشاورزی را از اولویت 
های اصلی ترویج کشاورزی دانست و بیان داشت : با افزایش و بهبود تعامل 
کارشناســان با دهیاران ، اعضای شورای اسلامی و کشاورزان به طور یقین  

میزان حضور موثر کارشناسان در جامعه روستایی بالا می رود.

طاهــری امیری گفت : تجهیز و نوســازی اراضی شــالیزاری ، توســعه 
مکانیزاسیون بویژه کشت مکانیزه برنج ، ترویج تولید محصول سالم و استفاده 
بهینه از نهاده های کشــاورزی ، مدیریــت منابع تولید بویژه آب و  زمین و 

کشاورزی پایدار از اولویت های  طرح دهکده های الگویی است .
وی به وجود محققان بخش های مختلف کشــاورزی زراعی ، باغی ، دام 
وطیور و ماشین آلات کشــاورزی در ۷۴ مرکز خدمات کشاورزی مازندران 
اشاره کرد و اظهار داشت : افزایش تولید در واحد سطح ، کاهش هزینه تولید 
و تولید محصولات سالم کشاورزی راهبرد وزارت جهاد کشاورزی است و برای 
رسیدن به این نتیجه ، نظام نوین ترویج کشاورزی طی چند سال اخیر مورد 

اهتمام جدی قرار گرفته است.
طاهــری گفت : برای راه اندازی دهکده الگویی ، ۵۶ نفر از اعضای هیات 
علمی و محققین مرکز تحقیقات با گرایش های تغذیه ، گیاهپزشکی، اصلاح 
بذر، باغبانی، دام، منابع طبیعی و آبخیزداری و سایر رشته های مورد نیاز استان 

مازندران ،آمادگی حضور و برگزاری دوره های آموزشی را دارند.
وی افزود : بر اساس اعلام رسمی وزارت جهاد کشاورزی  با اقدامات دولت، 
متصدیان و کشاورزان در انتقال تکنولوژی ،میزان بهره وری در بخش زراعت در  
سال های اخیر ۲۳ درصد افزایش  یافته است و نمونه بارز کاهش ۸۰ درصدی 
ضایعات برنج و مرکبات در این استان است.وزارت جهاد کشاورزی سال ۹۴ 

با اجرای طرح نظام نوین ترویج کشاورزی  پهنه بندی عرصه های کشاورزی 
را به عنوان مهم ترین ماموریت و وظیفه مراکز خدمات کشاورزی تعریف و 
ابلاغ کرد. مهم ترین اهداف اجرای طرح نظام نوین ترویج کشــاورزی با پر 
رنگ کردن نقش مراکز خدمات کشاورزی  کم کردن فاصله و یا شکاف تولید 

بین تولید و تولید مطلوب است.
طبق گزارش های رسمی جهاد کشاورزی مازندران هم اکنون در بخش 
زراعت فاصله بین تولید اصولی و تولید کنونی حدود سه برابر و در بخش باغی 
حدود چهار  برابر است و  علت این فاصله عدم انتقال درست دانش و آگاهی 
به کشاورزان ارزیابی شده است.مدیر هماهنگی ترویج کشاورزی سازمان جهاد 
کشاورزی مازندران، کاهش ۵۰ درصدی مصرف سموم در مزارع زراعی و باغی 
،توسعه مکانیزاسیون، افزایش راندمان تولید محصولات کشاورزی ، افزایش 
۵۰ درصدی مصرف مواد آلی، توسعه آبیاری تحت فشار، کاهش بار میکروبی 
محصولات دامی بویژه شیر را از نتایج اجرای طرح نظام نوین ترویج و حضور 
محققین در عرصه های تولیدات کشاورزی برشمرد.استان مازندران ۴۶۰ هزار 
هکتار زمین زراعی و باغی دارد که طبق آمار سازمان جهاد کشاورزی حدود 

۴۲۰ هزار بهره بردار این بخش هستند.
سالانه در مازندران بیش از هفت میلیون تن در قالب ۷۲ نوع محصولات 

کشاورزی با  متوسط سرانه زمین  هفت دهم هکتار تولید می شود.

نایب رییس شورای ملی زعفران گفت: با توجه به پایین بودن قیمت زعفران 
در بازار، دولت برای خرید حمایتی این محصول در برخی استان های کشور 

ورود کرده که این اقدام به نفع زعفران کاران است.
»غلامرضا میری« درباره وضعیت فعلی بازار زعفران و برنامه ورود دولت 
برای خرید حمایتی و مشکلات این صنعت، افزود: دولت از روز یکشنبه هفته 
جاری )۱۸ آبان ماه( خرید حمایتی این محصول از کشــاورزان را در برخی 

استان ها آغاز کرد.
وی بیان داشت: اکنون مشکل بازار زعفران ناشی از افزایش هزینه های تولید، 
افت قیمت محصول در بازار، کاهش نقدینگی کشاورزان و کاهش صادرات به 

دلیل نقل و انتقالات ارزی است.
رییس اتحادیه ملی صادرکنندگان زعفران اظهار داشت: در چنین شرایطی، 
ورود دولت برای خرید حمایتی زعفران از کشــاورزان اقدام بجایی است که 
دولت قیمت گذاری کارشناســی روی محصول انجام دهد، حتی در صورتی 
که اقدام به خرید نکند این امر می تواند در حمایت از این صنعت موثر باشد.

میری گفت: اکنون دولت زعفران را در دو رتبه بندی، زعفران نگین با قیمت 
هر کیلوگرم ۱۳ میلیون تومان و زعفران پوشال )شبه نگین( را با قیمت هر 

کیلوگرم ۱۱ میلیون تومان به صورت حمایتی می خرد.
وی با بیان اینکه زعفران دارای ۶ رتبه بندی در بازار اســت، اظهار داشت: 
اکنون هر کیلوگرم زعفران در بازار بین هشت میلیون و ۵۰۰ هزار تومان تا 
۱۴ میلیون تومان قیمت دارد که زعفران نگین در بازار بین ۱۰ میلیون تا ۱۴ 

میلیون تومان و زعفران پوشال بین ۱۰ میلیون تا ۱۱ میلیون تومان است.
نایب رییس شــورای ملی زعفران یادآور شد: دولت برای خرید حمایتی 
زعفران، شرط پرداخت نقدی ۳۰ درصدی و پرداخت ۷۰ درصد باقی مانده پول 
برای سه ماه بعد را تعیین کرده است.وی بر این باور است که برای حمایت از 
زعفران کاران لازم بود ۷۰ درصد پول کشاورزان به صورت نقدی و ۳۰ درصد 
سه ماه بعد پرداخت شود تا کشاورز برای معیشت و کشت بعدی خود نقدینگی 
لازم را داشته باشد.میری گفت: به دلیل افزایش هزینه های تولید، زعفران کاران 
نقدینگی کافی برای کشت بعدی خود ندارند، بنابراین همین موضوع می تواند 

در کاهش سطح زیر کشت زعفران سال آینده تاثیرگذار باشد.
این مقام صنفی گفت: اکنون تولیدکنندگان براین باورند که قیمت کنونی 
زعفران در بازار کمتر از قیمت تمام شده محصول یعنی هر کیلوگرم بین ۱۰ 

میلیون تا ۱۲ میلیون تومان است.
رییس اتحادیه ملی صادرکنندگان زعفران افزود: اکنون محصول زعفران 
در ۲۵ اســتان کشور کشت می شــود که افزایش سطح زیر کشت و تولید، 
موجب کاهش قیمت در بازار شده، تا جایی که تولید زعفران برای کشاورزان 

مقرون به صرفه نیست.
وی تاکید کرد: قیمت زعفران در بازار باید به گونه ای تعیین شود که تولید 

این محصول برای کشاورز صرفه اقتصادی داشته باشد.
میری، ایران را همچنان بزرگترین تولیدکننده و صادرکننده زعفران جهان 
برشمرد و اظهار داشت: بزرگترین رقیب ایران سالیانه حدود ۱۴ تن زعفران 
تولید می کند، اما برای حفظ این رتبه در جهان باید با حمایت دولت اقدامات 

لازم انجام شود تا تولید این محصول کاهش نیابد.

مدیر توسعه بازرگانی سازمان جهاد کشاورزی فارس 
علت گرانی قیمت گوجه فرنگی در بازار را وقفه ایجاد شده 
بین پایان کشــت تابستانه و شروع برداشت کشت پاییزه 
این محصول دانست و گفت: برداشت پاییزه گوجه فرنگی 
بزودی آغاز می شود و شاهد کاهش قیمت این محصول 
در بازار خواهیم بود.صمد رنجبری افزود: همچنین محصول 
گوجه فرنگی در حال صادرات و برخی کشــورها است و 
قیمت شــکل گرفته قیمت صادراتی است.وی ادامه داد: 
وزارت جهاد کشــاورزی در حال پیگیری و بررسی است 
و در صورتــی که این قیمــت کاهش پیدا نکند صادرات 

متوقف خواهد شد.

 قیمت گوجه فرنگی قطعاً کاهش خواهد یافت
مدیر توسعه بازرگانی سازمان جهاد کشاورزی استان 
فارس گفت: با توجه به آغاز روند برداشت محصول گوجه 
فرنگی در جنوب اســتان فارس و دیگر استانهای جنوبی 

کشور  قطعاً قیمت این محصول کاهش خواهد یافت.

 کاهش بیش از ۵۰ درصدی صادرات محصولات 
کشاورزی در فارس

مدیر توسعه بازرگانی سازمان جهاد کشاورزی فارس در 
ادامــه از کاهش بیش از ۵۰ درصدی صادرات محصولات 
کشاورزی در ۶ ماه نخست سال ۹۹ نسبت به مدت مشابه 
ســال ۹۸ خبر داد و گفت: حجم صادرات صورت گرفته 
حدود ۵۰ میلیون دلار اســت.رنجبری افــزود: صادرات 
محصولات کشــاورزی به دلایل شرایط تحریمی و روند 

شیوع کرونا خوب نیست و بسیاری از مرزها بسته است.

 عراق در 2۰ کالای کشاورزی خودکفا شده و 
واردات را متوقف کرده است

وی ادامه داد: همچنین کشورعراق که یکی کشورهای 

هدف صادرات محصولات کشــاورزی فارس است، اعلام 
کرده در بیش از ۲۰ قلم کالای کشــاورزی خودکفا شده 
و نیــازی به واردات وجود ندارد که عمده محصولاتی که 
خودکفا شــده، میوه و تره بار است.مدیر توسعه بازرگانی 
سازمان جهاد کشــاورزی فارس گفت: وضعیت صادرات 
محصولات کشاورزی فارس نسبت به سال گذشته بیش 
از ۵۰ درصد کاهش یافته اســت که امیدواریم مشکلات 
تحریمی و انتقال پول حل شــود تا وضعیت صادرات نیز 

بهبود یابد.

 صادرکنندگان دست به عصا جلو می روند
رنجبری بیان کرد: بحث انتقال ارز و رفع تعهدات ارزی 
صادرات از جمله مسایلی است که باعث شده صادرکنندگان 

دست به عصا جلو بروند و صادرات کم رونق شود.
وی ادامــه داد: با افزایــش نرخ ارز انتظار می رفت که 
صادرات رشد داشته باشد اما متاسفانه این اتفاق به دلیل 

مشــکلات صادرکنندگان رخ نداد.مدیر توسعه بازرگانی 
سازمان جهاد کشاورزی فارس گفت: همچنین محدودیت 
های دیگر کشورها و بسته بودن مرزها باعث محدود شدن 

صادرات محصولات کشاورزی شده است.

 چه محصولاتی از فارس به ســایر کشورها 
صادر می شود؟

رنجبری افزود: صادرات استان فارس عمدتا رب گوجه، 
سیب، محصولات لبنی، محصولات سبزی و صیفی مثل 
گوجه، سیب زمینی و پیاز، محصولات باغی و انواع میوه 
ها، شیرین بیان، انجیر و محصولات خشکباری است.وی 
ادامه داد: در ۶ ماهه نخســت سال ۹۹، وضعیت صادرات 
خــوب نبود که امیدواریــم در ۶ ماهه دوم روند صادرات 

رشد پیدا کند.

 کشورهای هدف صادرات محصولات کشاورزی 

از فارس
مدیر توسعه بازرگانی سازمان جهاد کشاورزی فارس 
گفت: عمده صادرات محصولات کشاورزی استان فارس به 
کشورهای افغانستان و عراق است، همچنین به کشورهای 
ترکیه، آلمان و هند و کشورهای حوزه خلیج فارس از جمله 
امارات متحده عربی صادرات داریم.رنجبری همچنین در 
خصوص بازگشت برخی محصولات صادر شده به عراق از 
جمله گوجه فرنگی افزود: این مورد مربوط به صادرکنندگان 
استان فارس نبوده است، عراق صادرات گوجه را محدود 
کرده و برخی صادرکنندگان بدون اینکه از محدودیت های 
اعلام شده اطلاع داشته باشد بار به مرز می برند و زمانی 
که امکان ورود آن به عراق نیست مجبور هستند برگردند 
و به دلیل مشکلات نگهداری محصولات ناچار می شوند 

محصولات را معدوم کنند.

 دولت در حال ارایه تســهیلات برای توسعه 
صادرات است

وی ادامه داد: در بحث صادرات محصولات کشاورزی 
امیدواریم با گشایشی که اتفاق افتاده و هماهنگی هایی که 
بین وزارت جهاد کشاورزی، وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و بانک مرکزی صورت گرفته است مشکلات صادرکنندگان 
رفع شود و بتوانند به موضوع صادرات بپردازند و ۶ ماهه 
دوم وضعیت صادرات بهتر شــود.مدیر توسعه بازرگانی 
سازمان جهاد کشاورزی فارس گفت: دولت در حال ارایه 
تسهیلات برای توسعه صادرات است که به صادرکنندگان 
توصیه می کنیم از این تسهیلات استفاده کنند و از این 

طریق به صادرات رونق دهند.
اســتان فارس بــا ۱۲۲ هــزار و ۶۰۸ کیلومتر و ۳۶ 
شهرستان وسعت از تنوع آب و هوایی مختلف برخوردار 
است و همین امر باعث تنوع در تولید محصولات کشاورزی 

این استان شده است.

برداشت پاییزه گوجه فرنگی بزودی آغاز می شود

 توسعه گردشگری روستایی اقدام عملی در راستای جهش تولید
نماینده اردبیل، نیر، نمین و سرعین در مجلس شورای اسلامی گفت: توسعه 
گردشگری روستایی مهمترین اقدام عملی اداره  کل میراث  فرهنگی، گردشگری 

و صنایع  دستی استان اردبیل در راستای جهش تولید است.
صدیــف بدری ۲۰ آبان بــا همراهی مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایع دســتی اســتان در بازدید از برخی پروژه های گردشــگری روستایی و 
کشــاورزی اردبیل اظهار کرد: اقامتگاه های بوم گردی و گردشگری روستایی که 
در دو سال گذشته اقدامات بسیار خوبی در این زمینه انجام شده است، امید را 
به روستاها برگردانده است.وی ادامه داد: با توسعه این اقدامات جوانان روستایی 
با ایجاد اشتغال در روستا مجبور به مهاجرت به شهرها نیستند و علاوه بر این 
بانوان روســتایی نیز می توانند صنایع دستی بومی منطقه را به طور مستقیم به 
گردشــگران عرضه کنند که این کاری بسیار ارزشمند بوده و نقش تاثیرگذاری 
در تحقق اقتصاد مقاومتی و جهش تولید که از منویات مقام معظم رهبری است، 
خواهد داشت.نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و سرعین از ایجاد اولین مجموعه 
گردشگری کشاورزی کشور در استان اردبیل خبرداد و گفت: توسعه گردشگری 
روستایی نیازمند بهبود راه ها و مسیرهای گردشگری است که اعتبار مناسبی از 
سفر ریاست جمهوری برای این موضوع تخصیص یافته است و امیدواریم ابلاغ 

این فرایند تسریع شود.
در ادامه نادر فلاحی اظهار کرد: با توجه به اینکه توسعه گردشگری روستایی 
شعار جهانی سال ۲۰۲۰ است، این موضوع نشان می دهد که گردشگری در دنیا 
به سمت گردشگری پایدار و دوستدار محیط زیست می رود و ما نیز به صورت 
ویژه به این موضوع توجه داشتیم.وی با بیان اینکه درهمین راستا اقامتگاه های 
بوم گردی استان به بیش از ۶۰ مورد رسیده است، افزود: براساس برنامه ریزی ها 
دوره های آموزشــی ویژه آشنایی روستاییان با گردشــگری روستایی را برگزار 
می شود.مدیرکل میراث فرهنگی استان اردبیل اضافه کرد: همزمان با این اقدامات، 
در حوزه صنایع دستی نیز اقدامات خوبی در روستاها انجام داده ایم که از نمونه 
آن می توان به ایجاد بازار فروش صنایع دستی اشاره کرد.فلاحی با اشاره به لزوم 
مشــارکت روستاییان در بخش حفاظت از میراث فرهنگی بیان کرد: با توجه به 
اینکه استان اردبیل از نظر تاریخی و فرهنگی دارای سابقه ارزشمند بوده و تمام 
ســطح استان دارای آثار باســتانی داستان است، نگهبانی و حفاظت از این آثار 
نیازمند مشــارکت مردم روستاها با محوریت دهیاری ها است. وی با بیان اینکه 
این داشته های تاریخی ظرفیت بی نظیری برای توسعه گردشگری روستایی ایجاد 
می کند، تصریح کرد: برای حفاظت از این آثار و میراث ارزشمند به دنبال توسعه 

انجمن های میراث فرهنگی در سطح استان هستیم.

 همکاری سه جانبه ۳ نهاد برای شتاب توسعه صنعت نیشکر 
با امضای تفاهم نامه ســه جانبه، فناوری های نوین به منظور افزایش ارزش 

افزوده و کاهش آثار زیست محیطی نیشکر به این حوزه نفوذ خواهد کرد.
همکاری سه جانبه برای ایجاد تحول و افزایش بهره وری در صنعت کشاورزی 
با امضای ســه جانبه میان ستاد توسعه زیست فناوری معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری، سازمان تحقیقات آموزش و ترویج کشاورزی و شرکت توسعه 

نیشکر و صنایع جانبی به امضا رسید.
این تفاهم نامه در راستای کاهش هزینه تولید، افزایش ارزش افزوده و کاهش 
آثار زیست محیطی نیشکر به امضا رسید.بر اساس آمارها سالانه می توان از باگاس 
نیشکر چهارمیلیون تن خوراک دامی تولید کرد. سازمان تحقیقات آموزش و ترویج 
کشــاورزی به عنوان بزرگترین سازمان تحقیقاتی کشاورزی کشور با بیش از ۲ 
هزار و ۱۰۰ نفر عضو هیات علمی، ۲۳ موسسه مادر، ۳۴ مرکز و ۳۰۰ ایستگاه و 
پایگاه تحقیقاتی در سراسر کشور می تواند یک ظرفیت بسیار بزرگی برای مدیریت 
پس آمدها و پساب های تولید شده از مزارع نیشکر و ایجاد پالایشگاه زیستی در 
کنار صنعت نیشکر کشور باشد.در جلسه امضای این تفاهم نامه، مصطفی قانعی 
دبیر ستاد توسعه زیست فناوری معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، نفوذ 
فناوری به صنایع بزرگ را یک الزام ملی دانست و گفت: معاونت علمی و فناوری 
همیشه به دنبال تحقق نفوذ فناوری در صنایع بزرگ برای افزایش ارزش افزوده، 
کاهش آثار زیست محیطی و هزینه تولید است.بر اساس اعلام معاونت علمی، وی 
همچنین بیان کرد: کاهش و پذیرش ریسک ورود شرکت ها به فناوری ها یکی 
از رسالت های معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری است؛ کاری که به نفوذ 
فناوری در کشور کمک می کند. کار فناوری این است که روش های اقتصادی و 

سودمند را به جای راه حل های پرهزینه سنتی می نشاند.

 لرستان دارای مقام دوم تولید نخود در کشور است
رئیس ســازمان جهاد کشاورزی لرستان گفت: استان دارای مقام دوم تولید 
نخود در کشور است.اسفندیار حسنی مقدم در جلسه رویداد ملی ترویج نوآوری و 
تجارت موفق نخود دیم در لرستان که امروز ۲۰ آبان ماه به صورت ویدئو کنفرانس 
به ریاست دکتر علی اکبر مؤیدی معاون ترویج و آموزش کشاورزی وزارت جهاد 
کشــاورزی و با حضور معاون بهبود تولیدات گیاهی، مدیر زراعت، کارشناسان 
سازمان جهاد کشاورزی و بهره برداران نمونه استانی برگزار شد، اظهار کرد: سالانه 
حدود ۸۰ تا ۹۰ هزار هکتار از اراضی دیم لرســتان به کشــت نخود اختصاص 
می یابد و از نظر تولید نخود دارای مقام دوم در کشور هستیم.وی تصریح کرد: 
سال گذشته ۸۶ هزار هکتار نخود شامل ۱۲ هزار هکتار کشت پائیزه و انتظاری 
و ۷۴ هزار هکتار به صورت بهاره کشــت شده است و کل تولید حدود ۵۸ هزار 
تن بوده. است.رئیس سازمان جهاد کشاورزی لرستان خاطرنشان کرد: میانگین 
عملکرد نخود دیم کشت پائیزه در استان یک تن است اما مقدار دو تن نیز توسط 
کشاورزان نمونه برداشت شده است.حسنی مقدم مهم ترین برنامه های سازمان 
جهاد کشاورزی استان جهت توسعه کمی و کیفی کشت نخود را استفاده از بذور 
اصلاح شده، کشت مکانیزه و تغییر فصل کاشت از بهار به پائیز اعلام کرد.وی با 
اعلام اینکه در لرستان بذور اصلاح شده نخود دارای تنوع بالایی بوده به طوری که 
در حال حاضر بیش از هفت رقم نخود اصلاح شــده در اســتان کشت می شود، 
افزود: بذور اصلاح شده دارای عملکرد بالایی نسبت به ارقام محلی بوده در مقابل 
بیماری ها مقاوم هســتند و به علت داشتن ارتفاع بالا امکان برداشت به صورت 
مکانیزه و با استفاده از کمباین وجود دارد.رئیس سازمان جهاد کشاورزی لرستان 
اضافه کرد: یکی از کارهای فنی که جهت پیشبرد کشت نخود در استان مدنظر 
بوده اســتفاده از ادوات کشت به صورت حفاظتی است و در این راستا طی یک 
سال گذشته حدود ۳۰ دستگاه کشت مستقیم کار نخود با استفاده از اعتبارات 
استانی خریداری و به صورت مشارکتی در اختیار کشاورزان قرارگرفته و همچنین 
تعداد شش دستگاه هد برداشت مخصوص نخود خریداری شده است.حسنی مقدم 
مهم ترین مزایای کشت مکانیزه نخود را امکان کنترل علف های هرز که به صورت 
مکانیکی و استفاده از تراکتورهای چرخ باریک صورت می گیرد برشمرد و افزود: 

برداشت نیز به صورت مکانیزه و کمباین انجام می شود.

 تفاوت ۶۶۰۰ تومانی قیمت مرغ زنده با آماده طبخ
رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی آذربایجان شــرقی اظهار کرد: با توجه به 
قیمت هــای موجود در بازار، قیمت مــرغ زنده درب مرغداری، ۱۷ هزار و ۲۰۰ 
تومان و قیمت خرده فروشی، ۲۳ هزار و ۸۰۰ تومان بوده که تفاوت قیمت بین 
درب مرغداری و آماده طبخ مبلغ ۶۶۰۰ تومان اســت، در حالی که بر اســاس 
مصوبه تنظیم بازار، تفاوت قیمت مرغ درب مرغداری با خرده فروشــی، ۶۰۰۰ 
تومان اعلام شده اســت.اکبر فتحی در خصوص قیمت های مصوب محصولات 
بخش طیور در استان، اظهار کرد: مرغ زنده درب مرغداری به قیمت ۱۴ هزار و 
۴۱۰ تومان، گوشت مرغ آماده مصرف به قیمت ۲۰ هزار و ۴۱۰ تومان و تخم 

مرغ درب مرغداری به قیمت ۱۴ هزار و ۵۰۰ تومان اعلام شده است.
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خبر خوش برای سیستان و بلوچستان
مشعل گازرسانی به زاهدان در آخرین ماه 
ســال ۱۳۹۵ روشــن شــد و آن طور که 
مدیرعامل شرکت ملی گاز اعلام کرده نهایتا 
تا چهارماه آینده خبرهای خوشــی در این 

حوزه اعلام خواهد شد.
استان مرزی سیستان و بلوچستان دومین 
استان پهناور کشــور است؛ ۱۱.۴ درصد از 
مســاحت کل کشــور را به خود اختصاص 
داده و ۲ میلیــون و ۷۷۰ هزار نفر جمعیت 
دارد، امــا با وجود دارا بــودن ظرفیت های 
فراوان صنعتی و اقتصادی سال های طولانی 
از نعمت گاز بی بهره بوده که ســبب شــده 
مردم این استان سال های زیادی را در رنج 
و زحمت حمل سیلندرهای بزرگ و کوچک 
گاز مایع و کمبود آن به ســر ببرند، در عین 
حال باعث صرف هزینه های زیاد برای مردم و 
واحدهای تولیدی و مشکلات تأمین سوخت 
برای نیروگاه ها، صنایع و واحدهای صنعتی و 

اقتصادی می شد.
تــا اینکه دولت یازدهم بزرگ ترین طرح 
توســعه گازرسانی کشــور را در اسفند ۹۵ 
با آغاز پروژه گازرســانی به زاهدان کلید زد. 
تسریع در پیشرفت گازرسانی به این استان 
اما آنقدر اهمیــت یافت که دولت دوازدهم 
اواخر سال ۱۳۹۷ پنج شرکت گاز استان های 
دیگر را به عنوان معین گازرسانی به سیستان 

و بلوچستان تعیین کرد.
بر این اســاس شــرکت گاز استان های 
خراسان رضوی، سمنان و همدان در توسعه 
گازرســانی به شــهر زاهدان با شرکت گاز 
سیستان و بلوچســتان همکاری می کنند؛ 
شرکت گاز استان گیلان معین گازرسانی به 

شــهر زابل است و شرکت گاز استان فارس 
این وظیفه را برای گازرسانی به شهر خاش 

انجام می دهد.
آخرین آمار در این باره گویای این است 
که نهایتا تا پایان امســال پرونده گازرسانی 
به سیستان و بلوچســتان خاتمه می یابد، 
در شــرایط فعلی ســاخت و توسعه شبکه 
گاز در استان سیستان و بلوچستان به طور 
ویژه در دو بخــش احداث خطوط لوله گاز 
فشــار قوی و گازرسانی به شهرها، صنایع و 
نیروگاه های برق در دســتور کار دولت قرار 

گرفته است، عملیات ساخت خط لوله ۲۶۲ 
کیلومتری ایرانشهر به زاهدان سال ۱۳۹۵ و 
برای طراحی و ســاخت این خط لوله بیش 
از ۷۵۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری شده و 
همزمان با پایان ســاخت خط لوله، توسعه 
شــبکه گاز در شهرهای مختلف این استان 

پهناور آغاز شده است.
هــم اکنون بیش از ۲۳ هــزار خانوار در 
قالب نصب حــدود ۱۳ هزار و ۳۰۰ علمک 
در زاهدان از نعمــت گاز طبیعی بهره مند 
هستند، برای گازرســانی به این مشترکان 

حدود ۴۰۰۰ متر شبکه تغذیه و حدود ۱۲۰ 
هزار متر شبکه توزیع گاز شهری احداث شده 
اســت. تاکنون وسعت شبکه تغذیه و توزیع 
گازرســانی در استان سیستان و بلوچستان 
به ۶۰۰ کیلومتر رســیده است و همزمان با 
توسعه شبکه گاز شهری، اتصال نیروگاه های 
برق با هدف کاهش مصرف سوخت مایع و 
کاهش آلایندگی هم در برنامه شرکت ملی 
گاز ایران قرار گرفته است.همچنین تاکنون 
از مجموع شش نیروگاه برق این استان سه 
نیروگاه به شبکه گاز متصل شده اند، علاوه 

بر این همزمان با توســعه شبکه گاز شهری 
در زاهدان، گازرســانی به هفت شهر دیگر 
این استان شــامل زابل، بمپور و محمدان، 
دلگان، خاش، بزمان، چابهار نیز آغاز شــده 
و طرح توسعه شبکه ایرانشهر نیز در دست 
اجراست. برای نخســتین بار گازرسانی به 
زابل به روش سی ان جی اجرایی شده است. 
همزمان با ساخت و توسعه شبکه گاز شهری، 
ساخت خط انتقال زاهدان - دو راهی زابل با 
پیشرفتی بالغ بر ۳۰ درصد در دست اجراست 
و خط لوله انتقال گاز از دوراهی تا زابل نیز 

مراحل عقد قرارداد را طی می کند.

 ۸۰ درصد علمک ها تا چهار ماه 
آینده نصب می شود

بــه تازگی نیــز حســن منتظرتربتی - 
مدیرعامل شرکت ملی گاز - درباره آخرین 
وضعیت پیشرفت پروژه گازرسانی به سیستان 
و بلوچســتان به ایسنا گفت: سرعت بسیار 
خوبی در نصــب علمک داریم و با توجه به 
اینکه شــبکه گذاری بــه بیش از ۸۵ تا ۹۰ 
درصد رســیده، عمــده فعالیت روی نصب 
علمک بوده که با شتاب خوبی درحال انجام 
است.وی با بیان اینکه پیش بینی می شود 
در ماه هــای آینده حجم زیادی از تقاضای 
مشــتریان را برای اتصال به شــبکه داشته 
باشیم، اظهار کرد: شبکه تا ۹۰ درصد پیش 
رفته است ولی علمک هایی که نصب شده 
حدود ۳۵ تا ۴۰ درصد اســت اما در برنامه 
داریم که طی ســه تا چهار ماه آینده حدود 

۸۰ درصدعلمک ها نصب شود.
به گفته وی بیش از ۵۰ هزار علمک باید 
نصب شود که ۸۰ درصد را تا سه ماه آینده 

نصب خواهیم کرد.

متقاضیان گازسوز کردن خودرو بخوانند

پنج طرح تامین و انتقال برق و انرژی در فارس و جنوب کشور به بهره برداری رسید

تمامی متقاضیان گاز سوز کردن خودروهای پایه بنزین 
سوز صرف نظر از سال ساخت، میتوانند در سامانه اتحادیه 
ســوخت های جایگزین به آدرس IRNGV.IR  به ثبت نام 

برای گاز سوز کردن خودرو اقدام کنند.
خودروهای عمومی، وانت بارها، خودروهای شخصی، 
خودروهای خانواده شــهدا، جانبازان، معلولان، سرویس 
مدارس، تاکســی های اینترنتی و خودروهای شخصی، 
شــرکتی و غیر شرکتی می توانند در سایت  اعلام شده 
نســبت به ثبت نام کنند و اطلاعات خواسته شده را در 

سیستم وارد کنند.
از طریق ســایت مذکور برای متقاضیان یک پیامک 
ارســال می گردد، به معنای تایید ثبت نام ایشــان و در 
مراحــل بعدی برای تکمیل ثبت نام و مراجعه به کارگاه 
های نزدیک به منازل ثبت نام شوندگان از طریق همان 

سامانه به مالکین اطلاع رسانی خواهد شد.
تمامی متقاضیان گازســوز کردن خودرو لازم است 
نســبت به اخذ گواهی سلامت سوخت از طریق سامانه 
اعلام شــده اقــدام کنند. در غیر این صــورت با اجرای 
هوشمند سازی جایگاه های سی ان جی، به خودروهای 

فاقد کارت سلامت سوخت داده نخواهد شد.طبق اعلام، 
تعرفه اعلام شده برای گاز سوز کردن خودرو و یا دریافت 
گواهی سلامت سوخت از سوی وزارت صمت و سازمان 

خصوصی سازی تعیین و شرکت ملی پخش فراورده های 
نفتی در این خصوص مسئولیتی ندارد.

اتحادیه ســوخت های جایگزین ذیل مجموعه اتاق 

بازرگانی و وزارت صمت است و مسئولیت گاز سوز کردن 
خودروها بر عهده وزارتخانه مذکور است.

اما برابر قرارداد بین شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتــی و وزارت صمت، خودرو ســازان علاوه بر تبدیل 
کارخانه ای، تبدیل کارگاهی هم خواهند داشــت که از 
طریق نمایندگی های مجــاز خود مبادرت به انجام آن 
خواهند کرد. تمامی موارد تبدیل در کشــور، لازم است 
در سامانه اعلامی از سوی وزارت صمت که آدرس آن در 
بالا داده شده است، ثبت شوند و گواهی سلامت سوخت 
دریافت نمایند.طبق اعــلام، در مورد خودرو جانبازان ، 
خانواده شهدا ، معلولان و خبرنگاران ، سرویس مدارس 
، خودروهــای اینترنتــی و ...، که در بالا نــام آنها ذکر 
گردیده اســت لازم است با همین عناوین خواسته شده 
و اســکن مدارک خود در سیســتم اعلام شده ثبت نام 
شوند درصورتیکه این خودروها به عنوان خودرو عمومی 
»خودروهای تبدیل رایگان » محســوب شوند، از طریق 
وزارت کشور اعلام خواهند شد در غیر اینصورت تبدیل 
 این خودروها با نرخ آزاد و تعرفه اعلامی از ســوی وزارت 

صمت انجام می گردد.

در قالــب پویش الف-ب-ایران بــا حضور همایون 
حائــری معاون وزیــر نیرو در امور بــرق و انرژی پنج 
طــرح تامین و انتقال برق و انرژی در فارس و بوشــهر 
با ســرمایه گذاری ۸۶۰ میلیارد ریال روز سه شنبه به 

بهره برداری رسید.
معاون عمرانی استانداری فارس در آیین بهره برداری 
از طرح های برق و انرژی ، بر لزوم بهره گیری از همه 
ظرفیت های توسعه و تامین برق در استان تاکید کرد 
و افزود: پویش الف - ب- ایران تا کنون دســتاوردهای 
بزرگی برای استان فارس در زمینه تامین انرژی و برق 

داشته است.
محمود رضایی کوچــی افزود: فارس حدود ۵ هزار 
مگاوات ظرفیت ایجاد انرژی خورشیدی دارد ، شرکت 
برق منطقــه ای فارس حدود ۳۰ طرح بزرگ تامین و 
انتقال برق را در این اســتان و در جنوب کشــور کلید 
زده اســت که ۱۴ طرح تا پایان امسال افتتاح می شود 
، اجــرای این طرح ها بیانگر توجه دولت به تامین زیر 

ساخت های صنعتی فارس است.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری فارس در 
ادامه گفت: ارزش ریالی طرح هایی که تا پایان امسال 
در زمینه تامین و انتقال برق در اســتان فارس به بهره 

برداری می رســد بالغ بر ۱۵۰ میلیارد تومان اســت ، 
شرکت های توزیع هم امسال حدود ۱۰۰ میلیارد تومان 

در این حوزه سرمایه گذاری خواهند کرد.
رضایــی کوچی همچنیــن بر لزوم رفــع برخی از 
تنگناهای تامین انرژی در اســتان فــارس تاکید کرد 
و گفت: شهرســتان های ممسنی ، رستم ، لارستان و 
برخی دیگر از مناطق این استان نیازهایی در این حوزه 
دارند که باید با توجه بیشتر این نیازها بر طرف شود.

وی افزود : تامین روشنایی معابر شهری در شیراز و 
شهرستان ها ، تامین روشنایی بزرگراهها و جاده های 
روستایی ، تامین برق برای ایستگاههای موبایل و سایت 
های شبکه های ارتباطی در مناطق کوهستانی و تلاش 
برای کاهش افت ولتاژ و پایداری شبکه از دیگر نیازهای 

استان فارس است.

 بهره برداری از ۵ طرح تامین برق با سرمایه 
گذاری ۸۶۰ میلیارد ریال 

حمزه روغنیــان معاون بهره برداری شــرکت برق 
منطقه ای اســتان فارس روز سه شــنبه در این آیین 
با بیان مشــخصات طرح های یاد شــده اظهار داشت 
:  طــرح های پویــش الف-ب- ایران شــامل افزایش 

ظرفیت ایســتگاه شهروز شــهر ، پست ۱۳۲ کیلوولت 
عمادشــهر ، طرح اجرای ســیم محافــظ فیبر نوری 
خط انتقــال دهنو - فیــروز آبــاد و افزایش ظرفیت 
پشت بوشیگان شهرســتان کازرون در استان فارس و 
 طرح احداث پست ســیار ۲۰/۱۳۲ کیلوولت بردخون 
در شهرستان دیر استان بوشهر است که امروز به بهره 

برداری رسید.
روغنیان بهره برداری از طرح های یاد شده را موجب 
پایداری شبکه و تاسیسات و تامین برق مطمین دانست 
و افزود: همه ایستگاه های برق  تحت پایش دایمی قرار 
دارند اما ممکن است گاه عوامل مختلف و غیر مترقبه 
موجب بروز حادثه شــود از ایــن رو در طرح های یاد 
شــده بر روی پایداری شبکه و تاسیسات بسیار تاکید 

شده است 
وی ادامه داد: طرح  افزایش ظرفیت پســت شهروز 
شهر در شیراز  از ســال گذشته کلید خورده و اکنون 
آماده بهره برداری اســت ، اجرای این طرح با سرمایه 
گــذاری ۲۲۰ میلیارد ریال موجب پایداری شــبکه و 
کاهش خاموشی ها و همچنین تامین برق مشترکان این 
حوزه می شود و برای ۱۰ نفر به صورت مستقیم و برای 
۲۰ نفر به صورت غیر مستقیم اشتغال ایجاد کرده است.

معاون شــرکت برق منطقه ای استان فارس  خاطر 
نشــان کرد : طرح اجرای پســت برق ۱۳۲ کیلوولت 
عماد شهر در شهرستان لارستان نیز با سرمایه گذاری 
۲۵۰ میلیــارد ریال موجب افزایش پایداری شــبکه و 
کاهش خاموشــی ها می گردد و بــرای ۲۰ نفر ایجاد 

شغل می کند.
این مقام مسوول ادامه داد : طرح اجرای سیم محافظ 
فیبر نوری خط انتقال دهنو  - فیروز آباد هم با سرمایه 
گذاری ۵۰ میلیارد ریال موجب افزایش قابلیت اطمینان 
شــبکه و رویت پذیری می شود و برای ۱۵ نفر ایجاد 
اشتغال کرده اســت . همچنین افزایش ظرفیت پست 
بوشیگان شهرستان کازرون نیز با سرمایه گذاری ۱۶۰ 
میلیارد ریالی تاثیر بســزایی در کاهش خاموشی ها و 

افزایش پایداری شبکه دارد.
روغنیان در ادامه به اجرای طرح احداث پست سیار 
۲۰/۱۳۲ کیلوولت بردخون در شهرســتان دیر استان 
بوشــهر  اشاره کرد و افزود: اجرای این طرح با سرمایه 
گذاری ۱۸۰ میلیارد ریالی از سال گذشته آغاز شده و 
اکنون به بهره برداری می رسد ، پایداری شبکه و کاهش 
خاموشی ها و تامین برق مشترکان در شهرستان دیر از 

جمله اهداف اصلی این طرح است.

برق رسانی به ۶2۵ روستای فاقد برق تا پایان 
دولت دوازدهم

سخنگوی صنعت برق با اشاره به اینکه از ابتدای امسال تاکنون ۱۵۰ روستا 
برق رسانی شده گفت: برنامه ریزی برای برق رسانی به ۶۲۵ روستای فاقد برق 

تا پایان دولت دوازدهم در دستورکار قرار دارد.
به گزارش اطلاع رسانی وزارت نیرو،« مصطفی رجبی مشهدی » با بیان 
اینکه برق رسانی به روستاها بر مبنای آمار سرشماری نفوس و مسکن انجام 
می شود، افزود: برق رسانی به ۶۲۵ روستای فاقد برق تا پایان دولت دوازدهم 
انجام خواهد شــد.وی ادامه داد: با انجام این پروژه ها، دو هزار ۳۰ خانوار از 
طریق احداث ۳۰۰  کیلومتر شــبکه و نصب ۱۷۰ دستگاه ترانسفورماتور با 
۶.۵ مگاولت آمپر برق دار شدند.ســخنگوی صنعت برق با بیان این که در ۶ 
ماهه ابتدای سال جاری در هر روز کاری حدود یک روستا برق دار شده است، 
خاطرنشان کرد: با توجه به برق رسانی به ۲ هزار و ۹۲۹ روستا در دولت تدبیر 
و امید، به طور میانگین هر هفته به هشــت روستا در این دولت برق رسانی 
شده است.رجبی مشهدی گفت: نزدیک به ۶۰ درصد روستاهای برق دار شده 

از طریق سیستم های تجدیدپذیر، در دولت تدبیر و امید انجام شده است.
ســخنگوی صنعت برق خاطرنشان کرد: با برنامه ریزی صورت گرفته به 

۲۴۰ روستای دیگر نیز تا اسفندماه برق رسانی خواهد شد.
وی با اشــاره به این که در این میان برق رســانی به ۹ روســتا از طریق 
انرژی های نو  انجام می شود، گفتد: همچنین برق رسانی به ۲۰ هزارخانوار 

عشایر کوچنده فاقد برق نیز برنامه ریزی شده است.

 کاهــش پنــج دلاری پیش بینی ســیتی از قیمــت نفت در 
سال آینده

بانک ســیتی دورنمای قیمت نفت وست تگزاس اینترمدیت و برنت در سال 
۲۰۲۱ را با اشــاره به افزایش موارد جهانی ابتلا به کووید ۱۹ و تاثیر منفی آن بر 

تقاضا پنج دلار کاهش داد.
بانک سیتی دورنمای قیمت هر بشکه نفت وست تگزاس اینترمدیت در سال 
۲۰۲۱ را پنج دلار کاهش داد و ۴۹ دلار برآورد کرد. همچنین قیمت هر بشــکه 

نفت برنت را پنج دلار کاهش داد و ۵۴ دلار پیش بینی کرد.
ســیتی دو ماه قبل که بانکهای سرمایه گذاری و تحلیلگران به دورنمای نفت 
نسبتا خوش بین بودند، پیش بینی کرده بود قیمتهای نفت تا پایان سال میلادی 

آینده که از شدت مازاد عرضه کاسته می شود، به ۶۰ دلار افزایش خواهد یافت.
امــا افزایش موارد ابتــلا به کووید ۱۹ در هفته های اخیر و تجدید قرنطینه و 
محدودیت رفت و آمد در اقتصادهای بزرگ اروپایی شامل فرانسه، انگلیس، ایتالیا 
و آلمان، قیمتهای نفت را تحت فشار نزولی قرار داده و روند متوازن شدن بازار نفت 

را از آنچه پیش از این تصور می رفت، طولانیتر کرده است.
سیتی در جدیدترین یادداشت تحقیقاتی خود اعلام کرد قیمتها از عدم تسهیل 
توافق کاهش تولید اوپک پلاس حمایت خواهند شد. این گروه احتمالا محدودیت 
عرضه فعلی ۷.۷ میلیون بشکه در روز را در سه ماهه اول سال ۲۰۲۱ ادامه خواهد داد.

در هفته های اخیر که قرنطینه های جدیدی در اروپا وضع شده و تاثیر منفی روی 
روند احیای تقاضای جهانی برای نفت خواهد داشت، بازار درباره تمدید محدودیت 

عرضه فعلی اوپک و متحدانش تا پایان مارس صحبت می کند.
در واضحترین سیگنال از نیت اوپک پلاس برای بررسی چنین اقدامی، شاهزاده 
عبدالعزیز بن ســلمان، وزیر انرژی عربســتان سعودی روز دوشنبه اعلام کرد که 
توافق فعلی کاهش تولید ممکن اســت دستخوش تغییراتی قرار گیرد. بر اساس 
گزارش اویل پرایس، اظهارات این مقام ســعودی که بزرگترین عضو اوپک است، 
باعث افزایش چشمگیر قیمتهای نفت شد و شاخص نفت آمریکا به ۴۰ دلار در 

هر بشکه صعود کرد.

 نواک مسئول روابط روسیه با اوپک می ماند
الکساندر نواک با وجود اینکه از سمت وزیر انرژی به معاون نخست وزیر روسیه 
ارتقا پیدا کرده است اما نماینده اصلی مسکو در اوپک خواهد ماند و به دنبال ایجاد 

ثبات در شرایط نوسان بازار نفت است.
در دومین تغییر و تحول امســال هیات دولت روسیه، میخائیل میشوستین، 
نخست وزیر روسیه الکساندر نواک را به مقام معاون نخست وزیر ارتقا داد. بدنبال 
ارتقای نواک به مقام معاون نخست وزیر، میشوستین روز دوشنبه پیشنهاد کرد 
نیکلای شولگینوف، مدیرعامل ۶۹ ساله شرکت هیدروپاور راشیدرو وزیر انرژی شود.

نواک ۴۹ ساله از سال ۲۰۱۲ به عنوان وزیر انرژی روسیه فعالیت کرده و هدایت 
مذاکرات این کشور با اوپک را برعهده داشته و نقش مهمی در رسیدن به توافق 
جهانی کاهش تولید نفت در سال ۲۰۱۶ ایفا کرد. از آن زمان همه گیری ویروس 
کرونا باعث کاهش شدید تقاضا برای سوخت و قیمت پایینتر نفت شده و در نهایت 

به محدودیت عرضه عمیقتر اوپک و متحدانش شامل روسیه منتهی شده است.
نواک در اولین اظهارات عمومی پس از انتصاب به مقام جدید گفت: وی به همراه 

شولگینوف بر استراتژی انرژی روسیه نظارت خواهد کرد.
مذاکرات اوپک پلاس درباره تولید آینده در آستانه نشست ۱۰ و ۱۱ آذر وزیران 

این گروه، در مرحله حساسی قرار گرفته است.
یک منبع صنعتی که مایل نبود نامش فاش شود، به رویترز گفت: نواک مسئول 
روابط با اوپک  می ماند در حالی که شولگینوف احتمالا بر بخش نیرو نظارت خواهد 
کرد. نواک باید منافع مختلف تولیدکنندگان نفت روسیه شامل روس نفت که توسط 
ایگور ســچین، یار نزدیک پوتین هدایت می شود و لوک اویل به ریاست واگیت 

الکپروف را در نظر بگیرد.
این منبع آگاه گفت: شولگینوف ابزار اداری یعنی نفوذ سیاسی و ارتباطات برای 
برقراری توازن میان سچین و الکپروف را ندارد. یک منبع آگاه دیگر گفت: به نظر 
می رســد نواک که ارتباطات شــخصی با بسیاری از سران اوپک دارد، در ابتدا به 

شولگینوف در ارتباط با اوپک کمک خواهد کرد.
یک منبع سوم گفت: ارتقای نواک به معنای آن است که از احترام بیشتری نزد 

مقامات اوپک برخوردار خواهد بود.
بر اساس گزارش رویترز، شولگینوف از سال ۱۹۷۵ در صنعت نیروی برق فعالیت 

کرده و در سال ۲۰۱۵ مدیرعامل راشیدرو شد.

 احتمال تغییر فراتر از انتظار در توافق کاهش تولید اوپک پلاس
وزیر انرژی عربستان سعودی همزمان با گمانه زنیهای فراوانی که درباره نحوه 
تنظیم ســهمیه تولید اوپک پلاس در سال ۲۰۲۱ وجود دارد، اعلام کرد اوپک و 

متحدانش ممکن است توافق عرضه را فراتر از انتظارات تحلیلگران تغییر دهند.
شــاهزاده عبدالعزیز بن ســلمان با تاکید بر این که گروه اوپک پلاس انعطاف 
پذیری را حفظ خواهد کرد، اظهار کرد که وزیران این گروه گزینه های متعددی 

دارند که سرگرم بررسی آنها هستند.
وزیر انرژی عربستان سعودی در کنفرانس مجازی ADIPEC گفت: ما ممکن است 
بر اســاس آنچه در آینده می بینیم، توافق کاهش تولید را دستخوش تغییر قرار 
دهیم و این تغییر ممکن فراتر از انتظارات تحلیلگران بازار نفت باشد. باید ببینیم 

تحولات چطور پیش می روند.
به نظر می رسد بازار انتظار دارد اوپک پلاس به جای تسهیل محدودیت عرضه 
به ۵.۸ میلیون بشــکه در روز از ابتدای سال ۲۰۲۱، محدودیت عرضه فعلی ۷.۷ 

میلیون بشکه در روز را حداقل پنج ماه دیگر ادامه دهد.
نمایندگان اوپک به »اس اند پی گلوبال پلاتس« گفته اند کاهش تولید اوپک 
پلاس ممکن اســت بیشتر شــود اما این امر به توافق همه اعضا بستگی دارد که 

حصول آن از نظر سیاسی دشوار است.
به گفته مقامات اوپک پلاس، افزایش تولید نفت لیبی و متوقف شدن روند احیای 
تقاضای جهانی برای نفت، روند تنظیم عرضه و تقاضا در بازار را به چالش بزرگتر 
از حد انتظاری تبدیل کرده است. پاول سوروکین، معاون وزیر انرژی روسیه گفت: 
انتظار دارد دو تا سه سال طول بکشد تا تقاضای جهانی برای نفت به سطح ۱۰۰ 

میلیون بشکه در روز پیش از شیوع ویروس کرونا برگردد.
سهیل المزروعی، وزیر انرژی امارات متحده عربی تاکید کرد توافق اوپک پلاس 
منعطف است اما تغییر آن مستلزم توافق جمعی ۲۲ عضو این گروه است.الجزایر 
که ریاست دوره ای اوپک را برعهده دارد، هفته پیش اعلام کرد از تمدید محدودیت 
عرضه فعلی حمایت می کند و دیدار آینده اوپک پلاس ممکن اســت به بررسی 
تمدید شش ماهه محدودیت عرضه ۷.۷ میلیون بشکه در روز بپردازند.با این حال 
محمد بارکیندو، دبیرکل اوپک گفته است روند احیای اقتصاد جهانی ممکن است 

چندان وخیم نباشد و تدابیر محرک مالی کمک کرده است.
تقاضا برای نفت به دلیل تاثیر همه گیری ویروس کرونا ممکن است در سال 
۲۰۲۰ به میزان ۹.۸ میلیون بشکه در روز کاهش پیدا کند اما تحلیلگران اوپک 
بهبود تقاضا به میزان ۶.۵ میلیون بشکه در روز در سال ۲۰۲۱ را پیش بینی کرده 
اند و بارکیندو خاطرنشان کرد که پیش بینیهای تقاضا به طور مداوم مورد بازنگری 

قرار گرفته و بالاتر می رود.
گفــت: لعزیــز  عبدا شــاهزاده  پلاتــس،  گــزارش  اســاس   بــر 

 عرضه واکســن کووید ۱۹ ناجی بازار نفت خواهد بود. ما امیدواریم که همه در 
جهان راهکاری برای مهار ویروس به شکل یک واکسن داشته باشند و فراهم بودن 
واکسن، خنثی کننده این وضعیت خواهد بود و کمک می کند روند جابجایی رشد 

کند و اقتصاد جهانی به وضعیت عادی برگردد.
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نگرانی برای تیم ملی فوتسال ایران

از منتقدان دلسوز و منصف ممنون هستم
سریعترین مرد ایران می گوید با شیوع ویروس کرونا در 
کشور اردوهای تیم ملی متوقف شده و برنامه وجود نداشته 

که ورودش به عرصه مدلینگ در آنها خلل ایجاد کند.
حسن تفتیان به مسائل مطرح شده در جلسه با رئیس 
فدراســیون دوومیدانی اشــاره و بیان کرد: صحبت هایی 
مقدماتی داشتیم و برنامه هایم برای مربی، اردوها و مسابقات 
را به فدراســیون دادم. آقای صیامی هم قول مساعدت و 
حمایت داد. امیدوارم این حمایت ها عملی شود تا  در مدت 
زمان کوتاه باقی مانده به مســابقات جهانی داخل سالن و 
بازی های المپیک شــرایط آمادگی خوبی داشته باشیم و 

نتیجه خوبی هم کسب کنیم.
او در مورد تاکید فدراسیون بر برگزاری اردوهای داخلی 
ورزشکاران بیان کرد: مربی من خارجی است و با توجه به 
شــرایط کاری و قراردادش با فدراسیون فرانسه نمی تواند 
به ایران بیاید. ما هم چندین سال است که این موضوع را 
پذیرفته ایم و همکاری می کنیم. از طرف دیگر برنامه من 
یک اردوی همراه با مسابقه است و تقریبا در تمام اردوها 
مسابقات تدارکاتی هم در نظر گرفته ایم. با توجه به اینکه 
مسابقات معتبر بین المللی و جهانی در اروپا برگزار می شود، 
از نظر رفت و آمد و هزینه معقول نیست که به خاطر هر 
مسابقه بروم و برگردم. بنابراین صحبت هایی داشتیم اما 
چیزی مشخص نیست. البته نظر آقای صیامی برای ادامه 

تمریناتم تا المپیک مثبت بود و قول های خوبی داد.
تفتیان در پاسخ به این سوال که هنوز کار خود را برای 
المپیــک آغاز نکرده اید؟ گفت: معتقدم که باید تمرینات 
را شــروع کنیم چون هر روزی که می گذرد، فرصت را از 
دست داده ایم.  ۱۰ ماه است که درگیر کرونا هستیم و در 
این مدت زمان زیادی را به خاطر قرنطینه و نبود بســتر 
لازم تمرینات در شرایط شیوع بیماری از دست داده ایم، در 
حالی که رقیبان المپیکی ما فقط در زمان قرنطینه متوقف 
شدند و پس از آن شرایط لازم برای تمریناتشان فراهم شد. 
انجام چنین کاری حمایت ویژه ای می خواهد که المپین ها 

تا زمان مسابقات شرایط خوبی داشته باشند.
او در این مورد افزود: این روزها به همه سخت می گذرد. 
تمرینات ما حساسیت بالایی دارد و باید سلامتی مان حفظ 

شود به همین دلیل هر جایی امکان تمرین نداریم. امیدوارم 
همانگونه که وقتی برای یک بازیکن یا مربی فوتبال اتفاقی 
می افتد، همه مجموعه های ورزشــی دست به دست هم 
می دهند تا مشکل را حل کنند، برای المپیکی ها هم در 
مدت باقی مانده، چنین همتی وجود داشته باشد چون با 
توجه به شرایط اقتصادی و کرونا که محدویت های اردویی 
و مسابقاتی به وجود آورده است، فراهم کردن شرایط لازم 

نگاه و حمایتی فراتر از فدراسیون را می طلبد.
این دونده  در مورد ورود به عرصه مدلینگ گفت: جرقه 
این کار از چند ماه پیش زده شد. اتفاقی و با عجله تصمیم  
نگرفتم و به عنوان ورزشکاری حرفه ای و عضو تیم ملی که 
در مسابقات جهانی و عرصه های بین المللی شرکت می کنم، 
همه جوانب را ســنجیده ام و چندین ماه با تیم مدلینگ 
هم فکری کردم. نتیجه بر این شــد که اگر این کار برنامه 
ریزی شده باشد، لطمه ای به ورزشم نمی زند. در دنیا هم 
چنین مسائلی مرسوم است که خیلی از ورزشکاران مطرح 
دنیا با برندهای مختلف کار و از این طریق درآمدهای خوبی 
هم  کسب می کنند، البته ما هنوز به بحث درآمد و هزینه 
نپرداخته ایم چون به تازگی شروع کرده ایم اما امیدوارم در 

آینده اتفاقات خوبی بیفتد.
او در واکنش به انتقاد برخی از اهالی دوومیدانی که ورود 

این ورزشکار به عرصه مدلینگ را در سال منتهی به المپیک 
به ضررش می دانند، گفت: نقد منصفانه و دلسوزانه قابل 
قبول است، اگر واقعا دغدغه دوستان منتقد احتمال نتیجه 
نگرفتن من در المپیک است که ممنونشان هستم و این 
قول را می دهم که ۱۰۰ درصد تمرکزم ابتدا روی تمریناتم 
باشد و در اوقات فراغت و زمان هایی که تمرین ندارم  به 
بخش دوم کاری خود برسم اما برخی دوستان با انجام هر 
کاری نقد و حرفی دارند؛ پاسخم به آنها این است که باید 
ببینیم چه برنامه ای برای المپیک در نظر گرفته شده که 
من به خاطر مدلینگ آن را انجام نداده ام. اردوهایمان ۱۰ 
ماه اســت که متوقف شده، اردو و مربی نداریم و شخصی 
کار کرده ایم حتی در این مدت با هزینه شخصی یک اردو 
خارج از کشــور برگزار کردم، بنابراین برنامه ای برای تیم 

ملی تهیه نشده که از  مسیر آن خارج شوم.
او در مورد اینکه ورزشــکاران شــاخص باید اسپانسر 
شخصی داشته باشند، گفت: بخشی از صحبت هایم با آقای 
صیامی این بود که با توجه به حضور ورزشکاران شاخص و 
چهره در رشته ها و ماده های مختلف باید از بخش خصوصی 
کمک بگیریم و آنها را مستقیما به ورزشکار لینک کنیم. 
خیلی از کشــورهای دنیا این کار را سازمان یافته انجام 
می دهند و  بخش زیادی از هزینه مربیان و ورزشکارانشان 

را از این طریق تامین می کنند. البته باید چندین کار انجام 
دهیم؛ باید ورزشکاران خود را برای مسابقاتی مثل المپیک 
ویژه نگاه کنیم، آنها را به جایگاهی برسانیم که چهره شوند 
تا از بحث بازاریابی برای آنها استفاده کنیم. کار فدراسیون 
در این بخش بیشتر است و باید با سیاست گذاری، بخش 
خصوصی را مجاب به سرمایه گذاری روی رشته های پایه، 

مدال آور و ورزشکاران مطرح کند.
سریع ترین مرد ایران در مورد اختلاف نظرهایی که با 
فدراسیون سابق داشت و احتمال ادامه آنها در فدراسیون 
جدید گفت: به شخصه با هیچکدام از مسئولان مشکلی 
ندارم. اگر صحبتی هــم بوده یا اکنون دغدغه ای دارم به 
ورزش مربوط می شــود. به عنوان ورزشــکاری المپیکی 
امکاناتی لارم دارم و دائم می گویم برای موفقیت در بازهای 
المپیک چنین امکاناتی لازم است، یعنی تنها دغدغه من 
ورزش است و گرنه با هیچ کدام از دوستان مشکلی ندارم. 
امیدوارم این حمایت ها انجام شود. دوومیدانی از نظر تعداد 
ماده، ورزشکار و توزیع مدال وسعت زیادی دارد و هر کدام 
یک فدراســیون است، بنابراین کار و بودجه چند برابری 
می طلبد. از طرف دیگر تنها دو ســهمیه المپیک داریم و 
تعداد ورزشکاران نزدیک به سهمیه هم کم است در نتیجه 

انتظار داریم به این افراد نگاه ویژه ای شود.
تفتیان در مورد المپیک توکیو و محرومیت کریستین 
کلمن)قهرمان دوی ۱۰۰ متر جهان( اظهار کرد: به نظرم 
المپیک خیلــی هیجان انگیزی داریم چون رقابت خیلی 
نزدیک اســت. این دوره اولین المپیک بدون بولت است 
و همین حساسیت را بالا برده که چه کسی  جانشین او 
و قهرمان می شود. از طرف دیگر قهرمان جهان به خاطر 
مسائل مربوط به دوپینگ محروم شده، در نتیجه  شانس 
همه دونده ها افزایش پیدا کرده است. همچنین رکوردها به 
دلیل شیوع کرونا افت کرده و خیلی امیدوارم که کارهای 
بزرگی در این دوره از بازی ها انجام دهیم. به نظرم اگر  در 
المپیک حول و حوش رکوردم )۱۰.۰۳ ثانیه( تکرار شود، 
اتفاقات خیلی خوبی می افتد و برای کشورمان تاریخ ساز 
خواهد بود اما کار به دلیل شیوع کرونا خیلی سخت است 

و برای تمرین باکیفیت حمایت خاصی می خواهیم.

در روزهایــی که نه لیگ برتر و تیم ملی 
فوتســال ایران برنامه ای بــرای دو رویداد 
مهــم پیش رو ندارند، تعــدادی از تیم های 
ملی جهان برنامه آماده سازی خود را پیش 

می برند.
لیگ برتر فوتسال ایران قرار بود اول آبان 
آغاز شود، اما به خاطر شیوع ویروس کرونا 
این رقابت ها هنوز مجــوز برگزاری نگرفته 
است. از سوی دیگر تیم ملی فوتسال ایران 
که در ماه های گذشته فقط دو بازی تدارکاتی 
با ازبکســتان انجام داده بــود، فعلًا برنامه 
دیگری ندارد و مسئولان این تیم در انتظار 
آغاز لیگ برتر و ارزیابی میزان آمادگی ملی 
پوشان شاغل در باشــگاه ها هستند.این در 
حالی است که نگاهی به برنامه های فوتسالی 
سایر کشورها نشان می دهد آنها چند قدمی 
از فوتســال ایران پیش هستند.کشور ژاپن 
رقیب دیرینه و سنتی فوتسال ایران در آسیا 
علاوه بر برگزاری مسابقات لیگ، برنامه های 
تیــم ملی خود را هم به صورت آهســته و 
پیوســته پیش می برد. ژاپنی ها در ماه های 
اخیر دو بازی تدارکاتی با باشــگاه های خود 
برگزار کردند و پروسه آماده سازی تیم ملی 

این کشور همچنان ادامه دارد.

ازبکســتان که چندی پیش میزبان تیم 
ملی فوتســال ایران بود، دو بازی تدارکاتی 
دیگر با کشــور مراکش برگزار کرد.هرچند 
زمان برگزاری مسابقات قهرمانی آسیا هنوز 

به صورت دقیق مشخص نشده است اما پیش 
بینی می شود این رقابت ها در ماه اسفند یا 

فروردین برگزار شود.
 شاید به همین خاطر است که کشورهای 

عربستان و کویت هم اردوهای داخلی خود را 
تعطیل نکردند و ملی پوشان خود را همچنان 

زیر نظر دارند.
امارات از دیگر کشورهای آسیایی است 

که اخیراً دیداری با کشور مصر برگزار کرد و 
همچنین در یک مسابقه تدارکاتی به مصاف 
تیم باشگاهی النصر رفت.در سطح بین المللی 
هم برزیل و اسپانیا دو تیمی بودند که هفته 
گذشته با شرایط خاص به مصاف هم رفتند 
و بزرگترین بازی تدارکاتی چند وقت اخیر 
را رقم زدند که این مســابقه با برد اسپانیا 
به پایان رســید.علاوه بر این مسابقات سال 
انتخابی قهرمانی اروپــا )۲۰۲۲- هلند( در 
حال برگزاری است و کشورهای مختلف این 
قاره در مرحله دوم انتخابی این رقابت ها به 
میدان رفتند.مقایسه این شرایط با وضعیت 
فوتسال ایران آن هم در سال سرنوشت ساز 
جام ملت ها و جام جهانی کمی نگران کننده 
به نظر می رسد. ایران مدافع عنوان قهرمانی 
فوتســال آسیا اســت و همچنین تیم سوم 
جــام جهانی دوره گذشــته در حال حاضر 
نه مســابقات لیگ برتر دارد و نه اردوهای 
ملی.هرچند نامشخص بودن زمان مسابقات 
قهرمانی آسیا برنامه ریزی را برای تیم ملی 
دشــوار کرده اســت اما سخت گیری ستاد 
مبارزه با کرونا برای شــروع مسابقات لیگ 
برتر هم می تواند چالش هایی را برای فوتسال 
کشورمان به همراه داشــته باشد. آثار این 
چالش ها در دو رقابت حساس پیش رو برای 

تیم ملی خودش را نمایان کند.

سیاوش علیمردانی  

تغییر تقویم به سود ایران

پایان ۵۰ سال خدمت صادقانه به فوتبال ایران

دومین نشســت اعضای کمیته فنی کنفدراسیون فوتبال آسیا در سال 
۲۰۲۰ روز دوشنبه به صورت مجازی برگزار شد و اعضا با برگزاری مسابقات 
لیــگ قهرمانان این قاره همانند اروپا موافقــت کردند.به علت نفوذ بالای 
کشورهای شرق آسیا، لیگ قهرمانان آسیا از سالیان گذشته تاکنون، مطابق 
با برنامه زمانی مسابقات باشگاهی این کشورها برگزار می شد. در واقع لیگ 
قهرمانان آســیا در حالی از اواخر بهمن یا اوایل اســفند شروع می شود که 
مسابقات باشگاهی در منطقه غرب آسیا در اواسط خود به سر می برد و از 
طرفی پایان لیگ قهرمانان همان فصل، به فصل آینده مسابقات باشگاهی در 
غرب آسیا موکول می شود. این اتفاق دقیقا خلاف چیزی است که در اروپا 
برگزار می شود.طرح تغییر زمان برگزاری لیگ قهرمانان آسیا و همزمانی با 

مسابقات اروپایی و غرب قاره آسیا، از سالیان گذشته در AFC بررسی می شود 
و در نهایت اخیرا در جلسه کمیته فنی این قاره، اعضا به طرح تغییر زمان 
مســابقات رای مثبت داده اند و حالا برای اجرایی شدن این طرح، نیازمند 
تایید کمیته بازاریابی و مسابقات  AFC است تا وضعیت درآمدزایی و امکان 
برگزاری این مسابقات بعد از اجرای طرح بررسی و در صورت امکان تایید 
شــود.مرتضی محصص، رییس کمیته فنی فدراسیون فوتبال در خصوص 
موضوعات مطرح شده در این نشست اخیر کمیته فنی AFC گفت: مباحث 
جلسه روز گذشته در شش بخش مختلف مطرح شده و مورد تبادل نظر قرار 
گرفت. اولین موضوع طرح تغییر زمان برگزاری لیگ قهرمانان باشگاه های 
آســیا بود که از طرف آقای کوزو تاشیما رییس کمیته فنی AFC پیشنهاد 

شد. من شخصا موافق این طرح بودم و تاکید کردم به نفع کشورهای مرکز 
و غرب اســت. خوشبختانه ســایر اعضای کمیته فنی کنفدراسیون به جز 
نماینده کره جنوبی همگی موافق این طرح بودند. با این وجود مقرر شــد 
کمیته های بازاریابی و مسابقات AFC در این مورد تصمیم گیری کنند که 
در صورت موافقت تقویم لیگ قهرمانان آســیا مشابه تقویم مسابقات لیگ 
در اروپا و غرب آســیا خواهد بود.در صورتی که طرح تغییر زمان برگزاری 
مســابقات ACL در آسیا تایید شود، از این پس لیگ قهرمانان از اوایل مهر 
در آسیا آغاز و در اواخر مسابقات باشگاهی در اردیبهشت یا خرداد به پایان 
خواهد رسید. این طرح کاملا همراه با لیگ برتر ایران و سایر لیگ های غرب 

آسیا و به سود تیم های این منطقه تمام می شود.

»محمود یاوری« پیشکســوت فوتبال ایران و اصفهان پس از ۵۰ ســال 
مربیگری در تیم های مختلف ایران، دارفانی را وداع گفت.

»محمود یاوری« پس از تحمل چندین روز مبارزه با بیماری در ۸۱ سالگی 
و در یکی از بیمارستان های شهر اصفهان درگذشت.

این مربی با اخلاق به عنوان یکی از قدیمی ترین پیشکسوتان فوتبال ایران 
و اصفهان شناخته می شد. سرهنگ یاوری کار مربیگری را از سال ۵۰ شروع 

کرد و کمتر فوتبالیستی در اصفهان پیدا می شود که شاگرد او نباشد.
این مربی با اخلاق در روز ۱۸ مهر سال ۱۳۱۸ در شهر اصفهان متولد شد و 
فوتبالش را نیز از باشگاه شاهین اصفهان شروع کرد. او سپس برای استخدام در 
نیروی انتظامی به پاس تهران رفته و فوتبالش را در این تیم ادامه داد.یاوری در 
زمینه مربیگری نیز سابقه حضور در تیم های سپاهان، ذوب آهن، فجرسپاسی، 
برق شــیراز، شاهین بوشهر، تراکتورسازی تبریز، ابومسلم مشهد، صبای قم، 
استقلال اهواز، پاس، استیل آذین، راه آهن و مس کرمان را در کارنامه خود دارد.

او همچنین در رده ملی در تیم جوانان و تیم ملی فوتبال ایران به عنوان 
سرمربی فعالیت داشته است.

در راســتای درگذشــت مرحوم یاوری با چند نفــر از هم دوره های این 
پیشکسوت بااخلاق گفت وگویی انجام دادیم که در زیر از حضورتان خواهد 
گذشت.»رسول کربکندی« بهترین عنوان برای یاوری را امیر کبیر فوتبال ایران 
دانست و گفت: او سال ها در فوتبال اصفهان و ایران فعالیت داشت و توانست 
بسیار اثرگذار باشد. یاوری آدم بزرگی بود و نبود او برای فوتبال دردناک است.

وی افزود: در روزهای گذشته، خانواده اش خبر از بهبودی او می دادند اما یاوری 
پس از ۵۰ روز درگیری با بیماری کرونا درگذشــت و قبول کردن این خبر 
ناخوشایند است. درگذشت محمود خان یاوری را به خانواده او و جامعه ورزش 

و فوتبال ایران و اصفهان تسلیت می گویم.»ناصر ابراهیمی« پیشکسوت فوتبال 
ایران نیز در این خصوص، گفت: برخی افراد در فوتبال ما تاریخ ساز بودند که 
یاوری یکی از آن ها است. اهالی ورزش باید به پیشکسوتان تا وقتی که زنده 
هستند، اهمیت بدهند. یاوری ها، پروین ها، پورحیدری ها، ابراهیمی ها و خیلی 
از پیشکسوتان دیگر تا وقتی که زنده هستند باید مورد توجه قرار بگیرند. نه 
از لحاظ مادی بلکه یادبودی گرفته شود و از آن ها تقدیر شود.وی افزود: یاوری 
۵۰ سال مربیگری کرد و برخلاف لقبش که به او سرهنگ یاوری می گفتند، 
اخلاق بسیار خوبی داشت. او مردم دار و بسیار مهربان بود. در تیم ملی فوتبال 

من سرمربی بودم و همکارم بود. شخصا به فدراسیون گفتم که دوست ندارم 
یاوری که سن بیشتر از من دارد، اسمش بعد از من بیاید.پیشکسوت فوتبال 
ایران ادامه داد: خاطرات بسیار خوبی از او دارم. لبخندهای معروفش که همیشه 
بر لب داشت به یادم هست. خبر از بیماری او نداشتم و با شنیدن این مساله 
بسیار ناراحت شدم. او خدمت ۵۰ ساله به فوتبال ایران داشت و از همینجا 
به خانواده او و مردم تسلیت می گویم.»حسین چرخابی« پیشکسوت فوتبال 
اصفهــان و هم دوره مرحوم یاوری در این خصوص، تصریح کرد: با یاوری در 
اصفهان هم محله بودم و افتخار این را داشــتم که در کنار او باشم. شناخت 
کاملی از مرحوم یاوری داشتم و به جد می گویم که او جزو پنج نفر اصلی تاریخ 
فوتبال اصفهان بوده است. محمود حریری و مرحوم یاوری جزو بنیان گذاران 
تیم فوتبال شاهین اصفهان که بعدها به سپاهان تغییر کرد، بودند.وی ادامه 
داد: او با اینکه بازیکن تیم شاهین بود اما به کمک چند نفر دیگر یک زمین 
آسفالت کوچک جلوی دفتر باشگاه درست کرده بودند و در همان جا تمرین 
می کردند. او سال های سال در تیم شاهین ماند و به تیم دیگری نرفت و بعد 
از گذشت چند سال به دلیل اینکه می خواست استخدام نیروی انتظامی شود 
به پاس تهران رفت. او هافبک تیم ملی و مهم ترین بازیکن تیم ملی ارتش بود 
و یاوری به عنوان یکی از بهترین شوت زن های تاریخ فوتبال ایران به حساب 
می آمد.پیشکسوت فوتبال اصفهان افزود: یاوری در مربیگری خود با دلالان 
ارتباطی نداشــت و از این طور ارتباطات متنفر بود. او بسیار خوش برخورد و 
مهربان بود و در فتبال اصفهان کسی نبوده که شاگرد او نباشد. صحبت های 
او برای اهلی فوتبال اصفهان بسیار مهم بود و همه به او احترام بسیار زیادی 
می گذاشتند.فوتبال اصفهان پدرش را از دست داده است و من به نوبه خودم 

به خانواده او و ورزش ایران و اصفهان تسلیت می گویم.

 بارسلونا بدون فاتی چه چیزی را از دست می دهد؟ 
مهاجم جوان اسپانیایی تاثیر زیادی روی نتایج بارسلونا در این فصل گذاشته است.

به گزارش آس، بارسلونا برای چهار ماه نمی تواند از حضور آنسو فاتی در ترکیبش 
بهره ببرد چون مینیسک پای چپ مهاجم ۱۸ ساله دوشنبه جراحی شد. آبی اناری 
ها تنها یک مهره شاداب و با اشتیاق را از دست ندادند بلکه آمار نشان می دهد نبود 
این بازیکن روی نتایج این تیم تاثیر خواهد گذاشت. برای رونالد کومان این فقدان 
به معنای یک حفره خواهد بود. کافی است تنها به بازی های رسمی بارسا در این 
فصل اشاره شود. فاتی در ۹ گل از ۲۴ گل تیم کاتالانی تاثیرگذار بوده است یعنی 
۳۷.۵ درصد. تنها لیونل مسی آمار بهتری از او دارد و در ۱۲ گل از ۲۴ گل شرکت 
داشت. البته ستاره آرژانتینی ۲۵۰ دقیقه بیشتر از مهاجم ۱۸ ساله بازی کرد و پنج 

گلش از نقطه پنالتی وارد دروازه حریفان شد.  
در هفته نخســت، فاتی دو گل برابر ویارئال به ثمر رســاند و  مسی با گلزنی از 
روی نقطه پنالتی نتیجه را ۳ بر صفر کرد. مهاجم اسپانیایی در ویگو، گل نخست 
تیمش را در پیروزی ۳ بر صفر بارسا به ثمر رساند. او مقابل رئال مادرید توانست 
گل مساوی را به نام خود ثبت کند. همچنین برابر رئال بتیس یک پنالتی گرفت 
که آنتوان گریزمان نتوانست آن را به گل تبدیل کند. فاتی در لیگ قهرمانان اروپا 
برابــر فرانتس واروش گلزنی کرد و یک پاس گل زیبا به فیلیپ کوتینیو داد. او در 
تورین تنها چند دقیقه فرصت بازی پیدا کرد و باعث شد برناردسکی یک پنالتی 
دهد و مسی نتیجه را ۲ بر صفر کند. مهاجم ۱۸ ساله هفته گذشته در دیدار برابر 

دیناموکیف با پاس خود موجب شد جرارد پیکه گلزنی کند. 
فاتی تنها در ۹ گل شرکت نداشته و تاثیرگذاری اش بیش از این بوده است. او 
اصولا در سمت چپ بازی می کند اما می تواند در پست های دیگر هم نقش آفرینی 
کند و موثر باشد. به احتمال فراوان جایگزین مهاجم اسپانیایی، پدری جوان خواهد 
بــود. بــا این حال هیچ کس نمی تواند مانند فاتی عمل کند که به دومین بازیکن 

تاثیرگذار تیمش تبدیل شده بود.

 افتخار می کنم که هدایت ایران را بر عهده دارم
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران با اعلام اینکه مفتخر است که هدایت ایران را بر 

عهده دارد ابراز امیدواری کرد که تیمش بوسنی را شکست دهد.
به گزارش SID، دراگان اسکوچیچ سرمربی تیم ملی فوتبال ایران پیش از دیدار 
دوستانه برابر بوسنی گفت: بوسنی را به خوبی می شناسم و از نقاط ضعف و قدرت 
این تیم آگاه هســتم. می خواهیم بوسنی را شکست دهیم و برنده از زمین خارج 
شویم. البته من برای بوسنی در بازی های بعدی اش آرزوی موفقیت می کنم ولی 
در بــازی پیش رو می خواهیم این تیم را شکســت دهیم. او در بخش دیگری از 
سخنان خود گفت: ایران و ژاپن از قدرت های برتر آسیا هستند و این موضوع در 
رده بندی فیفا نیز قابل مشاهده است. من افتخار می کنم هدایت تیم بزرگی چون 
ایران را بر عهده دارم و تمام تلاش خود را خواهم کرد تا این تیم را به اهداف خود 

برسانم و نتایج خوبی به دست بیاوریم.

 نحسی مارسلو
رئال مادرید با حضور مدافع برزیلی در ترکیب اغلب شکست می خورد.

به گزارش آس، شــبکه های اجتماعی و آمار نشان دادند که حضور مارسلو در 
ترکیب اصلی رئال مادرید برابر است با خطر شکست سفیدپوشان. از زمانی که زین 
الدیــن زیدان دوباره هدایت مادرید را بر عهده گرفته این تیم در لالیگا تنها ۹ بار 
مغلوب شده است. در تمام این شکست ها یک نکته مشابه وجود دارد که آن هم 

حضور مدافع برزیلی در ترکیب اصلی است. 
تیم زیدان بدون مارسلو در ۲۰ بازی پیروز شده و ۹ بار مساوی کرده است. زمانی 
که فرلان مندی در ترکیب قرار داشته سفیدپوشان ۱۷ پیروزی و شش تساوی را 

در ۲۳ بازی به دست آوردند. 
عملکرد مارسلو قابل بحث است. او برابر والنسیا که با شکست ۴ بر یک مادرید 
همراه شــد دومین پنالتی را به میزبان هدیه کرد. او بیشــترین اشتباه را در پاس 
داشت )۱۲( و بیش از همه توپ از دست داد )۲۳(. از طرفی مانند لوکا مودریچ ۱۰ 

سانتر داشت و بهترین بازیکن مادرید در توپ ربایی بود )۹(. 
مدافع برزیلی از مدت ها پیش از سطح اصلی خود فاصله گرفته است و به همین 
خاطر زیدان، مندی را ترجیح می دهد. در دوران سانتیاگو سولاری، مارسلو نیمکت 
نشــین بود و رگولیون در ترکیب قرار می گرفت. با بازگشت زیدان دوباره مدافع 
برزیلی جایگاه خود را پیدا کرد و در سه بازی پیاپی مادرید در لیگ قهرمانان اروپا 
نقشی کلیدی داشت. امضای قرارداد با مندی به معنای یک انتقال آرام در دفاع چپ 
بود. در این دو فصل زیدان به مندی ۲۳۰۴ دقیقه فرصت بازی داده و به مارســلو 
۱۶۵۹ دقیقه، یعنی بازیکن فرانسوی در ۵۳.۲ درصد و مارسلو در ۴۰ درصد بازی 

ها حضور داشته داشته اند. 
در بین دو فیفا دی مارسلو در چهار بازی از ابتدا به میدان رفت: کادیس، شاختار، 
اوئسکا و والنسیا. مادرید تنها توانست اوئسکا را شکست دهد و در سه بازی دیگر 
مغلوب شد. مندی در ال کلاسیکو و برابر مونشن گلادباخ و اینتر در میان ۱۱ نفر 

قرار گرفت و سفیدپوشان دو پیروزی و یک تساوی به دست آوردند.

 شک کردن به مسی احمقانه است
ســتاره ســابق بارسلونا به انتقادهای اخیر از مسی واکنش نشــان داد و آن را 

احمقانه دانست.
به گزارش elsport، مسی در فصل جاری نتوانسته است که آن بازیکن تاثیر گذار 
سابق باشد. ویدئویی که از مسی در دیدار برابر دیناموکیف منتشر شد انتقادهای را 
از این بازیکن به دنبال داشت و بعضی نوشتند که با توجه به اتفاقاتی که در تابستان 
افتاد مسی از ادامه حضورش در آبی اناری ها راضی نیست و همین باعث شده است 

تا انگیزه و روحیه لازم را نداشته باشد.
تیری آنری، همبازی سابق مسی در بارسلونا چنین چیزی را رد کرد. او گفت: 
شک کردن در توانایی های مسی احمقانه است. بعضی از نبود انگیزه در مسی سخن 

به میان می آورند. چنین چیزی واقعا من را ناراحت و آزرده می کند.
او ادامه داد: مسی استاد دادن پاس گل و بازیسازی است. او در گل زدن هم تبحر 
دارد. انتقادها از مســی را فراموش کنید و تا زمانی که او بازی می کند از دیدنش 
لذت ببرید. اگر تنها یک بازیکن وجود داشته باشد که نباید هیچ وقت از او انتقاد 
کرد آن مســی است. دست از انتقاد از مسی بردارید و چیزهای را که در او وجود 

ندارد به این بازیکن نسبت ندهید.

 ابراز نارضایتی دشان از وضعیت پوگبا در یونایتد
ســرمربی تیم ملی فوتبال فرانســه اعتراف کرد که وضعیت پوگبا در یونایتد 

خوب نیست.
به گزارش اکیپ، پل پوگبا در بازگشت دوباره به منچستر یونایتد نتوانسته انتظارات 
را برآورده کند. او در فصل جاری تنها در ۴ بازی در ترکیب اصلی منچستر یونایتد 
به میدان رفته و در لیگ قهرمانان اروپا هم یک بازی برای تیمش انجام داده است.

پوگبا در تابســتان مورد توجه رئال مادرید قرار گرفت اما سران یونایتد اجازه 
جدایی را به او ندادند.

دیدیه دشان، سرمربی تیم ملی فوتبال فرانسه درباره وضعیت پوگبا در منچستر 
یوتایتد گفت: پوگبا از وضعیت خود در منچســتر یونایتد نمی تواند راضی باشــد 
چــرا از نظر تعدد دقایق بازی و چه پســتی که در آن به بازی گرفته می شــود. 
 او روزهــای خوبــی را تجربه نمــی کند. از یک طرف آســیب دیدگی و از طرف

 دیگر هم ویروس کرونا باعث شــده تا این بازیکن فعلا از نظر روحی در وضعیت 
خوبی نباشد.
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مدیرآبفا قهجاورستان گفت: در ۳ ماهه دوم سال جاری ۱۰ فقره انشعاب غیر 
مجاز در منطقه قهجاورستان با کاربری باغ ویلا کشف شده است.

محمدرضا گل محمدی اعلام کرد: با شناسایی این تعداد انشعابات غیر مجاز، 
از هدر رفت ۵ هزار مترمکعب آب در ماه جلوگیری بعمل می آید.

وی با اشاره به کاهش هدر رفت آب در منطقه خاطرنشان ساخت: در نظر 
گرفته شــده هدر رفت آب در قهجاورستان و۲۰ روستای تحت پوشش آن به 
حداقل ممکن کاهش یابد و در این راستا از ابتدای سال جاری تاکنون ۵ کیلومتر 
اصلاح شــبکه های فرسوده آب، اصلاح ۱۱۵ فقره انشعاب آب و تعویض ۱۴۰ 

کنتور خراب در دستور کار قرار گرفت.
مدیر آبفا قهجاورســتان با بیان اینکه ۳هزار و ۲۳۰ فقره انشــعاب در شهر 
قهجاورستان به متقاضیان واگذار گردیده است عنوان کرد:۱۱ هزار نفر جمعیت 
شهری تحت پوشش آبفا قجاورستان است و ۱۲ هزار نفر جمعیت در ۲۰ روستا 

نیز از خدمات آبفا قهجاورستان بهره مند هستند.
گل محمدی ادامه داد: با واگذاری ۶ هزار و ۵۰ فقره انشعاب آب به روستاییان 
در منطقه قهجاورستان آنها نیز تحت پوشش طرح آبرسانی اصفهان بزرگ قرار 

گرفتند.
وی با اشــاره به آبرســانی به مجتمع روستایی هفت شویه اظهار داشت: به 
منظوررفع مشکل افت فشار آب به ۶ روستا در مجتمع هفت شویه، اجرای پروژه 

انتقال آب از خط قجاورستان به روستای جل مرز عملیاتی گردید .
مدیرآبفا قهجاورستان به اجرای تله متری در تاسیسات قهجاورستان پرداخت 
و بیان داشت: هم اکنون اجرای سیستم تله متری در ۱۶۰ کیلومتر شبکه توزیع 
و ۲ باب مخزن و ۵۰ کیلومتر خط انتقال در حال اجرا است تا با بهره مندی از 
این سیستم بتوان تاسیسات آبرسانی را به صورت آنلاین بررسی نمود و از این 

طریق خدمات بهتر و گسترده تری در اختیار مشترکین قرار داد.

اصفهان - محسن راعی- مدیرعامل 
شرکت گاز استان اصفهان با تاکید بر پدافند 
غیرعامل، از اقدامات ارزنده این شرکت در 
حوزه پایداری گاز طبیعی در سطح استان 

اصفهان خبر داد.
مهندس علوی مدیرعامل شــرکت گاز 
اســتان اصفهان در نشســتی که با حضور 
پدافند  عبدالرســول صفــری، مدیــرکل 
غیرعامل اســتانداری اصفهان، برگزار شد، 
پدافنــد غیرعامل این شــرکت را حفاظت 
از زیر ســاخت های حیاتــی گاز طبیعی 
توصیــف نمود وگفت: بــا توجه به اهمیت 
مراکز و تاسیســات مختلف مانند شــبکه 
های خطوط انتقال گاز طبیعی، تاسیسات 
شهری، ایستگاهها و ســایر تجهیزاتی که 
نقش حیاتی و اساســی دارند باید براساس 
آخریــن یافته های علمی و عملی برمبنای 
 ضوابــط اجرایــی پدافنــد غیرعامل مورد 

حفاظت قرار گیرند.
وی، افزود: توزیــع گاز طبیعی بصورت 
مســتمر و ایمن، مقوله بسیار مهمی است 

که به لحاظ حفظ امنیت انرژی مورد توجه 
مسئولان ارشد صنعت گاز کشور قرار دارد 
و در همین راستا در استان اصفهان که در 
کریدور مرکزی کشور واقع گردیده، اقدامات 
بسیار خوبی انجام شده که منجر به پایداری 
و ایمنــی توزیع گاز طبیعی با توجه به این 
مهم که  این سوخت استراتژیک می بایست 
به سایر نقاط کشور به صورت مستمر جریان 

داشته باشد.
مهندس علوی، بیان داشت: در شرکت 
گاز اســتان اصفهان در بخش های مختلف 
سازمان اعم از؛ حراست، فناوری و اطلاعات، 
اندازه گیری و توزیع گاز، پژوهش، مخابرات، 
واحــد HSE و روابــط عمومــی اقدامات 
 مطلوبــی در راســتای پدافندغیــر عامل،

  از ســال گذشــته تــا کنــون اجرایــی 
شده است.

مدیرعامل شــرکت گاز استان اصفهان، 
ایمن سازی حصار محوطه ادارات، نصب راه 
بنــد برای کنترل تردد مراجعین در ادارات 
مختلف، پیگیری نصب سیستم اعلام سرقت 

در ادارات، کنتــرل و رصد تصاویرتوســط 
دوربینهــای مداربســته ، برگــزاری انواع 
مانورهای آموزشی خرابکارانه و امنیتی در 
ادارات و ایســتگاهها، تست و بروز رسانی 
سیستم اطفای حریق اتوماتیک اتاق سرور، 
تشــکیل تیم تخصصی مقابله با شــرایط 
اضطراری سایبری، ایجاد ارتباط و برقراری 
شبکه داخلی بین کنتورها، فلوکامپیوترها 
و مرکــز مانیتورینگ جهــت اطمینان از 
پایداری توزیع گاز و محاسبات، بازنگری و 
بهینه سازی در روش تهیه نسخه پشتیبان و 
نگهداری از داده ها بصورت افلاین و آنلاین، 
برگزاری مانور جایگزینی سرور مانیتورینگ 
با سناریوی از دست رفتن سخت افزار سرور 
 و بازیابی اطلاعات از فایل های پشتیبان از

 اقدامات انجام شــده در حوزه پدافند غیر 
عامل عنوان کرد.

مهنــدس علوی، همچنیــن راه اندازی 
سرویس ارتباط بی سیم روی بستر شبکه 
اداره گازشهرســتان  پایلــوت در  بصورت 
شهرضا، توسعه سیستم بی سیم دیجیتال 

، بررسی و آماده سازی راه اندازی سیستم 
ویدئــو کنفرانس در کل اســتان، برقراری 
ارتباط تلفنی مخصوص مواقع بحران، موبایل 
ماهواره ای ثریا، بین مدیران بحران در اداره 
گاز مرکزی و سرپرســتان گروههای امداد 
در محل بحران یا مانور، ، استفاده از انرژی 
خورشیدی در ایستگاههای رله، برای رفع 
مشکل قطع برق را برخی دیگر از صدها اقدام 
 انجام شده در شــرکت گاز استان اصفهان 
در خصوص پدافند غیر عامل برشــمرد.در 
ادامه، عبدالرسول صفری، مدیرکل پدافند 
استانداری اصفهان، ضمن تشکر  غیرعامل 
از خدمات شرکت گاز استان اصفهان گفت: 
این شــرکت  جزء دســتگاه های اجرایی 
 اســت که کمتریــن میــزان نارضایتی را 

داشته است.
وی، با بیان اینکه پدافند غیرعامل مانند 
مصونیت ســازی بدن انســان است، گفت: 
پدافند غیرعامل یعنی دفاع در مقابل دشمن، 
 دفاع با همه داشــته ها در مقابل همه توان 
دشمن و صیانت از مردم در مقابل هر نوع 

تهدیدی که بخواهد امنیت و آرامش مردم 
را دچار خدشــه کند.صفری، ادامه داد: از 
این رو با تبییــن ابعاد مختلف این راهبرد 
اساســی، باید بر اهمیت فرهنگ ســازی و 
نهادینه شــدن پدافند غیرعامل در جامعه 
تاکید بیشتری صورت گیرد و برای توفیق 
در آن سیاست گذاری و برنامه ریزی منسجم 

تهیه شود.
مدیــرکل پدافند غیرعامل اســتانداری 
اصفهان، با اشاره به مهم ترین اهداف اجرای 
پدافنــد غیرعامل گفــت: مهم ترین هدف 
پدافند غیرعامل کاهش آســیب پذیری در 
شرایط اضطراری با اســتفاده از اقدام های 

فنی و مدیریتی است.
وی، با بیان اینکه باید زمینه آشــنایی 
بیشتر کارکنان در زمینه پدافند غیرعامل 
فراهم شود، تصریح کرد: با توجه به ضرورت 
و اهمیت موضوع، باید با همکاری واحدهای 
مربوطه نســبت به آموزش و فرهنگ سازی 
در حــوزه پدافند غیرعامل بیشــتر کار و 

تلاش شود.

پایداری و ایمنی توزیع گاز طبیعی در استان اصفهان

شناسایی ۱۰ فقره انشعاب آب غیر مجاز در قجاورستان اصفهان

مدرســه سه کلاسه روســتای بصیر آباد به همت شرکت خدمات اول 
مخابرات تاسیس و به بهره برداری رسید. 

مومنی :گلســتان-   به گفته روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان ، 
مدرسه سه کلاسه شهداء با همت شرکت خدمات اول مخابرات به عنوان خیر 
مدرسه ساز در روستای بصیر آباد از توابع شهرستان گمیشان تاسیس شد . 
در مراســم افتتاح این مدرسه که با حضور مهندس اسکندرحلال خور 
مدیرعامل و عضو هیئت مدیره شــرکت خدمات اول  ، مهندس غلامعلی 
شهمرادی مدیر مخابرات منطقه گلستان و جمعی از مسئولان شهرستان 
گمیشــان برگزار شد ، از کمک کارکنان شرکت خدمات اول مخابرات که 
بخشی از حقوق خود را صرف ساخت مدرسه در این روستا کردند تقدیر شد. 
همچنیــن مدیر مخابرات منطقه گلســتان با تاکید بــر اینکه ایفای 
نقــش مســئولیت اجتماعی در مخابــرات از جایگاه ویــژه ای برخوردار 

اســت و در راســتای آن برنامه ریزی های زیادی انجام می شــود گفت: 
ارتقاء ســطح آموزشــی و در دســتر س قرار گرفتن امکانات آموزشــی 
یکســان حق همه مردم اســت و روســتاییان نیز باید از این امکانات به 
بهترین وچه بهره مند شــوند از این رو در قبال این مســئله مســئولیت 
 اجتماعی بردوش همه می باشــد و شرکت خدمات اول نیز در این زمینه

 فعالیت های خوبی را انجام داده است که یک نمونه از آن ساخت مدرسه 
روســتای بصیر آباد می باشد که از مناطق ســیل زده در استان گلستان 

بوده است .
یاد آور می شود شرکت خدمات اول مخابرات در حال حاضر  مطابق با 
قراردادهای منعقد شــده با شرکت مخابرات ایران تامین نیروی انسانی در 
حوزه های مختلف از جمله مالی ، اداری ، امور مشترکین ، مرکز تماس ، 

حراست ، خودرو  و سایر رده ها را بر عهده دارد .

 مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه گفت: تاکنون ۲۹۱ 
هزار هکتار از اراضی استان زیر کشت گندم رفته است.

محمدسعید هوشیار با اشاره به برنامه۳۹۱ هزار هکتاری استان کرمانشاه 
برای کشــت گندم در سال زراعی جدید، گفت: تاکنون ۲۹۱ هزار هکتار از 
اراضی اســتان زیر کشــت گندم رفته که معادل ۷۴ درصد سهمیه ابلاغی 
است. هوشیار  افزود: امسال برای کشت ۲۹۸ هزار هکتار گندم دیم و  ۹۳ 
هزار هکتار گندم آبی در اســتان برنامه ریزی شــده که تاکنون ۲۴۵ هزار 
هکتار گندم دیم و ۴۵ هزار و ۸۰۰ گندم آبی در اســتان کشت شده است. 
مدیر زراعت ســازمان جهاد کشاورزی اســتان کرمانشاه در ادامه با اشاره به 
پیش بینی های هواشناســی مبنی بر کم بارش بودن پاییز امسال، گفت: 
این پیش بینی ها حاکی از این اســت که تا اواخر آبان بارندگی موثر و به 
اصطلاح محلی »پله«را نخواهیم داشت، لذا به گندمکاران آبی پیشنهاد می 

شــود هرچه زودتر اقدام به کشت کرده و بلافاصله بعد از کشت یک نوبت 
آبیاری داشته باشند.

وی با بیان اینکه کشــاورزان مناطق ســرد و معتدل باید هرچه سریعتر 
نسبت به کشت گندم اقدام کنند، گفت: کشت گندم در مناطق گرمسیر 
اســتان به تازگی شــروع شــده و تا پنجم آذر ادامه خواهد داشت.هوشیار 
ســپس از کشاورزان خواست تا حتما نســبت به بیمه کردن اراضی خود 
 اقــدام کنند، چــون در صورت بروز خســارت تنها مرجعــی که می تواند 
از کشــاورزان حمایت کند، بیمه است.مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی 
اســتان کرمانشــاه در ادامه  اشــاره ای هم به کمبود بــذر گندم دیم در 
اســتان داشت و گفت: امســال بیش از سالهای گذشــته گندم بذری در 
اســتان تولید شده، اما چون قیمت گندم گواهی شده در بازار خوب است 
کشــاورزان تمایل به استفاده از بذور گواهی شــده دارند و همین موضوع 

سبب شــده تا برای تامین بذر کشت دیم گندم کمبودهایی وجود داشته 
 باشد که با تدابیر اندیشیده شده این کمبودها ظرف چند روز آینده مرتفع 

خواهد شد.
هوشیار تصریح کرد: هم اکنون برای تامین گندم بذری کشت آبی هیچ 
کمبودی در استان نداریم.هوشیار ادامه داد: استان کرمانشاه جزو استانهای 
خوب کشــور از حیث تامین بذر است، به نحوی که امسال با وجودی که 
ســهمیه در نظرگرفته شده برای خرید گندم بذری از کشاورزان ۳۲ هزار و 
۴۷۷ تن برآورد می شد در نهایت ۳۸ هزار و ۷۵۹ تن گندم بذری از کشاورزان 

خریداری شد که ۱۹ درصد بیشتر از سهمیه است.
به گفته هوشیار اســتان کرمانشاه جزو استانهای خوب کشور در حوزه 
تولید گندم اســت، به طوری که در ســال زراعی گذشته پنجمین استان 

تولیدکننده گندم در کشور بودیم.

تاسیس و افتتاح مدرسه روستای بصیر آباد با کمک شرکت خدمات اول  مخابرات

مدیر زراعت استان:

۲۹۱هزار هکتار گندم در کرمانشاه شده است

 از کارمند برگزیده سطح دستگاهی در جشنواره شهید رجائی سال ۱۳9۸ استان گیلان
به گزارش روابط عمومی اداره کل پســت اســتان گیلان ، درحاشــیه جلســه تجزیه و تحلیل و بررسی 
توزیع امانت های دانه شــمار ، مهدی فخربین سبحانی مدیرکل پست استان به نمایندگی از وزیر ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعــات لوح تقدیر و هدیه ای به پاس خدمات ارزنده مســعود پیرخشــت مســجدی بعنوان 
 کارمند برگزیده ســطح دســتگاهی در جشنواره شهید رجائی سال ۱۳۹۸ اســتان گیلان به این کارشناس 

اداره کل اهدا گردید .
مهدی فخربین ســبحانی ، مدیرکل پســت اســتان گیلان در این جلســه به نکاتی در خصوص توزیع 
بموقع و جلوگیری از انباشت امانت های دانه شمار که به بخش خصوصی واگذار گردیده پرداخت و سپس 
کارشناسان حوزه فنی نیز پیشنهاداتی در خصوص توزیع به موقع مرسولات امانت دانه شمار و فضای کاری 

در اینخصوص پرداختند .
در حاشــیه این جلســه مدیرکل پست استان به نمایندگی ازمحمد جواد آذری جهرمی ، وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات لوح تقدیر و هدیه ای به پاس خدمات ارزنده مسعود پیرخشت مسجدی بعنوان کارمند برگزیده 
سطح دستگاهی در جشنواره شهید رجائی سال ۱۳۹۸ استان گیلان به این کارشناس اداره کل اهدا گردید .

مهدی فخربین سبحانی ضمن قدردانی از تلاشهای مسعود پیرخشت مسجدی ، ایشان را بعنوان کارمندی 
متعهد و پرتلاش با کوله باری از تجربه در حوزه های مختلف پســتی نام برد .در پایان مســعود پیرخشــت 
مسجدی ، ضمن تشکر از مقام عالی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و مدیرکل پست استان گیلان گفت : 
مشارکت همه همکاران پست استان در حوزه های مختلف در خصوص ارزیابی دستگاههای اجرایی باعث شد 
که بنده بعنوان کارمند برگزیده انتخاب شده ام و این تقدیر با همکاری دیگر همکارانم شکل گرفته است .

 نیمی از جمعیت گیلان تحت پوشش بیمه سلامت هستند
جمشید محمدی: گیلان ۲ هزار و ۷۸۶ بیمار خاص دارد که بیمه سلامت هزینه درمانی آنها را بصورت رایگان پرداخت 

میکند.
در ۶ ماه نخست امسال بیش از ۲۲میلیارد تومان برای درمان بیماران خاص پرداخت شده است.

توانستیم بیش از ۲۲۲ میلیارد تومان از مطالبات شرکای کاری خود در بخش های خصوصی و دولتی را پرداخت کنیم 
و امروز در پرداخت مطالبات طرف های قرارداد به روز هستیم.

گیلان در طرح نسخه نویسی الکترونیکی جزو ۵ استان نخست کشوراست.
هر بیمار کرونایی حدود ۵ میلیون تومان هزینه دارد که ۴ میلیون تومان از هزینه ها را بیمه ها پرداخت می کند.

  پیگیری پروژه های عمرانی آب منطقه ای گیلان
نشست مدیران ارشد گیلان و شهرستان رشت با دکتر نوبخت در خصوص تأمین اعتبارات لازم جهت اجرای پروژه های 

زیربنایی استان در محل دفتر معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه بودجه کشور برگزار شد .  
به گزارش روابط عمومی شرکت آب منطقه ای گیلان؛ مهندس وحید خرّمی مدیر عامل شرکت آب منطقه ای گیلان 
پس از دیدار با دکتر نوبخت معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور از پیگیری پروژه های عمرانی در 

حیطه وظایف آب منطقه ای گیلان خبر داد.
این نشست با حضور ، دکتر زارع استاندار گیلان، مهندس کوچکی نژاد نماینده شهرستان رشت، دکتر محمدی رئیس 
سازمان برنامه و بودجه استان گیلان، مهندس خرمی مدیر عامل شرکت آب منطقه ای گیلان، مهندس فتح اللهی فرماندار 

شهرستان رشت، مهندس احمدی شهردار رشت  در دفتر رئیس سازمان برنامه و  بودجه کشور برگزار شد.

 آب چشمه »بل« وارد مدار شهر نودشه شد
 مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه از وارد مدار شدن آب 

چشــمه بل برای تامین آب شهر نودشه خبر داد.
علیرضا کاکاوند ، با بیان اینکه طرح آبرســانی از چشــمه بل به شــهر 
نودشــه از سال ۱۳۸۹ با اعتبار ۵۰ میلیارد ریال کلید خورد و سال ۱۳۹۱ به 
بهره برداری رســید، افزود: در آن زمان به دلیل اختلاف ارتفاع ۹۸۰ متری که 
بین چشــمه بل و شهر نودشه وجود داشــت، پنج ایستگاه پمپاژ برای این 

طرح آبرسانی در نظر گرفته شد.
وی ادامه داد: همچنین برای این طرح آبرســانی ۱۶ کیلومتر خط انتقال 

نیز احداث شــد و چشمه بل به کمک تامین آب شهر نودشه آمد.
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب اســتان کرمانشــاه با بیــان اینکه 
ســال ۱۳۹۷ بخشــی از تاسیســات ایســتگاه های پمپــاژ بــه ســرقت 
 رفــت و همچنیــن در جاده مســیر ایســتگاه ها نیز ریزش کــوه رخ داد،

 یادآور شد: مجموع این عوامل باعث شد این طرح آبرسانی به دلیل مشکلات 
ایجاد شده در ایستگاه های پمپاژ برای مدت حدود دو سال از مدار خارج شود.

کاکاوند از آغاز عملیات ترمیم و راه اندازی این خط انتقال از چندی قبل 
خبر داد که باعث شد دوباره آبرسانی از چشمه بل به شهر نودشه وارد مدار 
شود.وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر در قالب این طرح آبرسانی، حدود ۴۰ 
لیتر در ثانیه آب برای تامین نیاز حدود ۱۷۰۰ مشترک شهر نودشه وارد مدار 
می شود.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه اضافه کرد: در نبود 
چشمه بل، از چشمه قدیمی شهر نودشه برای تامین آب مشترکین استفاده 
می شد که در فصول گرم و پرمصرف جوابگوی نیاز مردم نبود و اکنون با وارد 
مدار شــدن این طرح انتقال آب، دیگر مشکلی برای فصول گرم وجود ندارد.

کاکاوند تنها مشکل کنونی که در این طرح وجود دارد را ریزش قابل توجه 
کوه در مسیر ایستگاه های چهار و پنج پمپاژ آب دانست و عنوان کرد: مقرر 
شد با همکاری فرمانداری این مسیر بازگشایی شود تا بتوانیم مدیریت بهتری 

بر ایستگاه های پمپاژ داشته باشیم.

 رزمایش آماده بکاری مولدهای تامین برق اضطراری در استان 
گلستان برگزار شد

مومنی :گلســتان -  به گزارش روابط عمومی شــرکت توزیع نیروی برق 
اســتان گلســتان همزمان با هفته پدافند غیر عامل ، رزمایش کنترل آماده 
بکاری مولدهای تامین برق اضطراری در ســطح  استان با حضور مدیرعامل 
شــرکت توزیع نیروی برق گلســتان ،مدیران مدیریت بحــران و پدافند غیر 
عامل استانداری ، معاونین و مدیران ستادی شرکت توزیع نیروی برق استان 

برگزار شد.
طی این رزمایش که بصورت سراســری در کل کشــور برگزار شــد، برق 
برخــی از مراکز حســاس اســتان بدون اطــلاع قبلی توســط اکیپ های 
عملیاتی شــرکت توزیع برق قطع وبلافاصله مولدهای تامین برق اضطراری 
)دیــزل ژنراتورهــا( وارد مدار گردید و مــورد ارزیابی قــرار گرفت.مهندس 
علی اکبرنصیری مدیرعامل این شــرکت با اشــاره بــه ارزیابی مطلوب این 
رزمایــش گفــت : در زمینه ارتقاءتاب آوری و پایداری زیر ســاخت های برق 
رســانی در شــرایط خاص و امنیت ســایبری نیز اقدامات بســیار خوبی 
 انجام شــده اســت.   گفتنی اســت این رزمایش تمرینی بــرای رویارویی

 با حوادث واقعی و افزایش میزان تاب آوری مراکز حیاتی و حســاس استان 
می باشد.

 پارک و علم فنــاوری گیلان آماده پذیرش ســرمایه گذاران 
استارتاپی است

علــی باســتی: ظرفیت  و پتانســیل های گیــلان در حوزه اســتارتاپ 
و دورکاری مطلــوب اســت و بــرای ارتقــای ایــن مجموعه هــا می تــوان 
 از ظرفیــت منطقــه آزاد انزلــی، راه آهــن و ارتبــاط بــا ســایر کشــورها 

استفاده کرد.
امروز صندوق پژوهش و فناوری گیلان دارای خط ویژه اعتباری با ظرفیت 
اعتباری بیش از ۷۰ میلیارد تومان اســت، این صندوق یکی از صندوق های 
فعال در حوزه پرداخت وام کرونا نیز بوده و به  واســطه آن مردم توانســتند 

بیشــتر در خانه بمانند و کارهای خود را به صورت اینترنتی انجام دهند.
 

 تقدیر از صاحبخانه خوب توسط مدیر کل راه و شهرسازی گیلان 
  مدیرکل راه و شهرسازي گیلان ازآقای حسین یحیی پور ساکن شهرستان 
لنگرودکــه در پویش مردمي معرفي صاحــب خانه خوب معرفي و منتخب 

شده بودند، تقدیرکرد.
بــه گــزارش اداره ارتباطــات واطــلاع رســانی راه وشهرســازی گیلان، 
مــاکان پــدرام مدیــرکل راه وشهرســازی گیــلان در مراســم تقدیــر از 
صاحبخانــه خوب اســتان که در پویش مردمي معرفــي صاحبخانه خوب، 
معرفــي شــده بودند،گفت: پویش مردمــي صاحبخانه خوب از ســال ۹۸ 
 توســط شــبکه ســوم ســیما با هدف تشــویق صاحب خانه ها به درک
 شرایط اقتصادي مستاجرین و حمایت از اقشار ضعیف فاقد مسکن برگزار شد.

وي افزود: با عنایت به مشــارکت گســترده مردم فهیــم ایران، وزارت راه 
و شهرســازي هم در این راســتا تصمیم به حمایت از این پویش گرفت تا 
ازصاحبخانه هاي خوب تقدیرکرده و به شــکل نمادین ازصاحبخانه هایي که 
در شــرایط کنونی با مســتعجرین نهایت همکاری داشــته اند و به کمپین 
صاحبخانه خوب پیوســتند تقدیر و جوایزی به آنها اهدا و از کار ارزشــمند 

آنها سپاسگزاری کند.
برهمین اساس درکشور تعداد ۱۱۰ نفراز مالکان که توسط مستاجران آنها 
در این پویش به عنوان صاحب خانه خوب معرفي شدند، به قید قرعه براي 
تقدیر انتخاب شدند که تعدادي از این افراد در برنامه زنده تلویزیوني توسط 
وزیر محترم راه و شهرســازي مورد تقدیر قرار گرفتند و در استان گیلان هم 
صبح امروز به شــکل نمادین از یک صاحب خانه خوب که در این کمپین 

توســط مردم معرفي و در قرعه کشي انتخاب شدند، تقدیر به عمل آمد.

 ۴۶ هزار تقاضای مسکن در قم وجود دارد
نصب و راه اندازی ۷ دســتگاه فلومتر اولتراسونیک در تاسیسات آبرسانی 

گیلان 
به منظور کنترل، مدیریت و توزیع مناســب آب شرب، ۷ دستگاه فلومتر 
اولتراســونیک به همراه دســتگاه انتقال دیتا در آبان ماه ســال جاری در 

تاسیسات آبرسانی گیلان نصب و راه اندازی شد.
به گزارش دفتر روابط عمومي و آموزش همگاني شــرکت آب و فاضلاب 
استان گیلان؛ معاون بهره برداری و توسعه آب این شرکت گفت: این دستگاه 
ها در شهرستان های رشت، صومعه سرا، لاهیجان و لنگرود راه اندازی شدند.

مازیــار غلامپــور معــاون بهره بــرداری و توســعه آب آبفــای گیلان 
افــزود: بــا نصب این دســتگاه ها امکان پایــش آنلاین خطــوط انتقال و 
 منابــع تولید مــورد نظر در این شهرســتان هــا امکان پذیر شــد و دبی

 لحظه ای، متوســط و تجمعی این خطوط در مرکز تله متری اســتان قابل 
رهگیری است.

وی گفــت: نصــب ایــن فلومترهــا در بهبــود مدیریــت منابــع آبی، 
 توزیــع مناســب آب، کنتــرل آب بــدون درآمــد و هدر رفــت آب نقش

 بسزایی دارد.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاک 7  
 | کد پستی ۱۵۶۶7-۶۵۳۵۱
 |  تلفن و  نمابر : ۶2۸۰۱ -    ۰2۱

   | سازمان آگهي ها: ۸۸۳27299
 | چاپ :نگار نقش 
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معیشت مردم تحت تاثیر گرانی دلار و سکه 

 استفاده از فناوری نانو برای ازدیاد برداشت از مخازن گاز 
محققان با استفاده از فناوری  نانو سیالات هوشمندی ساختند که به ازدیاد 
برداشت از مخازن گاز کمک شایانی می کند. این فناوری قرار است درسال 

۲۰۲۱ به صورت آزمایشی در دریای شمال استفاده شود. 
دانشمندان در دانشگاه آبردین در حال توسعه روش تولید جدیدی هستند 

که می تواند قواعد بازی را در استخراج گاز از دریای شمال تغییر دهد.
محققانی از این دانشگاه در حال بررسی بهره گیری از پتانسیل های فناوری  
نانو به منظور بهبود بهره وری تولید گاز از چاه  هســتند. این پروژه توســط 
مرکز فناوری نفت و گاز مستقر در آبردین و همچنین شرکاء صنعتی نظیر 

شلومبرگر، کریسور و چامپیون ایکس پشتیبانی می شود.
هدف از این تحقیق، تولید ســیالات هوشــمند است که در آن از ذرات 
بسیار کوچک استفاده شده است. این سیالات هوشمند به گونه ای برنامه ریزی 
شــده اند که می توانند برای بهبود چشــمگیر عملکرد کف در استخراج از 

مخازن استفاده شود.
امین شریفی یکی از دانشمندان این طرح می گوید: چالش هایی در رابطه 
با تولید گاز از مخازن وجود دارد که در آن ها فشار مخزن کم بوده و تولید 
گاز با اســتفاده از فناوری های فعلی غیراقتصادی اســت. ما از سال ۲۰۱۸ 
با شــرکت های نفت و گاز در حال بحث در مورد این مسائل بودیم و براین 
اساس تحقیقات بنیادینی تعریف شد که در نهایت از فناوری نانو برای تولید 
سیالات هوشمند استفاده کردیم که می تواند به رفع این چالش کمک کند.

وی می افزاید: طی ۱۵ ماه آتی روی اثبات کارایی این فناوری کار می کنیم 
که درصورت موفقیت، در سال ۲۰۲۱ به صورت آزمایشی در دریای شمال از 
آن استفاده خواهیم کرد. روزبه رفعتی از دیگر محققان این پروژه می گوید: 
پتانســیل این فناوری بسیار بالا اســت، با پیشرفت های چشمگیر در تولید 
ســالانه در هر چاه گاز، پیش بینی می شود که نه تنها از طریق صرفه جویی 
عملیاتی سود اقتصادی به همراه خواهد داشت، بلکه در مقایسه با فناوری های 

فعلی یک راه حل زیست سازگار است.
کریگ هاچ از محققان این پروژه نیز بیان می کند: توســعه فناوری نانو 
برای بهبود عملکرد کف به عنوان یک روش بالابر مصنوعی، دارای پتانسیل 

بالایی برای افزایش بازدهی میدان های گازی با فشار کم است.

 شــارژر مغناطیســی MagSafe برای آیفون  های جدید اپل 
معرفی شد 

اپل در جریان مراسم خود که دقایقی پیش تمام شد، شارژر MagSafe را 
به عنوان یک پد شارژ مغناطیسی برای آیفون های جدید خود رونمایی کرد. 
اپل دقایقی پیش طی مراسم خود که اختصاص به رونمایی از آیفون های 
 MagSafe جدید این کمپانی داشت، شارژر مغناطیسی جدید خود را با عنوان
رونمایی کرد. پیش از این شــارژر MagSafe به عنوان شارژر مک بوک های 
اپــل به همراه این گجت ها دراختیار خریداران قرار می گرفت. اپل با معرفی 
مک بوک های جدید در ســال ۲۰۱۶، شارژرهای سری  MagSafe را از زده 

خارج کرد و از درگاه USB-C به عنوان پورت شارژ استفاده کرد. 
ســاختار شــارژر MagSafe برای مک بوک های اپل به گونه ای بود که در 
صورت کشیده شــدن سیم، کابل به راحتی از بدنه ی لپ تاپ جدا می شد و 
در اینصورت آســیبی به درگاه یا کابل شارژر وارد نمی شد. البته محصولات 
سری MagSafe را نمی توان محدود به شارژر خواند؛ از جمله ی این محصولات 
جانبی باید به کیف مغناطیسی برای کارت های بانکی اشاره کرد که به صورت 
مغناطیســی به پشت مک بوک می چسبد. همچنین باید به قاب مخصوصی 
اشاره کرد که تمام سطح نمایشگر و پشت گوشی را پوشش می دهد و فقط 

می توان ازطریق یک شیار، ساعت را مشاهده کرد. 
شارژر MagSafe برای آیفون های سری ۱۲ اپل ازطریق اتصال درگاه این 
گوشی های هوشمند را شارژ نمی کنند، بلکه به عنوان یک شارژر مغناطیسی 
ایفای نقش می کند که به راحتی در زمان اتصال به پشت گوشی وصل شده 
و می تواند آیفون را شــارژ کند. براســاس اطلاعات ارائه شده، شرکت های 
 ،MagSafe سازنده ی لوازم جانبی نیز قادر خواهند بود تا با استفاده از ظرفیت
لوازم جانبی را برای گوشــی های آیفون ها راهی بازار کنند. بلکین به عنوان 
یکی از شــناخته شــده ترین تولیدکنندگان لوازم جانبی اعلام کرده که در 

آینده ی نزدیک لوازم جانبی این سری را راهی بازار خواهد کرد. 
 MageSafe Duo در قالب دو شــارژر ۱۵ واتــی MagSafe شــارژرهای
 MagSafe iPhone برای شــارژ ساعت اپل واچ و آیفون ها و شارژر Charger
برای شــارژ بی سیم آیفون راهی بازار خواهد شــد. براساس اطلاعات ارائه 
شــده، شارژر بی سیم MageSafe iPhone با برچسب قیمت ۳۹.۹۹ دلاری 

راهی بازار خواهد شد. 

 کیفیت دوربین هواوی میت ۴۰ چقدر است؟ 
یکی از مدیران هواوی تصویری گرفته شده با دوربین گوشی میت ۴۰ را 

منتشر کرد؛ تصویری که کیفیت درخورتوجهی دارد.
هواوی قصد دارد میت ۴۰ را در ۱ آبان معرفی کند. این گوشی هوشمندی 
به نظر می رسد دوربین باکیفیتی داشته باشد. امروز اولین تصویری ثبت شده 
با دوربین این تلفن همراه هوشــمند منتشر شد. درواقع، هواوی از دوربین 

به عنوان یکی از ویژگی های مهم میت ۴۰ نام  برده است.
تصویری گرفته شــده با میت ۴۰ را رئیس بخش موبایل این شرکت در 
شبکه ی اجتماعی ویبو منتشر شده است. در این تصویر، عکس کامل ماه در 
روز روشن را مشاهده می کنید. چیزی که این عکس را شگفت انگیز می کند، 

میزان جزئیات بسیار زیاد سطح ماه است.
هواوی یکی از اولین شرکت هایی است که عکاسی از سطح ماه را به روندی 
بسیار مهم برای دوربین گوشی  های موبایل تبدیل کرده و با این کار قدرت 
بزرگ نمایی گوشی های خود را نشان می دهد. این شرکت همیشه سعی کرده 
است کیفیت دوربین گوشی های خود را افزایش دهد و حالا به  نظر می رسد 

که با میت ۴۰ هم دقیقا همین کار را انجام داده است.
گفته شده است که دوربین اصلی میت ۴۰ حسگر ۵۰ مگاپیکسلی دارد 
 Full که می تواند در حالت آهسته با سرعت ۷۶۸۰ فریم بر ثانیه و با کیفیت

HD فیلم برداری کند.
براساس شایعات، گوشی میت ۴۰ به تعداد انبوه تولید نمی شود که دلیل 
آن هم تولیدنشــدن تراشه های زیاد این شــرکت بعد از تحریم های آمریکا 
اســت. به احتمال زیاد میت ۴۰ و میت ۴۰ پرو آخرین گوشی های هواوی با 

تراشه Kirin خواهند بود.

 مایکروســافت برای مختل کردن بات نت تریک بات اقدام 
کرده است 

مایکروسافت در بیانیه ای گفت به همراه شماری از شرکای تجاری خود، 
تلاش کرده با ایجاد اختلال در تریک بات، احتمال دخالت روسیه در انتخابات 

آمریکا را کاهش دهد.
دولــت ایالات متحده  در ماه های اخیر با نزدیک شــدن به آغاز انتخابات 
 )Trickbot( ریاست جمهوری به شدت تلاش کرده تا فعالیت بات نت تریک بات
را مختل کند؛ با این حال به نظر می رسد که به غیر از دولت آمریکا، برخی از 
شرکت های بزرگ نیز در حال تلاش در همین زمینه هستند. مایکروسافت  
با انتشار بیانیه ای مطبوعاتی گفت به همراه چندین شریک تجاری خود شامل 
ESET ،Black Lotus Labs ،NTT ،Symantec و FS-ISAC اقداماتــی بــرای 

اختلال ایجادکردن در فعالیت تریک بات انجام داده است.
مایکروسافت دســتوری از دادگاه دریافت کرد و »اقداماتی فنی« انجام 
داد تا نگذارد که بات نتِ تریک باک فعالیت های خراب کارانه ی جدید انجام 
دهد یا بدافزارهای غیرفعال را فعال کند. مجوزی که مایکروسافت از دادگاه 
آمریــکا دریافت کرد، به این شــرکت امــکان داد آدرس های IP مربوط  به 
ســرور C&C )فرماندهی و کنترل( تریک بات را غیرفعال کند، خدمت دهی 
به اپراتورهای تریک بات را به حالت تعلیق دربیاورد و محتواهای موجود در 
سرور را دوراز دســترس کند و نگذارد که اپراتورهای تریک بات سرورهای 

جدیدی را بخرد یا اجازه کنند.
علاوه براین، مایکروسافت ادعاهایی درباره ی نقض قوانین کپی رایت علیه 
تریک بات مطرح کرد. مایکروسافت می گوید تریک بات از کد نوشته شده ی 
این شــرکت بــرای انجام فعالیت های خراب کارانه اســتفاده کرده اســت. 
مایکروسافت در درجه ی اول نگران است که اپراتورهای تریک بات با استفاده 
از باج افزارهای مرتبط  به این بات نت با هدف ایجاد مشــکل برای انتخابات 

قریب الوقوع آمریکا تلاش کنند.
هکرها ازلحاظ تئوری با اســتفاده از تریک بات می توانند سیستم هایی را 
قفل کنند که حاوی فهرست رأی دهندگان یا گزارش های اولیه  ی مربوط به 
انتخابات هستند. مایکروسافت همچنین می گوید افراد سودجو ممکن است 
سراغ حســاب های بانکی بروند و مؤسسه های مهم را ازطریق باج افزارهایی 
مثل Ryuk تهدید کنند؛ بااین حال اقدامات مایکروسافت و شرکای تجاری اش 
می تواند از این اتفاقات جلوگیری کند. گفته می شود باج افزار Ryuk به مرگ 
یک بیمار در بیمارستانی آلمانی منجر شده است. همچنین، برخی گزارش ها 
می گویند هکرها پیش تر از این باج افزار Ryuk برای حمله به زیرساخت های 

شهری و حتی روزنامه ها استفاده کرده اند. 
از قرار معلوم، اقداماتی که مایکروســافت و شرکایش انجام می دهند، با 
دولت آمریکا هماهنگ نشــده اند. مقام هایی از دولت آمریکا که نخواسته اند 
نامشان فاش شود، در گفت و گو با رسانه ی معتبر نیویورک تایمز اعلام کردند 
فرماندهی ســایبری ایالات متحده ی آمریکا از اواخر سپتامبر ۲۰۲۰ )اوایل 
مهر ۱۳۹۹( به صورت مستقل فرایند هک کردن سرورهای تریک بات را آغاز 
کرده است. نیویورک تایمز می گوید مایکروسافت پس از اینکه اقدامات خود 

را آغاز کرد، متوجه این موضوع شد.
 در عملیاتــی که فرماندهی ســایبری ایالات متحده و مایکروســافت با 
شرکایش انجام دادند، هدف اصلی این بود که جلو حملات سایبری روسیه 
در لحظات حیاتی انتخابات گرفته شود. دقیقا مشخص نیست که آیا روسیه 
از تریک بات برای ایجاد پویشــی به منظور تزریق بدافزار به سیســتم های 
دولتی آمریکا استفاده کرده است یا خیر؛ بااین حال دولت آمریکا می خواهد 
هرگونه احتمال حمله ی ســایبری روســیه را خنثی کند یا به کمترین حد 

ممکن برساند.
 انگیزه ی مایکروسافت و دولت آمریکا از مختل کردن عملکرد تریک بات 
مهم نیســت؛ بلکه آنچه اهمیت دارد، این است که در ماه های اخیر ضربات 
ســختی به تریک بات وارد شده است. تریک بات اصلی ترین روش استفاده 
از باج افزارهایی مثل Ryuk محســوب می شود. بدون تریک بات و مجرمان 
ســایبری و هکرهای حمایت شده ی دولت های مختلف باید سراغ پیداکردن 
بات نت هــای جایگزین بروند. گرچه اقدامات مایکروســافت و دولت آمریکا 
قرار نیســت دائمی باشــد،  می تواند از دخالت در انتخابات پیش  رو وســط 

سودجویان جلوگیری کند.

 کارل پی، هم بنیان گذار وان پلاس، این شرکت را ترک کرد  
گفته می شود هم بنیان گذار وان پلاس قصد دارد کسب وکار جدیدی راه 
بیندازد. به نظر می رســد کارل پی، هم بنیان گذار تولیدکننده ی گوشی های 
هوشــمند وان پلاس، این شرکت را ترک کرده است. براساس تصویری که 
JonSigur، یکی از کاربران سایت ردیت، فاش کرده است، نام پی در فهرست 
اســامی تیم این شرکت چینی دیده نمی شــود که نشان می دهد او از این 

سِمَت کناره گیری کرده یا برکنار شده است. 
به گــزارش تکِ  کرانچ، دو منبع آگاه این خبر را تأیید کرده اند. در ســال 
۲۰۱۲، کارل پی ازطریق شــبکه ی اجتماعی با پیت لاو تماس گرفت و در 
ســال ۲۰۱۳، شــرکت وان پلاس را با همکاری یکدیگر تأسیس کردند تا 
گوشــی هایی که از نظر مشــخصات در حد گوشی های برتر بازار هستند، با 

قیمت کمتر از گوشی های سامسونگ و اپل تولید و عرضه کنند. 
در این ســال ها، پی نقش مهمی در طراحی گوشــی های هوشمند این 
سازمان ایفا کرد؛ ازجمله وان پلاس نورد که بزرگ ترین موفقیت وان پلاس 

تاکنون به شمار می رود
. کارل پــی حتی در خارج از دفتر مرکزی وان پلاس در شــنزن چین، 
جایگاه مهمی در شــرکت داشت و در کنفرانس های تجاری شرکت  می کرد 
و با مشــتریان وفادار در تعامل بود و با رســانه ها مصاحبه می کرد. او پیش 
از جداشــدن از شرکتش، مدیر بخش تولید گوشــی های نورد بود و گفته 
می شــود اکنون امیلی دای جانشین او شده است. وان پلاس نورد به عنوان 
گوشی میان رده، اوایل تابستان سال جاری رونمایی شد. پی استراتژی های 
مختلفــی بازاریابی برای فروش و پیشــرفت محصولات وان پلاس در پیش 
گرفت. در سال های ۲۰۱۴ و ۲۰۱۵، وان پلاس گوشی هایش را با روش های 
متفاوتی مانند دعوتنامه و ســایر روش های هوشمندانه ی بازاریابی فروخت؛ 
ازجمله اینکه افراد برای خرید گوشی های وان پلاس باید گوشی  قبلی شان 
را از بین می بردند. پی که در ۲۵ ســالگی این اســتارتاپ را به همراه پیت 
لاو را ه انــدازی کرده بود. اکنون، وان پلاس به یکی از تولیدکنندگان موفق 
گوشی های هوشمند پرمیوم در بازار هند و چند بازار دیگر تبدیل شده است.

اپل  چند هفته پیش با انتشار بیانیه ای مطبوعاتی اعلام کرد رویدادی جدید 
با شــعار Hi, Speed در تاریخ ۲۲ مهرماه برگزار می کند. رویداد پراهمیت اپل 
ســرانجام برگزار شد و این شرکت محصولات جدیدی معرفی کرد. در ابتدای 
مراسم اپل شاهد معرفی نســل جدید اسپیکرهای هوشمند سری هوم  پاد با 
نام هوم پاد مینی )HomePod Mini( بودیم. هوم پاد مینی که ۹۹ دلار قیمت 
دارد از کیفیت ســاخت خوبی بهره مند اســت. طراحی ظاهری و قابلیت های 
ارائه شده توسط هوم پاد مینی با مدل پیشین هوم پاد برخی تفاوت ها دارد. 

هوم پاد مینی به حدی کوچک اســت که می توانید آن را به سادگی در هر 
جایی که خواستید قرار دهید. هوم پاد مینی مجهز به درایور اصلی و دو رادیاتور 
پسیو است. این اسپیکر هوشمند که صدا را به صورت ۳۶۰ درجه پخش می کند 
مجهز به تراشــه ی S۵ است. اپل گفت هوم پاد مینی از AirPlay ۲ پشتیبانی 
می  کند. هوم پاد مینی ۲ فناوری فوق پهن  باند )Ultra-Wide Band( دارد. دیگر 
دســتگاه های اپل به لطف فناوری فوق پهن باند می توانند به سادگی با هوم پاد 
مینی ارتباط برقرار کنند. این اسپیکر همچنین از تراشه ی U۱ استفاده می کند.

در ادامه ی مراســم اپل، نوبت به آیفون ها رسید. تیم کوک، مدیرعامل اپل، 
روی صحنه حاضر شــد تا توضیحاتی کلی درباره ی گوشــی های سری آیفون  
ارائه دهد. نخستین گوشی معرفی شده توسط اپل در مراسم امشب، آیفون ۱۲ 
بود. آیفون ۱۲ که دنباله ی مستقیم آیفون ۱۱ محسوب می شود،  برخلاف این 
گوشی نمایشــگر OLED دارد. اپل از نمایشگر OLED آیفون ۱۲ که نسخه ای 
سفارشــی محسوب می شود با نام Super Retina XDR یاد می کند. آیفون ۱۲ 
اپل همچون دیگر گوشی های این خانواده مجهز به فناوری ۵G است و با قیمت 
پایه ی ۷۹۹ دلار در بازار عرضه خواهد شــد. دومین گوشی جدید اپل آیفون 

۱۲ مینی )Mini ۱۲ Apple iPhone( نام دارد که از نمایشگر ۵/۴ اینچ استفاده 
می کند. آیفون ۱۲ مینی همچون مدل معمولی آیفون ۱۲ دارای دوربین دوگانه 
در پنل پشتی است. دوربین دوگانه ی دو گوشی موردبحث از یک دوربین عریض 
۱۲ مگاپیکسلی و یک دوربین فوق عریض ۱۲ مگاپیکسلی تشکیل شده است. 
آیفون ۱۲ مینی همچون دیگر گوشی های سری آیفون ۱۲ سیستم مغناطیسی 
مگ ســیف برای اتصال به لوازم جانبی جدید این شرکت شامل شارژر بی سیم 

و قاب دارد. آیفون ۱۲ مینی با قیمت ۶۹۹ دلار به بازار عرضه خواهد شد.
 Apple( اپل همچنین دو گوشــی آیفون ۱۲ پرو و آیفــون ۱۲ پرو مکس
Pro Max ۱۲ iPhone( را در مراســم دیشــب معرفی کرد. این دو گوشی که 
مدل »حرفه ای« آیفون ۱۲ محسوب می شوند دوربین سه گانه به همراه ماژول 
لایدار )LiDAR( در پنل پشتی خود دارند. دو گوشی آیفون ۱۲ پرو و پرو مکس 
به ترتیب به نمایشــگر ۶/۱ اینچ و ۶/۷ اینچ مجهز هستند و برخلاف انتظارات 
همچنان از درگاه لایتنینگ استفاده می کنند. یکی از نکات برجسته ی آیفون 
۱۲ پرو مکس، استفاده از سیستم لرزش گیر حسگر شیفت )Sensor Shift( است. 
در دوربین های فعلی، سیستم لرزش گیر اپتیکال روی لنز قرار می گیرد؛ اما 
در سیستم حسگر شیفت ازطریق حرکت خودِ حسگر، لرزش های تصویر گرفته 
می شود. گوشی های جدید سری پرو اپل برای نخستین بار در تاریخ آیفون ها 
می تواننــد ویدئوهای HDR ضبط کنند. آیفون ۱۲ پرو و آیفون ۱۲ پرو مکس 
به ترتیــب با قیمت ۹۹۹ دلار و ۱/۰۹۹ دلار به بازار عرضه می شــوند. تمامی 
گوشــی های ســری آیفون ۱۲ مجهز به تراشه ی Bionic A۱۴ یعنی نخستین 
تراشــه ی پنج نانومتری دنیا هستند. طبق اعلام اپل،  این گوشی ها از فناوری 

۵G پشتیبانی می کنند.

رویداد معرفی آیفون ۱۲ در کمتر از ۱۲ دقیقه 

ماسک  جراحی ۹۹ درصد ضد ویروس تولید شد 
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پیامبر اکرم )ص( :
أحسَنُ النّاسِ أیمانا أحسَنُهُم 

خُلُقا وألطَفُهُم بأَِهلِهِ، وأنا ألطَفُکُم 
بأَِهلي. 

نیک ایمان ترینِ مردمان ، کسی 

است که خوش اخلاق ترینِ آنها 

باشد و با خانواده اش مهربان تر 

باشد ، و من ، مهربان ترین شما 

با خانواده ام هستم . 
   

  عیون أخبار الرضا علیه السلام : ج 2 ص ۳۸ ح ۱۰9 

 دلار                     ۳۱۳,۰2۰ 
 یورو                    ۳۶9,9۱۰ 
 پوند انگلیس       ۴۱2,۵۸۰ 

 درهم امارات           ۸۶,۶7۰ 
 لیر ترکیه               ۴۰,۳۵۰
 سکه امامی     ۱۶۳,7۱۰,۰۰۰ 

 بهار آزادی    ۱۵۳,۴۴۰,۰۰۰  
 نیم سکه         9۰,2۰۰,۰۰۰

 ربع سکه          ۵9,۵۸۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی       ۳۰,۰۶۰,۰۰۰ 
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 و 
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یکی از شــرکت های تولیدکننده ماسک در کشور ویتنام، از نانوذرات آلی 
برای از بین بردن عوامل بیماری زا و ویروس ها در ماسک های جراحی استفاده 
کرده است. این ماسک ها علاوه بر فیلتراسیون ۹۹ درصد ویروس و باکتری ها 
را از بین می برند.   شرکت واکامونو )Wakamono( ماسک جراحی ضد ویروس 
کرونا را تولید و به بازار عرضه کرد. واکامونو یکی از شرکت های نانوزیست فناوری 

در جهان است که در سال ۲۰۱۰ در ویتنام تاسیس شد.
این شرکت در تولید ماسک ضدکرونا موفق بوده و به تازگی ماسک جراحی 

با قابلیت از بین بردن ۹۹ درصد ویروس های کرونا را تولید کرده است.
ماســک های جراحی واکامونو در برابر آنفولانزای H۱N۱ نوعی A )ویروس 
پوشــیده( و همچنین ویروس های پولیوویروس )ویروس غیرپوشــیده( و ۹۹ 

درصد از عوامل بیماری زای باکتریایی مقاوم است.
کارایی ماسک های این شرکت توسط آزمایشگاه های مستقل و معتبر مطابق 
استاندارد ISO:۱۸۱۸۴ ۲۰۱۹ مورد آزمایش و تایید قرار گرفته است. علاوه بر 
این، ماسک های جراحی واکامونو می توانند با موفقیت، بالاترین استانداردهای 

FDA را برآورده سازند.
یک ماســک N۹۵ می تواند تقریبا ۹۵ درصد از ذرات ۳/. میکرون را حذف 
کند. همیشــه توصیه می شود که کاربران نباید سطح ماسک را لمس کنند تا 

از آلودگی هر دو طرف جلوگیری شود. میکرواورگانیسم های بیماری زا که روی 
فیلتر به دام می افتند، روی ســطح ماسک چسبیده و از بین نمی روند بلکه به 
چرخه حیات خود ادامه می دهند. به عنوان مثال، ویروس کرونا با ماســک های 

یکبار مصرف تا هفت روز می مانند.
دانشمندان شرکت واکامونو ضمن رسیدگی به این مشکل، ماسک جراحی 
با خواص دوگانه ســاختند، این ماسک ها هم کار فیلتراسیون عوامل بیماری زا 

و مضر را انجام داده و هم ساختار ویروس را تخریب می کنند. 
در تولید ماســک های جراحی واکامونو از پارچه Gecide استفاده می شود، 
لایــه داخلی این پارچه ها با میلیون ها نانوذره آلی پوشــانده شده اســت. این 
نانــوذرات می توانند تله هایی ایجاد کنند تا عوامل بیماری زای مضر را ضعیف 

کرده یا از بین ببرند.
تمام اجزاء آلی و طبیعی زیســت کش مورد اســتفاده در تولید ماسک های 
جراحی مطابق با ANSI/AAMI/ISO ۱۰۹۹۳-۵:۲۰۰۹ توســط پاســیفیک لبز 
آمریکا مورد بررســی قرار گرفته و ایمنی آن تایید شده است. در این ماسک ها 

از هیچ نانوذره فلزی استفاده نشده است.
اســتفاده از ماســک های واکامونو می تواند میزان عفونت را به میزان قابل 

توجهی کاهش دهد، چرا که انتقال ویروس را به طور موثر کاهش می دهد.


